
رهبر انقلاب:
سردار حجازی در مسئولیت های بزرگ سپاه سربلند و موفق بود

سال چهارم  شماره 757    سه شنبه  31 فروردین ماه 1400   7 رمضان 1442  20  آوریل 2021  8صفحه  2000 تومان

رهبر انقلاب فرمودند: سردار حجازی در مسئولیت های بزرگ و اثرگذار در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خدمت کرده و در همه ی آنها، سربلند و موفق بوده است؛ فقدان او 
حقاً مایه  تأسف و اندوه است.حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت سردار پر افتخار سیدمحمد حجازی را تسلیت گفتند.متن پیام رهبر معظم انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرّحمن الرّحیم 
با تأسف فراوان خبر درگذشت سردار پر افتخار، سردار سیدمحمد حجازی رضوان الله علیه را دریافت کردم. عمری سراپا مجاهدت، فکری پویا، دلی سرشار از ایمان راستین 
و آکنده از انگیزه و عزم راسخ، و نیرویی یکسره در خدمت اسلام و انقلاب، خلاصه ای از شخصیت این مجاهد فی سبیل الله است. او در مسئولیت های بزرگ و اثرگذار 
در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خدمت کرده و در همه ی آنها، سربلند و موفق بوده است. فقدان او حقاً مایه ی تأسف و اندوه است. لازم می دانم به همسر گرامی و 
فرزندان و دیگر افراد خاندان و به دوستان و همکاران ایشان صمیمانه تسلیت عرض کنم و صبر و تسلّا برای آنان از خداوند متعال مسألت نمایم. رحمت و مغفرت و 
رضوان الهی بر این برادر فقید باد.                                                                                                                                            سیّدعلی خامنه ای 
۳۰ فروردین ۱۴۰۰
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نهال موسوی
باز هم شاهد اتفاقات عجیب در این تلویزیون گل و بلبل 
هستیم. سریال رعد و برق ساخته بهروز افخمی که قرار 
بود در ماه رمضان از شبکه 5 پخش شود، بعد از فرستادن 
قسمت اول با تاخیر 2 روزه بر روی آنتن، ناگهان شبکه 
تهران تصمیم به حذف ســریال رعد و برق از کنداکتور 

رمضان ۱۴۰۰ گرفت.
 در توضیح این اتفاق هم اعلام شــد: »ســریال رعد و 
برق به دلیل ســنگینی پس تولید، از کنداکتور حذف شد 
و شــبکه پنج ســیما ضمن عذرخواهی از مخاطبان و 
همراهان همیشگی، آنها را به تماشای سریال »شکرانه« 
هر شــب ساعت ۱۹ و سریال »با هم« محصول کشور 

چین در ساعت 2۳ دعوت می کند.«
 در ادامه این مطلب آمده است »علیرغم برنامه ریزی در 
بیش از یک سال گذشته برای پخش سریال رعد و برق، 
اما به دلیل سنگینی پروژه، حجم زیاد جلوه های ویژه و 
تروکاژهای زیبا ، عوامل سازنده رعد و برق موفق نشدند 
این ســریال را به موقع و در زمان تعیین شــده به آنتن 
برسانند، لذا این مجموعه تلویزیونی به صورت موقت از 

کنداکتور ماه رمضانی شبکه پنج سیما حذف شد.«
رعد و برق

 ســازندگان سریال هم بیانیه ای داده و اعلام کرده اند: 
»نظارت گسترده و دقیق روی پروسه پیچیده پس تولید 
از جمله آماده سازی نسخه نهایی باکیفیت ۴K و تغییر 
نهایی ناگزیر به HD به دلیل محدودیت های سیستم 
پخش تلویزیون، موجب شــد تا ســازندگان به فرصت 

بیشتری نیاز پیدا کنند.
 فرصتی که بدیهی است برای افزایش کیفیت خروجی 
ســریال و ارج گذاری به سلیقه و شأن مخاطبان سیما 
طلب شده و چه بسا مبادا اگر این دغدغه نبود، میشد با 
وسواس کمتر و سر هم بندی و تساهل، به تداوم پخش 
ســریال رضایت داد! نکته ای که اتفاقاً نشان از تکاپوی 
بی شائبه و نگاه ایدالیستی سازندگان سریال دارد؛ نه به 
قول غیر منصفانه برخی، »عدم موفقیت« در رســاندن 

به پخش«
 روابط عمومی شــبکه پنج تاکید کرده است که »این 
تصمیم گروه فیلم و سریال شبکه پنج سیما، در راستای 
احترام به مخاطبان حرفه ای و به دلیل افزایش کیفیت 
ســریال رعد و برق و انتظام در پخش تلویزیونی اتخاذ 

شده است. «
 واقعا باید دســتمریزاد گفت به مدیران و برنامه ریزان 
شبکه 5 چون احتمال رقم خوردن چنین اتفاقی در هیچ 
تلویزیونی در سراســر جهان وجود ندارد و فقط از دست 
مدیران و سریال سازان صداوسیما خلق چنین رکوردهای 

بر می آید.
 رعد و برق 2

 یعنی در مهد کودک ها وقتی می خواهند برای بچه ای 
تولد بگیرند می دانند روز تولد او کی اســت و از قبل تر 

برنامه ریزی انجام شده و در زمان مقرر اتفاق می افتد.
ماه رمضان هم همیشه تاریخ و زمانش مشخص است، 
نه فقط ماه رمضان امســال بلکه زمان ماه رمضان یک 

قرن دیگر هم مشخص است.
 یعنی ممکن است که مدیران تلویزیونی بدون در نظر 
گرفتن تاریخ ماه رمضان ، درصد پیشرفت پروژه و زمان 
آماده شدن نسخه نهایی سریال، اقدام به قرار دادن آن در 

کنداکتور رمضان کرده باشند؟
 حال بعد از پخش قسمت اول به این صرافت افتاده اند 
که سریال آماده پخش نمی شود به دلیل: حجم زیاد جلوه 

های ویژه و تروکاژهای زیبا !
 تازه یک نوع منت گذاشتن بر روی مخاطب هم در بیانیه 
های سازندگان و شبکه وجود دارد که انگار باید مخاطبان 
ممنون هم باشــند که چنین اتفاقی رخ داده چون بعدتر 
سریال با کیفیت تری را به آنها نشان می دهند؟ و اشاره 

به تروکاژهای زیبا !!!
 به قول آقا نوری در سریال نون.خ : فازتون چیه؟ 

 در ســینمای جهان زمان شروع فیلمبرداری یک پروژه 
تاریــخ اکران آن را هم اعــلام می کنند مثلا اگر امروز 
دارد فیلم کلید می خورد اعلام می شــود این فیلم در 8 

آگوست 2۰2۴  اکران خواهد شد. 
 داستان ندیمه

 یا در صنعت سریال سازی هم به  گونه ای دیگر همین 
اتفاق رخ می دهد مثلا برای ســریال سرگذشت ندیمه 
علی رغم کرونا و عادی نبودن شــرایط و عقب افتادن 
فیلمبرداری و ...  به شــکل رسمی اعلام شده است که 
زمان پخش فصل ۴ سریال سرگذشت ندیمه ،28 آوریل 
2۰2۱ )8 اردیبهشــت ۱۴۰۰( اســت و  مخاطبان این 
سریال در این تاریخ می توانند فصل چهارم را تماشا کنند. 
 البته تلویزیون ما هم ماه هاســت که سخن از پخش 
ســریال »رعد و برق« در ماه رمضان ۱۴۰۰ می زند و 
اتفاقا الوعده وفا با 2 روز تاخیر یک قســمت هم پخش 
می شود اما بعد ...شاید هم اتفاقاتی دیگر در پشت پرده 
رخ داده که فعلا از آن بی خبریم! متاسفانه چنین اتفاقاتی 

فقط در تلویزیون ما رخ می دهد.

 چرا بعضی مغازه ها
 با وجود تعطیلی باز است؟

یک کارشــناس حوزه کار معتقد است تصمیماتی که در 
خصوص تعطیلی مشاغل غیرضرور و اصناف و کسبه در 
زمان مدیریت بحران کرونا گرفته می شود باید با درنظر 
گرفتن وضعیت درآمدی کسب و کارها و مشکلات مالی 

و معیشتی صاحبان مشاغل باشد.
حمیــد نجف در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: علیرغم 
آنکه ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرده که در شهرهای 
قرمز به جز مشاغل ضروری، برخی صنوف و مشاغل غیر 
ضرور باید تعطیل کنند اما به ســطح شهر که می رویم 
می بینیم یکســری از گروه های شغلی همچنان در حال 
فعالیت هستند و کرکره مغازه هایی مثل آرایشگاهها نیمه 

باز است و کاسبی های یواشکی در جریان است.
وی ادامه داد: طبعا این کســب و کارها باید اجاره خود را 
بپردازند و بیشــتر آنها چک و بدهی یا قسط بانکی دارند 
ولی وقتی مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا ابلاغ می شود 
بسیاری از آنها تلاش می کنند به خاطر حفظ جان مردم 

و رعایت مسایل بهداشتی تعطیل کنند.
نجــف تصریــح کرد: درســت اســت کــه مصوبات و 
تصمیماتــی که در خصــوص تعطیلی شــهرهای قرمز 
یا مشــاغل غیرضرور گرفته می شــود با هدف مدیریت 
بحران کرونا اســت تا کشــور بیش از این آسیب نبیند و 
آمــار فوتی ها و مبتلایان بالاتر نــرود ولی باید بپذیریم 
که وضعیت درآمدی کســب و کارها و مشکلات مالی و 
معیشــتی صاحبان مشاغل را هم درنظر بگیریم و از آنها 

حمایت کنیم.
این کارشــناس حوزه کار ادامه داد: بیشتر کسب و کارها 
دو هفتــه در ایام نــوروز تعطیل بودنــد و وقتی هم که 
فعالیت خــود را آغاز کردند با مصوبه ســتاد ملی مقابله 
با کرونا ناچار شــدند دوباره تعطیل کنند در حالی که این 
کسب و کارها ممر درآمد دیگری ندارند چون اصل منبع 
درآمدشان کاسبی است و باید نان به خانه هایشان ببرند.
وی بر لزوم حمایت از مشــاغل و کسب و کارها در زمان 
تعطیلی بــازار تاکید کرد و گفت: آیا دولتی ها حاضر می 
شــوند دو ماه حقوق نگیرند یا یک ســوم حقوقشان را 
در اختیار کســبه محل قرار دهند تا اصناف و کســب و 

کارهایی که ناچار به تعطیلی شده اند حمایت شوند؟
به گفته این کارشــناس حوزه کار خروجی تصمیماتی که 
از بالا در شــرایط بحرانی کرونا گرفته می شــود مهم و 
تاثیرگذار است و باید شرایط زندگی افراد و وضع درآمدی 

کسب و کارها هم در آن لحاظ شود.

تلویزیون گل و بلبل!

رونمایی از یک هزار و 750 
میلیارد ریال پروژه جدید 

صنعت آب و برق

 واحدهای
  مسکن ملی 2 ساله 

تمام می شوند

پاسخ حرکت  های 
تروریستی دشمن ایستادگی 

مقتدرانه است

 نمکی: 
 واکسن کرونا 

را به زحمت تهیه کردیم
هشت پروژه صنعت آب و برق با سرمایه گذاری 
یک هــزار و ۷5۰ میلیارد ریال فــردا در قالب 
سومین هفته پویش #هرهفته_الف_ب_ایران 

در سه استان افتتاح می شود.

وزیر راه و شهرســازی گفت: هــر پروژه اقدام 
ملی مسکن باید در زمان مشخص شده مرحله 
آماده ســازی آن انجام شــود تا مــردم بتوانند 

خانه هایشان را تحویل بگیرند و...

 رئیــس قوه قضاییــه با بیان اینکه پاســخ 
حرکت  های تروریســتی دشــمن ایستادگی 
 ۶۰ غنی سازی  آغاز  گفت:  اســت،  مقتدرانه 

درصدی نمونه  ای از همین اقدامات است.

ایســنا نوشــت: وزیر بهداشــت گفت: نباید به 
دلیــل عدم پیروی از توصیــه هایمان، مردم را 
تنها بگذاریم. قسم خورده ایم به مردم رسیدگی 

کنیم، حتی آنهایی که...
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تجارت 2.5 میلیارد دلاری 
ایران با 4 کشور حاشیه 

دریای خزر
ســخنگوی گمرک ایران از تجــارت دو و نیم 
میلیارد دلاری ایران با چهار کشــور حاشیه خزر 
در سال ۹۹ خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، 

سید روح اله لطیفی اظهار داشت: ایران در...

3

 پاسخ گاردین به یک سوال مهم:
 تا کی باید ماسک بزنیم؟

  غرضی: رانت خوارها دنبال نامزدی هستند که دولت را نشناسد
وزیر80سالهدولتهاشمیباوجودردصلاحیتدردورهقبل،بازهمثبتناممیکند!

تواناییهستهایایران،آمریکارابهمیزمذاکرهکشاند

8ایران و آمریکا تا چه حد به توافق نزدیک شده اند؟
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مرکــز مدیریــت و پیشــگیری بیمــاری آمریــکا 
ســختگیری ها درباره پوشیدن ماســک برای افراد 
واکسینه شــده را کاهش داده است. اما این بدان معنا 
نیست که ما به زودی شاهد پایانی برای ماسک زدن 

خواهیم بود.
 مقامات بهداشــت عمومی از مردم می خواهند حتی 
پس از دریافت واکســن، از ماســک استفاده کرده و 
فاصله اجتماعی را حفظ کنند. اما این مســئله شاید 
متناقض به نظر برســد و این ســوال به وجود بیاید 
که اگر کســی واکســن بزند، آیا از ویروس کرونا در 

امان نمی ماند؟
پاســخ پیچیده اســت: اکثریت قریب به اتفاق افرادی 
که واکسینه می شــوند ازکووید-۱۹ در امان هستند. 
با این حال، افراد واکسینه شــده ممکن است ویروس 
را منتقل کنند، حتی اگر هیچ علائمی نداشته باشند.

اوری آگوست، استاد ایمونولوژی در دانشگاه کرنل در 
این رابطه می گوید: »ما امروز می دانیم که واکسن ها 
قادر به محافظت در برابر بیماری هســتند، اما چیزی 
که واقعاً فرصت کافی برای درک آن نداشته  ایم این 
است که آیا واکس ها از شیوع بیماری هم پیشگیری 

می کنند؟«
به این دلیل که ســارس کروناویروس ممکن است 
هنوز دستگاه تنفسی را درگیر نگه داشته باشد، حتی 
اگر سلول های ایمنی سیستمیک، بدن را از بیماری 

کووید-۱۹ محافظت کنند.
تا کِی باید از ماسک استفاده کنیم؟

برای یک آینده  دور ، ماســک های خود را نگه دارید. 
در حال حاضر، چندین مســئله ناشناخته وجود دارد 
که باعث می شود اســتفاده از ماسک و حفظ فاصله 

اجتماعی درجهت محافظت از...

 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه بدون حضور فعال مردم 
در صحنه مشکلات جامعه حل و فصل نمی شود، گفت: 
اگر بخواهیم کشور و نظام حفظ کنیم و مردم را در مسیر 
سعادت و  تعالی قرار دهیم، بدون کمک و یاری یکدیگر 

امکان پذیر نیست.
به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنا، حجت الاســلام و 
المسلمین حسن روحانی عصر روز دوشنبه در دیدار جمعی 
از خیرین و فعالان سازمانهای مردم نهاد افزود: در جامعه 
ای که ما زندگی می کنیم، هم محیط ما نیازمند به کمک 
است هم انسان ها نیاز به کمک هستند. نیازمندی ها البته 
یک مقدار متفاوت است بعضی ها نیازمندی های بیشتری 
دارنــد و برخی کمتر. اما در عین حال بدون حضور فعال 
مردم در صحنه حتما مشکلات حل و فصل نخواهد شد.
وی ادامــه داد: این که ما فکر کنیم هــر دولتی در هر 
جامعه ای و حتی در جوامع پیشرفته دولت قادر است همه 
مشــکلات را حل کند و همه گره ها را باز کند و  شرایط 
و محیط مناسب را برای زندگی انسان ها فراهم کند این 
چنین نیست. بدون کمک و فعالیت و حضور مردم امکان 

پذیر نیست.  
رییس جمهوری اضافه کرد: چه ما که مسلمان هستیم 
و اعتقاد بــه خداوند و روز قیامت داریم و همه تاکیداتی 
که در زندگی همه پیامبران به ویژه پیامبر اسلام نسبت 
به دســتگیری و یاری دیگران شــده است و چه جامعه 
ایرانی که دارای یک تمدن کهن و بزرگی اســت ما اگر 
بخواهیم کشــور و نظام حفظ کنیم و مردم را در مسیر 
سعادت و  تعالی قرار دهیم، بدون کمک و یاری یکدیگر 

امکان پذیر نیست.
رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به نقش احزاب سیاسی 
در ارتقای مردم سالاری در جامعه خاطرنشان کرد: احزاب 
در مسیرآگاه سازی بیشــتر مردم، در مسیر دموکراسی 
جامعه و آشنا کردن مردم به اهداف مهم کشور رسالت ها 
و وظایفی دارند اما کار سیاســی احزاب که جای خودش 
بسیار مهم است، نباید با فعالیت خیران و سمن ها و آنهایی 
که کاری ماورای حزب و گروه و جناح و مسائل سیاسی 

انجام می دهند، آمیخته شود.
روحانی با بیان اینکه در مسائل سیاسی رقابت وجود دارد 
و فعالیت حزبی بدون رقابت امکانپذیر نیست، خاطرنشان 
کرد: احزاب هر چند همه ممکن اســت قصد خیر داشته 
باشند اما برای تصاحب قدرت فعالیت می کنند اما بحث 
سمن ها و خیران، شرایط متفاوت است و رقابت ها طوری 
نیست که یکی بخواهد آن یکی را از صحنه بیرون کند و 

قدرت در اختیار او باشد.
وی تصریح کرد: در موضوع ســمن ها، هر چقدر تعداد 
ســمن ها و خیران بیشتر باشد به نفع جامعه است و اگر 
تعداد کنونی آنها که چندهزارتاست، به چند ده هزار هم 
برسد ما ضرر نمی کنیم. در عین حال وجود هماهنگی 
بین سمن ها ضروری است زیرا گاهی وقت ها جایی تکرار 

نیاز نیست و گاهی تکرار بیشتر نیاز است.
 رییس جمهوری ادامه داد: بســیار ارزشمند است که ما 
بتوانیم در سامانه هایی، همه سمن ها را جمع کنیم و آنها از 

همدیگر باخبر باشند و بدانند که دیگران چه کار می کنند 
و همدیگــر را در کار خیر یاری و فعالیت ها را هماهنگ 

کنند.
روحانی با تاکید بر حضور جوانان در سمن ها افزود: در این 
کار خیر جمعی، حضور جوانان بســیار مهم است و نسل 
جوان پرانگیزه و پرنشاط ما لازم است حضور پررنگ تری 
داشته باشند. جوان های ما غیر از تحصیل و کار و اشتغال، 
اوقات فراغتشان را صرف کارهای خیر کنند تا این مسیر 

بتواند با قدرت ادامه پیدا کند.
وی با بیان اینکه بعضی ها فکر می کنند کار خیر مربوط 
به سنین بازنشستگی و زمانی است که باید به فکر قبر 
و قیامت و آخرت بود، خاطرنشــان کرد: انجام کار خیر و 
جامعه را در مسیر تعالی قرار دادن، رسالت و وظیفه انسانی 
و دینی همه ماســت. در طول دولت یازدهم و دوازدهم 
تلاش ما این بود که سمن ها را تقویت کنیم و راه را برای 

فعالیت بیشتر آنها باز کنیم.
رییس جمهوری خواســتار رفع مشــکلات سمن ها و 
خیران شــد و گفت: آمار و ارقام و تعداد، حکایت از این 
دارد که موفقیت هایی در این مسیر وجود داشته و تعداد 
به ما نشــان می دهد که هم در بخش کار خیر و هم در 
بحث بهزیستی، کمک به افرادی که نیازمند توانمندسازی 
از لحاظ جسمی، ذهنی و خانوادگی هستند، فعالیت های 

خوبی در سطح کشور در حال انجام است.
روحانی با بیان اینکه تعداد سمن ها خیلی بیشتر شده و 
از چهار و ۳۰۰ ســمن به ۹ هزار و 8۰۰ سمن و تشکل 
رســیده، تصریح کرد: فعالیت های ســمن هم افزایش 
چشمگیری داشته و سیاست ما هم این بود که تا جایی 

که می توانیم کار را به خود خیران واگذار کنیم.
وی اضافه کرد: من از همان آغاز در خود بهزیستی عنوان 
کــرده ام که هر جایی که امکان بوده در اختیار خیرین و 
سمن ها قرار بدهیم چرا که آنها بهتر می توانند کار را انجام 
دهند. اگر شــیرخوارگاهی در اختیار دولت و یا در اختیار 
مردم است، مردم بهتر می توانند در آن بخش کمک کنند 
یک بخشــی از معلولین در اختیار دولــت و یا در اختیار 

خیرین است، آنها بیشتر می توانند تلاش کنند.
روحانی عنوان کرد: کار سمن، کار داوطلبانه است اما کار 
دولت کاری است که بر مبنای مقررات، وظیفه، حقوق و 
ســاعت کار است. وقتی می گویم دولت یعنی آغاز کار 8 
صبح و تعطیلی ۴ بعد از ظهر، یعنی یک زمان و شرایط 
خاص برای فعالیت. اما وقتی می گوییم مردم، ســمن یا 
تشکل های خیریه دیگر ســاعت نمی شناسد، ۷ صبح، 
۶ صبح، 5 صبح، یا ســاعت ۱۰ یا ۱2 شــب و ساعت 
نمی شناســد چرا که داوطلب هم هست و وقت باز دارد، 
خودش آمده و علاقه مند است. یعنی آمده که به جامعه 

نشاط بدهد اما خود او هم نشاط پیدا می کند.
رییس جمهوری گفت: شما وقتی به کسی کمک می کنید 
و می بینید حال وی و زندگی وی بهتر شد، اول خودتان 
لذت می برید و این بهترین لذت معنوی است، خداوند ما 
را اینگونه خلق کرده است و از ما اینگونه خواسته است. 
یعنی خداوند از مردم می خواهد و در این رابطه ای که بین 

خالق و مخلوق وجود دارد، می گوید مغفرت و رحمت و 
پاداش خداوند جلوی روی شماست، و به سمت بهشتی 

که پهنای آن همه زمین و آسمان است، بشتابید.  
وی با اشاره به توصیف متقین اظهار کرد: خود روزه ماه 
رمضان هم برای همین تقواست، می گوید کسانی که کار 
نیک انجام دادند، دستگیر دیگران بودند و مردم را یاری 
کردند، در تمام حالات جزو برنامه آنهاست و هم در روز 
خوشحالی و غم و هم در روز سختی و رفاه، همیشه این 

کار را انجام می دهند.
رییس جمهوری خاطرنشــان کرد: آن روزی که حال و 
وضع فردی خوب و خوشــحال اســت، بخشی از وقت 
خود را برای جامعه و نیازمندی های جامعه قرار می دهد 
و وقتی هم که غم و مشــکلات و سختی دارد، باز هم 
دیگــران را فراموش نمی کند و دیگران را یاری می کند. 
بنابراین اساس این است که کار خیر و کار خیر جمعی به 
عنوان وظیفه، نیاز و نشاط برای خودمان و برای جامعه 

ضروری است.
روحانی با بیان اینکه در کنار آگاهی بخشــی و توانمند 
ســاختن جامعه، ما باید مردم و نســل جوان و جامعه را 
آگاه کنیم، اظهار کرد: بخشــی از آسیب های اجتماعی 
و مشــکلاتی که داریم در اثر ناآگاهی اســت. اگر همه 
ویژگی ها و قسمت های مسئله برای نسل ما و جامعه ما 
تبیین و روشن شود، گاهی اوقات با فهم و درک درست 

مسئله حل می شود.
وی ادامه داد: گاهی وقت ها، شخص آگاهی دارد، اما نیاز 
دارد که ما وی را یاری و توانمند کنیم تا بتوانند شغل لازم 
و محل کســب و کار و فعالیت داشته باشند. همه اینها 
جایی است که ما بعد از آگاه سازی، به دنبال توانمندسازی 

جامعه هستیم که اینها را توانمند کنیم.
رییس جمهوری با تاکید بر لزوم فرهنگ سازی در جامعه 
اظهار کرد:  برخی اوقات کارهایی است که ممکن است 
یک نفر، دو نفر یا ۱۰ نفر انجام دهند اما تبدیل به فرهنگ 
جامعه نمی شود. قبل از اینکه دیگران به معروف دعوت و 
از منکر نهی کنیم، باید برای مردم به عنوان معروف، کار 
نیک و شایســته جا بیفتد و این در سایه فرهنگ سازی 
در جامعه اتفاق می افتد.روحانی اضافه کرد: وقتی شــما 
می بینید فردی نظافت خیابان را به هم می زند و آشغالی 
را پرت می کند و احساس شرم هم نمی کند، این باید به 

فرهنگی تبدیل شود که این فرد احساس شرم کند.
رییس دولت تدبیر و امید گفت: در همین مقطع کرونا و 
فشــارهای اقتصادی که ما قرار داریم، خیلی حرف ها در 
گوشه و کنار بیان می شود که چرا فلان کار انجام نشد. 
ما کشوری هستیم که سه سال و نیم در یک جنگ تمام 
عیار اقتصادی قرار داریم، هیچ کشوری چنین شرایطی را 
پیدا نکرده است.ما توانستیم در این سه سال و نیم در برابر 
همه فشارها ایستادگی کنیم، خم نشدیم و نشکستیم و 
ایستادگی کردیم تا جایی که همه دنیا امروز این موضوع 
را قبول دارند.وی ادامه داد: الان حتی یک کشــور هم 
نیست که اگر شما بپرسید که فشار حداکثری نسبت به 
ملت ایران موفق بود یا نبوده بگویند موفق بوده اســت. 

حتی خود آنهایی هم که این کار را انجام دادند می گویند 
ناموفق بوده است. نه دولت فعلی آمریکا، حتی مسئولین 
دولت قبلی و همان کســانی که این فشار حداکثری را 
طراحی کردند هم معتقدند و می گویند این سیاســت به 
اهداف خود نرسیده است. آنها می خواستند ظرف، ۶- ۷ 

ماه، یک سال ما را تسلیم کنند ولی ناموافق بودند.
رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم و اثرات آن در رفاه 
و توســعه کشور گفت: شما وقتی وارد جنگی که بر شما 
تحمیل شده می شوید، مگر می شود در جنگ باشید شهید 
و زخمی و مجروح و معلول ندهید. این طبیعی اســت. 
وقتی وارد  چنین محیطی می شــویم مشکلات فراوانی 

دارد. 
روحانی افزود: افتخار ملت و دولت به عنوان خادم ملت 
این بوده که در طول ۳ ســال و نیم که کسی هم ما را 
یاری و کمک نکرد، توانستیم به جلو حرکت کنیم. وقتی 
کرونا در کنار تحریم آمد و همه مردم گرفتار شدند قاعدتا 
هر کسی در آن شرایط می گوید که الان در اپیدمی کرونا 
لااقل در دارو به مردم فشــار نیاوریم، اما دشمن همان 

روش را  در شرایط کرونا ادامه داد.
وی ادامــه داد: اما مردم در کنار یکدیگر ایســتادند و به 
صحنه آمدند. اگر مردم، فعالان و شرکت های دانش بنیان 
و خیرین در کنار هم قرار نمی گرفتند ما نمی توانستیم در 
این یک ســال و نیمی که این فشار کرونا بر ما وارد شد 
تاب بیاوریم. البته همه کشــورها با این معضل روبرو و 
تحت فشــار هســتند.رییس جمهوری با اشاره به موج 
چهارم کرونا و شــیوع ویروس جدید جهش یافته گفت: 
ویروسی که در موج چهارم با آن مواجه هستیم که با نوع 
قبلی قابل مقایسه نیست. عین این وضع در کشورهای 
اروپایی و آمریکای لاتین و خود آمریکا اســت همه جا 
با این مشــکل مواجه شدند. در واقع می توان گفت یک 

ویروس جدید و با شرایط جدید وارد شده است. 
روحانی افزود: اما در عین حال مردم مقاومت ایستادگی 
کردند و همدیگــر را یاری کردند. اگر نمی توانســتیم 
امکانات لازم را برای بیمارستان های خود فراهم کنیم چه 
کسی به ما کمک می کرد. حتی در ماسک ساده هم اگر 
فعالان و خیرین ما نبودند، ما با مشکل روبرو می شدیم 
بنابراین وقتی مردم وارد یک صحنه می شــوند صحنه 

عوض می شود.
رییس دولت دوازدهم با  یادآوری ســیل فروردین ۹8 و 
حضور مردم در صحنه کمک به ســیل زدگان گفت: در 
عرض یک هفته 25 اســتان کشور با سیل مواجه شد و 
خسارات زیادی دید. مردم به صحنه آمدند و کمک کردند 

و  امروز در کرونا هم همینطور است. 
وی اضافه کرد: در ماه رمضان و قبل از آن مردم کمک 
های مومنانه کردند حتی بــرای کنترل بیماری هم در 
محل ها گروه های مردمی هــم کنترل کردند، هم اگر 
خانواده هایی بودند که لازم بوده در قرنطینه باشند آنها را 
یاری و کمک کردند.  جمع هایی بودند که خرید کسانی 

که نیازمند بودند را انجام می دادند. 

دردیدارباجمعیازخیرینمطرحشد؛

روحانی:بدونحضورمردممشکلاتجامعهحلوفصلنمیشود
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محمــد غرضی گفت: من پــول ملی را 
تثبیت طلایی می کنــم. اکنون ریال با 
دلار مقایســه می شود. من سال ها روی 
این موضوع مقاله نوشــتم و کار کردم. 
هرکــس هزار تومان دســتش باشــد، 
معادل یک مقدار طلاست. هرکس یک 
هزار تومانی بیــاورد، معادلش به او طلا 
می دهم. وقتــی ارزش پول ملی تثبیت 
شود، هیچ احتیاجی به باندبازی ها نداریم.

محمــد غرضــی، کاندیــدای انتخابات 
در گفتگویی  ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ 
تفصیلی با تسنیم به بیان نکاتی پیرامون 
انتخابات ۹2 و حمایت آیت الله هاشمی 
رفسنجانی از حســن روحانی، انتخابات 
88 و برجــام و فــروش نفــت پرداخته 
است. بخشــی از این گفتگو را در ادامه 

می خوانید. 
-آقای روحانی در ســال ۹2 با این شعار 
که هم چرخ زندگی مردم باید بچرخد و 
اعتماد  توانستند  هم چرخ سانتریفیوژها، 

مردم را جلب کنند و رای بیاورند.
غرضی: من با همین گزاره مخالفم. آقای 
روحانی هیچ اعتباری در جامعه نداشت. 
آقای هاشمی خدا رحمتش کند و از سر 
تقصیراتش بگــذرد، آقای خاتمی، آقای 
ناطق نوری و حاج حسن آقا پشت ایشان 
ایســتادند. اتفاقاً آقای هاشمی برای من 

پیغام فرستاد.
 -همان موقع؟

 بله. ایشــان ردصلاحیت شد و من تایید 
شــدم. برای من پیغام فرستاد. من پاسخ 
هاشــمی  آقای  که  می دانســتم  ندادم. 
می خواهد جریان گذشــته یعنی ۶۷، ۷8 
و 88 را تکــرار کند. اگر تمام دنیا را هم 
به من بدهند، من حاضر نیســتم خونی 
ریخته و اشــکی از چشم کسی سرازیر 
شــود. جوابش را ندادم، در نتیجه رفت 

دنبال روحانی.
- هدف آقای هاشــمی از آن پیغام چه 

بود؟
 می خواست به جای اینکه پشت روحانی 
بایســتند، پشت من بایســتد. من چهل 
سال تمام، پامنبری آقای هاشمی بودم. 

خیلی خوب با هم کار کردیم.
- آن پیامی که مرحوم هاشــمی به شما 
داده بودند چه بود که شــما آن برداشت 

را کردید؟
یک نفر را فرستاد و گفت: آقای هاشمی 
با شــما کار دارد. من هم گفتم: با آقای 
هاشــمی کاری ندارم. آقای هاشمی در 
پنج مقطع با نخست وزیری من مخالفت 
کرد. قبــل از رجایی مــن را به عنوان 

نخست وزیر معرفی کردند.
به هرحــال اگر این هــا حمایت نکرده 
بودند، روحانــی رای نمی آورد؛ نه اینکه 
شعار ایشــان مردم را تشویق کرد تا به 
او رای بدهند. مــردم برای اینکه طرف 
مقابل رای نیاورد، به روحانی رای دادند؛ 
روحانی ای که نه دولتی اداره کرده بود، 

نه در وزارتخانه ای بود و نه کار اقتصادی 
کرده بود.

این 5 مدیر چهل ســال گذشــته، هیچ 
کــدام در دولت خدمــت نکردند. یا اگر 
خدمت کرده بودند، وزیر ارشــاد و این ها 
بودند کــه محل مصرف پول و نه محل 
درآمــد بودند. همه آن ها هم شکســت 
خوردند. اکنون نیز به دنبال کسی هستند 
که دولت را نمی شناسد، رانت خوارها او را 
بیاورند، بر اســب سوار کنند و جیبش را 

خالی کنند.
- منظور شما کیست؟

رانت خوارها همواره دنبال آدم هایی بودند 
که نمی شناختند. رانت خوارها هزینه های 
این هــا را می دادنــد. بعد هــم از آن ها 

سواستفاده می کردند.
- الان کدامیــک از کاندیداهــا چنین 

وضعیتی را دارد؟
کســی که آمده و حرف از معیشت مردم 

نمی زند.
- آقای غرضی اگر شــما در ســال ۹2 
اول  معــاون  می شــدید،  رئیس جمهور 
شــما و وزرایتــان چه کســانی بودند؟ 
آیا از همکاران ســابق خــود که اکنون 
نیز در دولت مســئولیت دارند، اســتفاده 

می کردید؟
 من مســئولیت پذیرم. اینکه کار را ســر 
معــاون، دولت و مجلس خــراب کنم، 
نیستم. من مســئولیت پذیرم. پای حرفم 
می ایســتم. آن وقت هم گفتم که دست 
در جیب فقرا نکنید، اما شما )خبرنگارها( 

حمایت نکردید. )با خنده(
هویــت آدمی این اســت کــه حرف و 
عملش یکی باشد. دیروز از من پرسیدند 
که کابینه ات را مشــخص کردی؟ پاسخ 
دادم که هــر کس این ســه ویژگی را 
داشته باشد، می تواند وزیر بشود. نخست 
اقتصادی  ایران را قدرت سیاسی،  اینکه 
و سرزمینی حساب کند؛ یعنی به در این 
رابطه به اجتهاد رســیده باشد، نه اینکه 
نقل قول بکنــد. دوم اینکه اجتهاد کرده 
باشد که دشمنان داخلی و خارجی ملت 
همه ذلیل و مایوس شــدند. سوم اینکه 
حقوق عامه را بــر حقوق خاصه ترجیح 

بدهد.
هرکس این ســه ویژگی را داشته باشد. 
مجلس به او رای بدهد و کارشناسان هر 
وزارتخانه قبولش داشته باشند، می تواند 
وزیر بشــود و براســاس نظارت رئیس 

دولت عمل کند.

- یکی از موضوعاتی که اکنون کشــور 
با آن درگیر اســت، موضوع فروش نفت 
اســت. شــما نیز در دوره ای وزیر نفت 
بودید. نخست اینکه عملکرد آقای زنگنه 
را در دوره کنونی چگونه ارزیابی می کنید 
و دوم اینکــه چه برنامه ای برای فروش 

نفت ایران دارید؟
 ســال ۶۰ احمدآقا )خمینــی( که خدا 
رحمتش کند، به مــن زنگ زد. من آن 
موقــع نماینده مجلس بودم. او گفت که 
رجایی پیــش من آمــده و می گوید به 
هر کســی می گویم به وزارت نفت برو، 
می گوید نفت بــو می دهد. تو وزیر نفت 
می شــوی؟ پاسخ دادم: چرا نشوم؟ احمد 

آقا تاکید کرد که نفت نمی خرندها!
آن موقع فروش نفت اوپک ۶۰ میلیون 
بشــکه در روز بــود. گفتم: دســت من 
شکسته باشد، اگر از این ۶۰ میلیون، 2 و 
نیم میلیونش را نتوانم بفروشم. در نتیجه 

رجایی من را به مجلس معرفی کرد.
قدرت سیاســی خیلی مهم است. هنوز 
مجلس بــه من رای اعتمــاد نداده بود 
که اجلاس اوپک برگزار شــد و من به 
آنجا رفتــم. زکی یمانی )وزیر پیشــین 
نفت عربســتان( را دیدم. بــه او گفتم 
من اســتاندار خوزســتان بــودم، حالا 
آمده ام وزیر نفت شــده ام. ما مامور نفت 
هستیم. دولت ها درآمد نفت را هرکاری 
می خواهنــد، بکنند. ولی ما نباید گذاریم 
نفت شکســته شــود. همین گفتگو بین 
من و یمانی موجب شد نفت ۳۰ دلاری 
تثبیت شود و من خیلی راحت چهار سال 

وزارت نفت را اداره کنم.
آن وقت اکنون فروش اوپک روزی ۹۰ 
میلیون بشکه اســت که البته تا قبل از 
کرونا ۱۱۰ میلیون بشــکه بود. قیمت ها 

هم خیلی خوب است، اما...

آقــای خاتمی حضور  -چرا در دولــت 
نداشتید؟

 می گوینــد بنده برای چهــار وزارتخانه 
معرفی شــدم، اما قبول نشــد. من هم 

نرفتم بپرسم.
- موضوع سیاســی و جناح بندی مطرح 

نبود؟
نمی دانــم. این را بایــد از صاحبان امر 
پرســید. در این بیست ســالی که وزیر 
بودم، من را احضــار می کردند. در مورد 
نفــت اینگونه شــد. در مورد پســت و 
)آیت الله  آقای منتظــری  نیــز  تلگراف 
منتظری( ایســتاد تا ما را در دولت هُل 

داد.
یک شــب ســاعت ۱۰ احمدآقا با من 
تماس گرفت. من خــواب بودم. گفت: 
آقای منتظری از قم آمده و خدمت امام 
رفته اســت. امام پرسیده چه شده؟ آقای 
منتظری گفته اســت: غرضی را از نفت 
برداشــتید؟ امام هم پاسخ داده که آقای 
نخســت وزیر گفته اســت نفت و کشور 
را می خواهــم خــودم اداره کنم. آقای 
منتظری با لهجــه اصفهانی گفته حالا 

یک جهنم دیگری باشد )با خنده(.
امام، احمدآقا را صدا می کنند و می گویند 
به غرضی بگو هر کجــای دیگر دولت 
که می خواهــی بمانی، باش. به احمدآقا 

گفتم، صبح به شما خبر می دهم.
به میز دولت نگاه کــردم، دیدم از همه 
گرفتارتر وزارت پســت و تلگراف است. 
صبح با احمد آقــا تماس گرفتم و گفتم 
به این وزارتخانه می روم. احمد آقا گفت: 
اونجا که جا نیست. گفتم: آنجا جای من 

است.
مــن ســال ۶۴ وزیر پســت و تلگراف 
شدم. در ســال ۶۶، بودجه مخابرات از 
بودجه نفت پیشــی گرفــت. افتخار من 
این است که ۱2 ســال آنجا ایستادم. با 
تمام رانت خوارها برخورد کردم و اینقدر 
من ضربه خوردم که صدا و ســیما این 
عروســک ها را برای من درست کرد. به 
من فحش دادند که چرا موبایل آوردی.

آقای خاتمی هم که رئیس جمهور شــد 
همه کابینــه را معرفی کرد و من ماندم. 
دیگر به کســی هم رجوع نکردم که من 
را وزیر کنیــد. از وقتی که دولت عوض 
شد، کسی ســراغ ما نیامد، ما هم سراغ 
کسی نرفتیم، اما رفتم نظام مهندسی را 
درســت کردم. آنجا از هر وزارتخانه ای 
بهتر اســت. من بیست ســال در آنجا 
دویدم. امروز هرچــه زلزله بیاید، نفوس 
آسیب نمی بیند. تا قبل از این کار نفوس 
آســیب می دید. ســازمان خیلی بزرگی 

است و به تمامی دولت می ارزد.
در دولت میرحســین و در   -
آن دســته بندی که وجود داشت و یک 
عده از وزرا طرفدار بازار آزاد و یک عده 
طرفدار اقتصاد دولتی بودند، شــما کدام 

طرف بودید؟

 من می گفتم که چپ و راســت به هیچ 
خدمتــی موفــق نمی شــود. اینکه این 
بیایــد ارز هفــت تومانی را بــه عده ای 
بدهد، کار حرام اســت. آن یکی هم کار 
دیگری انجام بدهد، حرام است. همه به 

رانت خواری مشغولند.
من نه حزب را قبول دارم، نه دسته بندی، 
تبعیض و امتیــاز را. به همین دلیل هم 
و  کارشــناس  آدم های  رفتــم،  هرکجا 
درست دور و بر من را گرفتند. من از این 

مقوله ها مبرا هستم.
- پــس شــما هیــچ میانه خوبــی با 
اصولگرایــی و اصلاح طلبی ندارید و در 

نشست هایشان شرکت نمی کنید.
 ابداً. نه اصولگرا و نه اصلاح طلب.

با مرحوم بهشتی بســیار به هم نزدیک 
بودیــم و مفصل با هــم کار می کردیم. 
در آن جلســه ماهیانه که در ســال ۴۰ 
در منزل علی بابایی تشــکیل می شــد 
و مرحوم بهشــتی، بــازرگان، طالقانی، 
جعفری و... حضور پیدا می کردند، خیلی 
به هم نزدیــک بودیم تــا اینکه حزب 

جمهوری اسلامی تشکیل شد.
حزب که تشــکیل شــد، انتظار مرحوم 
بهشــتی این بود که من هم عضو حزب 
بشــوم، اما من نشــدم. من آن وقت در 
دفتــر حضرت امــام بودم. گذشــت تا 
ایشان  شدم.  خوزســتان  استاندار  اینکه 
هم رئیس دیــوان عالی کشــور بود و 
به خوزســتان آمد. ســه روز آنجا ماند. 
دلخــوری اش را اعلام کــرد که چرا به 
حزب نیامــدی؟ مفصل بحــث  کردیم 
که از حــزب جایی در اداره کشــور باز 
نمی شــود. مردم قبول نمی کنند. سوابق 
تاریخی را هم ایشان می دانست. بهشتی 
فکر می کرد شخصیتش به گونه ای است 
که اختلافات داخلی حــزب را می تواند 
مدیریت کند. بالاخره دعوامان شد. داد و 
قال شد. من حزب را رد می کردم. ایشان 

هم رئیس حزب بود.
اینکه بنده مخالف حزب باشــم، من که 
کســی نیستم. شما جریان احزاب دنیا را 
ببینیــد، تمامی آن ها شکســت خوردند. 
شــما ببینید در آلمــان در آن حزب چه 
خبرها و کثافت کاری شــده است. بقیه 
جاها نیز اینگونه اســت. پرســتش تنها 
چــاره خدمت مردم اســت. اگر دیگری 
را پرستیدیم، عاقبت مان به شر می شود.

 -سال 88 به چه کسی رای دادید؟
 آقــای کروبی.  کروبــی در دعوا خیلی 
تند نبود، اما دو طــرف دیگر خیلی تند 
بودند. آن اتفاقاتی هم که رخ داد ناشــی 

از تندروی بود.
در ماجرای 88 شما با مهندس موسوی 

دیداری داشتید؟
 خیر. ما یک رفیق مشــترک داشتیم که 
فقط از طریق آن فرد به موســوی پیغام 
رســاندم که این هایی کــه در خیابان ها 

هستند، سرباز شما نیستند. گوش نکرد.

قالیباف:

سردار حجازی دژی مستحکم 
در دفاع از مستضعفان جهان 

بود
رئیس مجلس شورای اسلامی در پیامی ضمن تسلیت 
شهادت جانشــین نیروی قدس ســپاه، نوشت: سردار 
حجازی یک تنه دژی مســتحکم در دفاع از مظلومان 

و مستضعفان جهان اسلام بود.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقــل از خانه ملت، 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی طی 
پیامی شهادت سردار سیدمحمد حجازی، جانشین نیروی 
قدس سپاه پاســداران انقلاب اسلامی را محضر رهبر 
معظم انقلاب، ملت شریف ایران و خانواده معزز و مکرم 

این شهید تسلیت گفت.
وی در ایــن پیام با بیان اینکه ســردار حجازی یکی از 
درخشان ترین ســتاره های محور مقاومت بود و نقشی 
مهم در ســازماندهی محور مقاومت بر عهده داشــت، 
نوشت: او همچنین در سال های مجاهدت شهید سپهبد 
ســلیمانی در نیروی قهرمان پرور قدس به خصوص در 
ایفای وظیفه دفاع از حرم آل الله علیهم السلام و مبارزه 
با دشمنان تکفیری، یکی از موثرترین همراهان و یاوران 

وی در میدان های مبارزه حق علیه باطل بود.
متن این پیام به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم
َ عَلیَْهِ فَمِنْهُمْ مَنْ  مِنَ المُْؤْمِنیِنَ رِجَالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا اللهَّ

لوُا تَبْدِیلًا قَضَی نحَْبَهُ وَمِنْهُمْ مَنْ یَنْتَظِرُ وَمَا بدََّ
خبر شهادت سردار سرتیپ پاسدار سید محمد حجازی، 
جانشــین نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
موجب تأســف و تألم عمیق قلبی شــد. شهید سردار 
حجــازی، عمر شــریف و پربار خود را یکســره وقف 
مجاهدت مومنانه و مخلصانه برای دفاع از ایران اسلامی 
کرده بود و یک تنه دژی مستحکم در دفاع از مظلومان و 

مستضعفان در سراسر جهان اسلام بود.
آن ســردار مومــن، انقلابی و ولایتمــدار، علاوه بر 
مبارزه با رژیم ستمشــاهی و نقش آفرینی در پیروزی 
انقلاب اســلامی، یکی از فرماندهــان و مجاهدان 
شــاخص ســال های دفاع مقدس بود و از آن دوران 
با خود نقش جانبازی در راه حق را به یادگار داشــت. 
شــهید ســردار حجازی با بر عهده داشتن یک دهه 
فرماندهی نیروی مقاومت بســیج در سال های پس 
از دفاع مقدس، نقشی کلیدی در سازماندهی نیروی 

مقاومت بسیج ایفا کرد.
آن ســردار مخلــص، مومن، شــجاع، ولایتمــدار و 
خستگی ناپذیر همچنین یکی از درخشان ترین ستاره های 
محور مقاومت بود و نقشــی مهم در سازماندهی محور 
مقاومت بر عهده داشت. شهید سردار حجازی همچنین 
در سال های مجاهدت شهید سپهبد سلیمانی در نیروی 
قهرمان پرور قدس به خصوص در ایفای وظیفه دفاع از 
حرم آل الله علیهم السلام و مبارزه با دشمنان تکفیری، 
یکی از موثرترین همراهان و یاوران ایشان در میدان های 
مبارزه حق علیه باطل بود.اینجانب محضر رهبر معظم 
انقلاب، ملت شــریف ایران، آحاد یــاران و همرزمان و 
دوســتان ایشان در سپاه پاســداران انقلاب اسلامی و 
سراســر همراهان و همرزمان ایشان در محور مقاومت 
و همچنین خانوادۀ معزز و مکرم سردار شهید حجازی، 
شــهادت او را تبریک و فقدان او را تسلیت می گویم و 
از خداونــد متعال برای آن مرحــوم علو درجات و برای 

بازماندگان صبر و اجر مسئلت می کنم.
محمدباقر قالیباف
رئیس مجلس شورای اسلامی

روحانی:

سردار حجازی زندگی خود را وقف 
پاسداری از ارزش های انقلاب کرد

رئیس جمهور گفت: ســردار حجازی تمام زندگی خود را با 
اخلاص در سنگرهای مختلف خدمتگزاری وقف پاسداری 

و دفاع از ارزش های انقلاب اسلامی کرد.
حجت الاســلام حســن روحانی رئیس جمهور در پیامی 
با تسلیت درگذشــت سردار سرتیپ پاســدار سیدمحمد 
حسین زاده حجازی، جانشــین فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، اظهار داشت: این فرمانده جانباز و 
متعهد، تمام زندگی خود را با اخلاص در سنگرهای مختلف 
خدمتگزاری به خصوص در دوران دفاع مقدس و پس از آن 
در سمت های مختلف، وقف پاسداری و دفاع از ارزش های 
والای انقلاب اســلامی و خدمت به میهن اسلامی کرد و 

کارنامه پرافتخاری به یادگار گذاشت.
متن پیام تسلیت وی به این شرح است:

انا لله و انا الیه راجعون
درگذشــت مجاهد خستگی ناپذیر ســردار سرتیپ پاسدار 
سیدمحمد حســین زاده حجازی، جانشین فرمانده نیروی 
قدس ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی، موجب تأثر و اندوه 

فراوان شد.
این فرمانده جانباز و متعهد، تمام زندگی خود را با اخلاص در 
سنگرهای مختلف خدمتگزاری به خصوص در دوران دفاع 
مقدس و پس از آن در سمت های مختلف، وقف پاسداری و 
دفاع از ارزش های والای انقلاب اسلامی و خدمت به میهن 
اسلامی کرد و کارنامه پرافتخاری به یادگار گذاشت.اینجانب 
این ضایعه را به محضر فرماندهی کل قوا، ملت شــریف 
ایران، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و همه دوستداران و 
به ویژه خانواده گرامی آن مرحوم تسلیت می گویم و در این 
ماه پربرکت از درگاه خداوند متعال برای ایشان همجواری با 
همرزمان شهیدش و برای عموم بازماندگان صبر و سلامتی 

مسألت دارم.

تسلیت آیت الله جنتی به مناسبت 
درگذشت سردار حجازی

رئیس مجلس خبرگان رهبری با صدور پیامی درگذشــت 
سردار ســیدمحمد حجازی را تسلیت گفت. آیت الله احمد 
جنتی رئیس مجلــس خبرگان رهبری بــا صدور پیامی 
درگذشت سردار رشید اسلام سیدمحمد حجازی را تسلیت 

گفت.
متن پیام تسلیت او بدین شرح است:

انا لله و انا الیه راجعون
خبر درگذشت سردار سید محمد حجازی جانشین نیروی 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی موجب تأسف و تأثر 
گردید.سردار رشید اسلام و پاسدار مخلص انقلاب اسلامی 
و از یادگاران دوران دفاع مقدس، ســربازی شایسته برای 
فرمانده معظــم کل قوا بود که عمر پربرکت خود را در راه 
مجاهدت و خدمتگزاری به اســلام و انقلاب صرف کرد و 
عنصری بسیار مؤثر در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بود. 
ایشــان از همرزمان و همراهان و دوستان نزدیک سردار 
دلها حاج قاسم سلیمانی بود که پس از شهادت حاج قاسم، 
مسئولیت جانشــینی فرماندهی نیروی قدس را عهده دار 
شد.اینجانب درگذشت این ســردار پر افتخار را به محضر 
رهبر معظم انقلاب و فرمانده معظم کل قوا، همسر گرامی 
و فرزندان آن مرحوم، نیروی قدس و مجموعه بزرگ سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی تسلیت گفته و از خداوند متعال 
برای آن مرحوم علو درجات و رحمت و مغفرت الهی و برای 

بازماندگان صبر و اجر جزیل مسألت می نمایم.
احمد جنتی

اخباراخبار

 غرضی: رانت خوارها دنبال نامزدی هستند که دولت را نشناسد
وزیر80سالهدولتهاشمیباوجودردصلاحیتدردورهقبل،بازهمثبتناممیکند!

ظریف: آماده توسعه 
هر چه بیشتر روابط با 
اندونزی هستیم

سردار فلاح زاده 
به سمت جانشین 
فرمانده نیروی قدس 
سپاه منصوب شد

وزیر امور خارجه، آمادگی ایران برای توســعه هر چه بیشــتر روابط برادرانه ایران و 
اندونزی را اعلام و از مواضع اصولی این کشور در شورای امنیت برای حفظ »برجام« 
قدردانی کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه در ادامه 
دیدار با مقامات اندونزی با »جوکو ویدودو« رئیس جمهور این کشور دیدار و گفتگو 
کرد.وزیر امورخارجه کشــورمان در این دیدار آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای 
توسعه هر چه بیشتر روابط برادرانه دو کشور را مورد تاکید قرار داد و از مواضع اصولی 

اندونزی در شورای امنیت برای حفظ برجام و اجرای قطعنامه 22۳۱ قدردانی کرد.

به پیشنهاد فرمانده کل سپاه و موافقت و تصویب فرمانده معظم کل قوا، سردار 
ســرتیپ پاسدار محمدرضا فلاح زاده به سمت جانشین فرمانده نیروی قدس 
سپاه منصوب شد.به گزارش ایسنا به نقل از سپاه نیوز ؛ در پی شهادت سردار 
رشید اسلام جانباز سرافراز سرلشکر پاسدار سید محمد حسین زاده حجازی  ، 
به پیشنهاد فرمانده کل سپاه و با موافقت و تصویب  فرمانده معظم کل قوا امام 
خامنه ای )مدظله العالی( ، سردار سرتیپ پاسدار محمدرضا فلاح زاده به سمت 

»جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه« منصوب شد .

خطیبزادهدرنشستخبری:

پیشرفتهاییدروینداریم
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ایران همواره از 
گفتگوها با مقامات عربستان سعودی استقبال کرده و 

این را به نفع مردم دو کشور و منطقه می داند.
به گزارش خبرنگار مهر، ســعید خطیب زاده سخنگوی 
وزارت امور خارجه صبح امروز)دوشــنبه( در نشســت 
خبری با اصحاب رسانه در پاسخ به سوالی درخصوص 
برخی اخبار مبنی گفتگوی ایران و عربســتان، گفت: 
ایران همواره از گفتگوها با مقامات عربســتان سعودی 
استقبال کرده و این را به نفع مردم دو کشور و منطقه 

می داند.
وی در پاســخ به ســوالی درخصوص اسناد امضا شده 
میان ایران و روســیه در سفر لاوروف به تهران گفت: 
در این سفر ســند همکاری های فرهنگی بین ایران و 
روســیه امضا شد. ما در حال تکمیل دو سند موازی با 
روسیه هســتیم. همچنین روی یک سند ارتقا یافته با 

روسیه کار می کنیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماســی درباره سفر رئیس قوه 
قضائیه به عراق، گفت: این ســفر، ســفر بسیار خوبی 
بود که یکی از دستاوردهای آن انتقال زندانیان ایرانی 
به ایران برای گذراندن دوره محکومیت شــان است. 
البته ما زندانی های دیگری هم در کردستان داریم که 
امیدواریم با توافــق های صورت گرفته بتوانیم آنها را 

هم به کشور برگردانیم.  
خطیــب زاده درباره جزئیات گفتگو ها در وین، تصریح 
کرد: ایران در چار چوب »برجام« سیاســت های خود 
را به ۱+۴ گفته اســت. ما معتقدیم که ایالات متحده 
بخواهد از سیاست های شکست خورده ترامپ فاصله 

بگیرد، قطعا می توانیم راحت تر جلو برویم.  
پیشرفت هایی در وین داریم

وی افــزود : آنچــه در ویــن در حال انجام اســت، 
گفتگوهای فنی برای رفع تحریم های ظالمانه آمریکا 
و بازگشــت ایالات متحده ذیل تعهداتش در برجام و 
قطعنامه 22۳۱ است. پیشرفت هایی حاصل شده است 
و در مسیر درستی هستیم اما این به آن معنا نیست که 

گفتگوها به مرحله نهایی رسیده  است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: برای عدم 

فرسایشــی شدن مذاکرات متون خود را ارائه کرده ایم 
و از طرف مقابل هم خواســتیم وارد مصادیق و متون 
خود شود، در مرحله ای هستیم که موضوعات، سخت 
و دشــوار است اما براساس مواضع مقام معظم رهبری 
به دنبــال تامین منافع مردم هســتیم.  فکر می کنیم 

گفتگوها در مسیر درستی قرار گرفته است.  
 آمریکا از میراث ترامپ فاصله بگیرد رایزنی ها راحت تر 

جلو می رود
خطیب زاده تاکید کرد : آنچه مهم اســت، این اســت 
که  ایران در چارچوب کمیسیون برجام با ۱+۴ تمامی 
مواضع خود و موازین نظام را مطرح کرده اســت. اگر 
آمریــکا تصمیم بگیرد که از میراث شکســت خورده 
ترامــپ فاصله بگیرد و در چارچــوب تعهداتش عمل 
کنــد، رایزنی ها راحت تر جلو می رود. در این شــرایط 

منافع ملت را دقیق پیگیری می کنیم.
وی درباره فهرست تحریم های تهیه شده در مذاکرات 
وین و اینکه آیا طرف هــای مقابل آن را پذیرفته اند؟، 
گفت:جزئیــات گفتگوها در وین شــاید به نوعی که 
فرمودید نباشــد. در این جا نیستم که گفت وگوها را در 
فضای عمومی جلو ببریم. ایران در چارچوب کمیسیون 
مشــترک برجام نظرات خود را به صــورت قاطع در 

چارچوب سیاست های نظام بیان کرده است.
 به نتیجه مشــخصی درباره وام صنــدوق بین المللی 

پول نرسیدیم
ســخنگوی وزارت امور خارجــه همچنین درخصوص 
رونــد پیگیری درخواســت ایران بــرای دریافت وام 
از صنــدوق بین المللی پول، گفت: تــا امروز به نقطه 
مشخصی درباره دریافت وام از این صندوق نرسیده ایم.

خطیب زاده در ادامه در پاسخ به سوالی درباره بازداشت 
عامل خرابکاری تروریستی اخیر در نطنز، گفت:  درباره 
ابعاد امنیتی و اطلاعاتی حادثه تروریســتی نطنز اجازه 
دهید نهادهای مرجع، اظهارنظر کنند. این تروریســم 
آشکار هسته ای بوده و ایران در تمامی ابعاد خود پیگیر 

این موضوع خواهد بود.
وی دربــاره ســفر وزیر امــور خارجه پاکســتان به 
کشورمان، گفت: سفر وزیر خارجه پاکستان مهم است 

زیرا  روابط ایران و پاکســتان روابط عمیق است این 
ســفر هم در جهت همین روابط انجام خواهد شــد و 
درباره موضوعات دوجانبــه و مرزی صحبت خواهیم 
کرد؛  چهارشنبه میزبان وزیر خارجه پاکستان در تهران 

خواهیم بود.
سخنگوی دستگاه دیپلماســی درباره غنی سازی ۶۰ 
درصــد و واکنش ها بــه آن نیز، تصریح کــرد: درباره 
غنی ســازی۶۰ درصد ایران براساس نیازهای خود در 
چارچــوب برجام اینها را انجام می دهد و آنچه تصمیم 
ایران بود در پاسخ به عملیات تروریستی در خاک ایران 
انجام شد و با بی عملی از سوی آمریکا و اتحادیه اروپا 
و کشــورهای اروپایی همراه بود. این بی عملی نقطه 

تاریک دیگری در ادعاهای آنها است.
خطیب زاده همچنین درباره اظهارات مشــاور امنیت 
ملی آمریکا کــه گفته بود واشــنگتن تحریم ها علیه 
تهــران را برنمی دارد، اظهار داشــت: آمریکا در برجام 
نیســت و برجــام را نقض کردند و هر عقل ســلیمی 
می گویــد که آمریــکا باید به تعهداتــش برگردد و ما 
راســتی آزمایی کنیم و تنها پس از آن است که ایران 

اقدامــات جبرانی خود را متوقف می کند و نگرانی های 
اروپایی ها نقطه شرم دیگری برای آنهاست.

وی تاکیــد کرد: اروپا باید بدانــد با این گونه لفاظی ها 
ارزش خود را نزد مردم ایران از دست می دهد.

درباره گزارش های ضد و نقیض رســانه ای اظهار نظر 
نمی کنم

ســخنگوی وزارت امور خارجه پیرامون مطالب مطرح 
شــده در خصوص گفتگوهای ایران و عربســتان در 
عراق،  اظهار داشت: درباره گزارش های ضد و نقیض 

رسانه ای اظهارنظر نمی کنیم.
خطیــب زاده همچنین در پاســخ به پرسشــی درباره 
آزادســازی منابع ارزی مسدود شــده ایران در عراق 
نیز  گفت: مجرای اعــلام نظر در خصوص این گونه 

موضوعات بانک مرکزی و وزارت اقتصاد است.
وی دربــاره گفتگوهای وزیر امور خارجه کشــورمان 
با همتای افغانســتانی خــود، بابیان اینکــه برای ما 
افغانســتان با ثبات و امنیت کامل اولویت بالایی دارد، 
گفت:  گفتگوهای صلح افغانستان باید گفتگوهای بین 

الافغانی باشد.

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه ایران همواره 
آمادگی دارد همه همکاری و تلاش خود را برای ایجاد 
صلح صورت دهد، اظهار داشت: ایران تلاش کرد تمام 
گروه های افغانســتانی با دولت افغانستان وارد گفتگو 
شــوند و امروز هم سیاســت ما همین است و همواره 
سعی کردیم گفتگوها در چارچوب بین الافغانی صورت 

گیرد.
خطیب زاده اضافه کرد: بیش از ۹۹ درصد ســند جامع 
همکاری ایران و افغانســتان محقق شده و در برخی 
موارد گفتگوها ادامه دارد که امیدواریم در آینده نزدیک 

نهایی شود.
 قرار نیســت توافق جدیدی در کنار »برجام« داشــته 

باشیم
وی در بخش دیگری از ســخنان خــود در خصوص 
اینکــه آیا امکان دارد توافــق جدیدی در وین صورت 
بگیرد، تصریح کرد: قرار نیست توافقنامه جدیدی کنار 
برجام داشته باشیم و آنچه در وین درحال انجام است، 

نشست های کارشناسی و در چار چوب برجام است.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه آمریکا 
برای بازگشت به برجام باید تمامی تحریم ها را بردارد 
و بعد راســتی آزمایی شــود و آن وقــت می تواند در 
چارچوب برجام حضور داشــته باشد، تاکید کرد: الان 
آمریکا پشــت درهای کمیسیون مشترک حضور دارد، 
آنها از برجام خارج شــده اند و هیچ گفتگوی مشترکی 

با آنها نخواهیم داشت.
خطیــب زاده ادامــه داد: ملت ما خســارات آمریکا را 
فرامــوش نکرده انــد و آن را در جای خود قابل بحث 
و پیگیری مــی دانند. اما معتقدیم اگــر دولت آمریکا 
بخواهد به تعهداتش برگردد تصمیم سختی نیست. اگر 
دولت آمریــکا اقدامات خودش را انجام دهد بلافاصله 
خواهد دید ایران هم بعد از راستی آزمایی تعهداتش را 

انجام می دهد.
وی دربــاره حضور ایران در نشســت اســتانبول در 
خصوص افغانســتان نیــز،  گفت: امــروز صبح آقای  
طاهریان با عبدالله عبدالله گفتگوهایی درباره نشســت 
استانبول داشتند و ما با دقت مسائل را بررسی می کنیم 

و تصمیم می گیریم.
سخنگوی دستگاه دیپلماســی درباره  این که آیا فرقی 
بین تحریم ها قائل می شــوید؟، گفــت: موضع ایران 
روشــن اســت و در چارچوب ۱+۴ گفتگوهــا انجام 
می شــود. نتیجه را نمی دانیم، توفیقاتی حاصل شــده 
و به مرحله ای رســیدیم که آمریــکا باید به تعهداتش 

عمل کند.
خطیب زاده در پاســخ به ســوال خبرنــگار مهر، در 
خصوص اینکــه، اخیرا دولت هند صادرات واکســن 
کووید-۱۹ را متوقف کرده اســت، بــا توجه به اینکه 
ایران هم سفارش خرید واکسن »آسترازنکا« را از این 
کشور داده است، آیا وزارت خارجه در این زمینه رایزنی 
هایی با مقامات هندی برای رفع موانع کرده اســت؟ 
گفت: وزارت امور خارجه از روز اول به صورت بســیار 

جدی کارهای مربوط به واکسن را پیگیری کرد.
هند در حال برطرف کردن موانع در موضوع واکســن 

کرونا است 
وی افزود: وزارت امور خارجه پیگیری ها و اقدامات خود 
را در ســطوح مختلف انجام داد. گفتگوهای فشرده با 
هندوستان داشته و اما اقدام اخیر برای توقف صادرات 
واکسن در هندوســتان به دستور قضایی ایجاد شده و 
طرف هندی گفته در حال برطرف کردن موانع است.

ســخنگوی وزارت امــور خارجه تاکید کــرد : وزارت 
خارجه به رغم تمامی فشــارها اقدامات فراوانی در این 
خصوص داشــت.  ســعی می کنم در روز های آینده 

بخشی از این اقدامات را به اطلاع شما برسانم.
خطیب زاده اظهار داشت: در سفر وزیر امور خارجه به 
کشور کوبا این موضوع استارت زده شد. چه در موضوع 
هند و چه روسیه و چه در موضوعات دیگر وزارت امور 
خارجه اقدامات گسترده ای داشــته است، آنچه مهم 
است اینکه بتوانیم در بازار آشفته واکسن در دنیا منافع 

مردم را تامین کنیم.  
وی با اشاره به اهمیت سلامت جامعه با توجه به شیوع 
ویروس کرونا، گفت: همه ما در این مسیر در یک قایق 
ســوار هستیم و باید به هم کمک کنیم که زودتر آلام 

مردم برطرف شود.



3 صنعت،معدن،تجارت

سه شنبه 31 فروردین 1400
  سال چهارم  شماره 757

ســخنگوی گمرک ایران از تجارت دو و 
نیم میلیارد دلاری ایران با چهار کشــور 

حاشیه خزر در سال ۹۹ خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سید روح اله 
لطیفی اظهار داشــت: ایران در سال ۹۹ 
توانســته است بیش از ۶ میلیون و 2۴2 
هزار تن کالا به ارزش 2 میلیارد و 525 
هزار دلار با چهار کشــور حاشیه دریای 

خزر تجارت غیرنفتی داشته باشد.
ســخنگوی گمرک ایران افزود: ســهم 
صادرات ایران به چهار کشــور روسیه، 
آذربایجان، قزاقستان و ترکمنستان، سه 
میلیــون و ۱25 هزار و ۷۰ تن به ارزش 
یــک میلیارد و ۳2۰ میلیون و 85۶ هزار 

و ۴۶ دلار است.
وی ادامه داد: آذربایجان با یک میلیون و 
سه هزار و 8۷ تن به ارزش 5۱۰ میلیون 
و ۹8۷ هــزار و 2۴2 دلار اولین مقصد 

کالاهای ایرانی در حاشیه دریای خزر در 
سال ۹۹ بود.لطیفی در ادامه توضیح داد: 
روســیه با یک میلیون و 5۱ هزار و ۷۱ 

تن بــه ارزش 5۰۴ میلیون و 5۷5 هزار 
و ۶2۴ دلار، با کمی اختلاف نســبت به 
آذربایجان دومین مقصد و قزاقســتان با 

۳۳۷ هــزار و 8۳۷ تن بــه ارزش ۱ ۶۷ 
میلیــون و 8۷۷ هــزار و ۷۳۰ دلار، در 
جایــگاه ســوم و نهایتاً ترکمنســتان با 
۷۳۳ هــزار و ۷5 تن کالا به ارزش ۱۳۷ 
میلیــون و ۴۱5 هــزار و ۴5۰ دلار در 
جایگاه چهارم مقاصد صادراتی ایران در 
بین چهار کشــور همسایه ایران در خزر 
قــرار دارد.لطیفی در خصــوص واردات 
از چهار کشــور حاشــیه خزر بــه ایران 
نیز گفت: در ســال گذشــته سه میلیون 
و ۱۱۷ هزار و 2۶۶ تــن کالا به ارزش 
یک میلیارد و 2۰۳ میلیون و 8۴۷ هزار و 
۱۰۴ دلار از این چهار کشور وارد کشور 
شــده که ۹۴ درصــد وزن و 8۹ درصد 
ارزش کل واردات به کشــور روســیه با 
دو میلیــون و ۹۳۳ هــزار و ۴58 تن به 
ارزش یــک میلیارد و ۷۰ میلیون و 25۶ 
هزار و 2۶2 دلار تعلــق دارد.وی ادامه 

داد: آذربایجــان با 28 هــزار و ۳8۶ تن 
به ارزش ۷۶ میلیون و ۱۷2 هزار و 8۳۱ 
دلار، قزاقستان با 8۹ هزار و ۹۶۶ تن به 
ارزش ۳۷ میلیــون و ۳۶۴ هزار و ۳2۷ 
دلار و ترکمنستان با ۶5 هزار و ۴5۶ تن 
بــه ارزش 2۰ میلیون و 5۳ هزار و ۶8۴ 
دلار به ترتیب مبدا واردات کالا به ایران 

در حاشیه دریای مازندران بودند.
لطیفی افزود: تراز تجارت کشــورمان با 
کشورهای حاشــیه دریای خزر در سال 
۹۹ مثبت ۱۱۷ میلیون دلار بوده اســت 
که می تواند با توسعه حمل و نقل دریایی، 
ریلی و جاده ای، دیپلماسی فعال سیاسی 
و اقتصادی، بازگشــایی مرزهای مسدود 
شــده و صادرات علمی کالاهای ایرانی 
باارزش افزوده بیشــتر و کالاهای دارای 
مزیت مطلق یا نســبی سهم بیشتری از 

این بازار بزرگ را به دست آورد.

 پارسال 80 هزار تن فولاد
 در مجتمع صنعتی اسفراین 

تولید شد
مدیر عامل مجتمع صنعتی فولاد اسفراین گفت: این 
مجتمع صنعتی در ســال گذشته 8۰ هزارتن فولاد 

آلیاژی به ارزش ۱2 هزار میلیارد ریال تولید کرد.
علی ملک روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: میزان تولید فولاد آلیاژی در این واحد 
صنعتی در سال ۹۹ نسبت به مدت مشابه سال قبل 
از آن )۹8( حدود ۴5 درصد رشد نشان می دهد که 
ناشی از ریل گذاری مناســب در این واحد صنعتی 

برای رسیدن به ظرفیت اسمی است.
وی میزان تولید فولاد در این مجتمع را در سال ۹8 

حدود 5۶ هزار تن اعلام کرد.
وی اضافه کرد : از لحاظ ارزشی میزان تولیدات این 
مجتمع صنعتی در سال گذشته نسبت به سال قبل 
از آن ) ۹8( حدود 2.5 برابر رشــد نشان می دهد به 
طوری که از 5 هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال سال ۹8 به 

۱2 هزار میلیارد ریال در سال ۹۹ رسید.
تکرار جهش تولید فولاد در ۱۴۰۰

مدیرعامل مجتمع صنعتی فولاد اسفراین پیش بینی 
تولید در این واحد صنعتی را در سال جاری  را حدود 
۹2 هزار تن و به ارزش ۱5 هزار میلیارد ریال اعلام 
کرد و اظهارداشــت : در صــورت تحقق این برنامه 
میزان تولید در این واحد صنعتی در ســال حمایت 
از تولید و پشــتیبانی ها و مانع زدایی نسبت به سال 

گذشته بیش از ۱2 درصد افزایش خواهد یافت.

صادرات 17میلیون یورو 
قطعات فولادی 

مدیر عامل مجتمع صنعتی اسفرابن گفت : در سال 
گذشته ۱۷ میلیون یورو محصولات فولاد آلیاژی از 
مجتمع فولاد اســفراین به خارج کشور صادر شد و 
پیش بینی می شود که این صادرات در سال جاری 
با روند افزایشــی تولید فولاد بــه 25 تا ۳۰ میلیون 

دلار برسد.
مجتمع صنعتی فولاد اســفراین از شرکت های زیر 
پوشش سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران 
و بزرگتریــن تولید کننده قطعــات و مقاطع فولاد 
آلیاژی در خاورمیانه اســت که امکان ساخت ۱۴۰ 
گونــه فولاد آلیاژی را دارد و این مجتمع صنعتی به 
عنوان بزرگترین تولید کننده قطعات و مقاطع فورج 
و ریخته گری سنگین و فوق سنگین فولاد آلیاژی، 
با داشــتن متخصصان توانمند و فناوری پیشرفته، 
توانایی رفــع نیازهای راهبردی صنایع کشــور در 
بخش های نفت و گاز، نیروگاهی، کشــتی سازی و 
ماشین سازی، ریلی و صنایع معدن و فولاد را دارد.

ظرفیت اســمی تولید در این مجتمع صنعتی تا قبل 
از افتتاح طرح توســعه در فروردین ماه سال جاری 
8۰ هزار تن اســت که با افتتاح طرح توســعه این 
مجتمع صنعتی در ۱2فروردین ۱۴۰۰با دستور ویدئو 
کنفرانس رییس جمهوری ظرفیت اســمی تولید در 

این واحد صنعتی به ۱2۰ هزار تن افزایش یافت.
برای اجرای طرح توسعه مجتمع فولاد اسفراین در 
استان خراسان شمالی در مجموع در دولت یازدهم و 
دوازدهم حدود ۹۴ میلیون یورو و ۱۳۰ میلیارد تومان 

اعتبار هزینه شد.
شهرستان ۱2۰ هزار نفری اسفراین در ۶۰ کیلومتری 
جنوب شرقی بجنورد مرکز خراسان شمالی قرار دارد 
کــه به دلیل برخورداری از  2 مجتمع بزرگ و مهم 
صنعتی فولاد و لوله گســتر، قطــب صنایع بزرگ 

استان خراسان شمالی محسوب می شود.

عقب نشینی قیمت خودرو به 
روزهای پایانی سال ۹۹

بررســی قیمــت خودروهای داخلــی، مونتاژی و 
خارجی در روز جاری )دوشــنبه، ۳۰ فروردین ماه( 
حاکــی از افت قیمت ها و بازگشــت آن به قیمت 

واپسین روزهای سال ۹۹ است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، کارشناسان یکی 
از دلایل این کاهش قیمتی در روزهای گذشته را 
عقب نشینی شورای رقابت از مبحث قیمت گذاری 
عنوان می کنند.در حالی که »رضا شــیوا« رییس 
شورای رقابت ابتدای امسال از گران شدن خودرو 
در ســه ماهه نخســت ۱۴۰۰ خبر داده بود، اما در 
تازه ترین موضع گیری خود اعلام کرد: »این شورا 
برای دستورالعمل ۶ ماهه قیمتی خودرو تصمیمی 

نگرفته است، از این رو جای نگرانی نیست.«
همچنین کارشناســان از ریزش نــرخ ارز و ورود 
مجدد آن به کانال 2۳ هزار تومانی، به عنوان دلیل 

دیگر کاهش قیمت ها یاد می کنند.
بــه گزارش ایرنــا، با توجه به تحولات سیاســت 
خارجی و افزایش امیدواری به موفقیت مذاکره های 
وین، آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در سایر 
کشورها و کاهش ســفته بازی در بازار ارز، قیمت 
انواع ارز در هفته های اخیر روند کاهشــی داشــته 
اســت. به گفته »ســعید موتمنی« رییس اتحادیه 
تقاضای  اکنون  پایتخت،  نمایشگاه داران خودروی 
کاذب در بازار وجود نــدارد و فقط افرادی که نیاز 

واقعی دارند برای خرید مراجعه می کنند.
وی بیان داشــت: دلالان و واســطه ها دیگر بازار 
خودرو را جای خوبی برای سرمایه گذاری و کسب 
سود نمی دانند.این مقام صنفی با اشاره به تعطیلی 
دو هفته ای اصناف، تاکید کرد: بازار رسمی خودرو 
تعطیل است، اما بازار غیر رسمی فعال بوده و خرید 

و فروش ها در فضای مجازی در جریان است.

افزایش قیمت ها با وجود 
تعطیلی بازار لوازم خانگی

درحالی که عمده فعالان بــازار لوازم خانگی همچون 
بســیاری دیگر از اصناف در تعطیلی کرونایی به ســر 
می برند، اما تولیدکنندگان از ابتدای امســال، فعالیت را 
آغاز کرده  و حتی قیمت محصولات خود را تا ۱۰ درصد 

افزایش داده اند.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا، گشتی در بازارهای اصلی 
لوازم خانگی پایتخت از جمله ســه راه »امین حضور« و 
خیابان جمهوری حاکی از تعطیلی بیشــتر واحدهای 
صنفی، مغازه ها و فروشــگاه ها است. تعطیلی که از 2۹ 
اسفند ماه پارسال آغاز شــده است. پس از عید نوروز، 
زمانی که صاحبان این واحدها خواستند فعالیت خود در 
سال جدید را آغاز کنند، با دور تازه تعطیلی های کرونایی 

مواجه شدند.
در این میان، اندک فروشگاه ها و مغازه هایی که عمدتا 
باید چک های خود را پاس کنند باز هستند. این افراد در 
گفت وگو با ایرنا از نبود هماهنگی در زمینه تعطیلی ها، 
همچنین باز بودن بانک ها گلایه داشــتند و می گفتند: 

انتظار می رفت دولت بانک ها را نیز تعطیل کند.
به گفته آنان، کســبه باید چک هــای کارخانه داران و 
تولیدکنندگان را پــاس کنند و خود این تولیدکنندگان 
نیز باید به خرید مواد اولیه، موتور و ســایر ملزومات و 
تجهیــزات بپردازند، بر این اســاس دولت باید یا همه 
کسب وکارها و بانک ها را تعطیل می کرد یا اینکه برای 

پاس شدن چک ها فرصت دیگری در نظر می گرفت.
در ایــن زمینه، دبیــر انجمن صنفــی توزیع کنندگان 
لوازم خانگی تهران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
با تایید مشــکلات یاد شده، افزود: کسبه علاوه بر این 
مســائل، باید مالیات و عوارض شهرداری نیز پرداخت 
کنند، این در حالی اســت که سال گذشته دریافت این 

موارد فقط دو ماه به تاخیر افتاد و بخشیده نشد.
»اکبر پازوکی« بیان داشت: کسبه حدود ۱25 روز از ۳۶5 
روز ســال را به مناسبت های مختلف تعطیلند و شوک 
ناشــی از تعطیلات این چنینی، ضرر و زیان زیادی به 

آنان وارد می کند.
وی گفت:  انتظار می رفت پاس شدن چک های مربوط 
به کسبه دســت کم به بعد از تعطیلی ها منتقل شود تا 

شاهد ناهماهنگی در تعطیلی اصناف نباشیم.
این مقام صنفی خاطرنشان کرد: این در حالی است که 
تولیدکنندگان لوازم خانگی در حال تولید انواع و اقسام 
محصولات هستند، اما به دلیل باز نبودن بازارها به ناچار 
اجناس را در انبارها دپو می کنند.وی معتقد است: زیان 
تولید نکردن و خاموشــی دستگاه ها و خطوط تولید، به 
مراتب بیشتر از تولید و دپو کردن است، بنابراین به تولید 
ادامه می دهند.پازوکی بیان داشت: رکود حاکم بر بازار در 
حالی است که عمده شرکت ها قیمت محصولات خود را 
تا ۱۰ درصد افزایش داده اند و حتی برخی از آنها فهرست 
قیمتی ارائه کرده اند.به گزارش ایرنا، پیشتر مدیرکل دفتر 
صنایع برق و فلزی و لوازم خانگی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: تولید لوازم خانگی مجموعه های صنعتی 
داخلی کشور سال گذشته بیش از ۷۱ درصد رشد یافت.

وی افزود: برخلاف انتظارها شاهد فعالیت قابل تقدیر 
تولیدکنندگان لوازم خانگی در ســال گذشــته بودیم، 
همچنین براســاس برنامه های وزارت صنعت در سال 
۱۴۰۰، صادرات لوازم خانگی و افزایش کیفیت و خدمات 
تولیدکننــدگان داخلی به صورت جدی پیگیری خواهد 
شد.به گفته مسوولان، پارسال در مجموع ۱۴ میلیون 
دستگاه انواع لوازم خانگی کوچک، متوسط و بزرگ در 
کشور تولید شد.بررسی آمارهای منتشره وزارت صنعت، 
معدن و تجارت حاکی از تولید یک میلیون و ۱۱۹ هزار 
و ۳۰۰ دســتگاه ماشین لباس شویی در سال ۹۹ و رشد 

5۱.2 درصدی آن در هم سنجی با سال ۹8 است.
همچنیــن »محمدرضــا شــهیدی« دبیــر انجمن 
تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری کشــور به ایرنا 
گفت: سال گذشــته با تولید یک میلیون و 2۰۰ هزار 
دســتگاه تلویزیون توسط کارخانجات داخلی، رشد ۴۰ 

درصدی در مقایسه با سال ۹8 ثبت شد.

چگونه بفهمیم چقدر بدهی 
مالیاتی داریم؟

با رونمایی از درگاه ملی خدمات الکترونیک مالیاتی از 
این پس مودیان می توانند بــا مراجعه به این درگاه از 

میزان بدهی مالیاتی خود باخبر شوند.
به گزارش ایسنا،  در اواخر ســال گذشته سازمان امور 
مالیاتی در راستای تســهیل، تسریع و توسعه خدمات 
الکترونیک، ارائه اطلاعات مــورد نیاز مؤدیان مالیاتی 
و عموم مردم از ســوابق پرونده هــای مالیاتی کاهش 
مراجعات حضوری مردم و کاهش مصرف کاغذ، درگاه 

ملی خدمات مالیاتی رونمایی کرد. 
از طریق این  پنجره واحد الکترونیک، حدود 25 خدمت 
مالیاتی شامل مشــاهده پرونده های مالیاتی در بخش 
مالیات مســتقیم و مالیات بر ارزش افــزوده، کارتابل 
ابــلاغ الکترونیک، ارائه اظهارنامه  هــای مالیاتی، رفع 
تعهدات ارزی و ... اشــاره کرد. همچنین سایر اقداماتی 
که شهروندان برای انجام آن نیازمند مراجعه حضوری 
به ادارات مالیاتی یا سایر مراجع بودند از جمله پرداخت 
قبوض مالیاتــی، دریافت گواهی نقل و انتقال موضوع 
ماده ۱8۷ قانون مالیات  های مستقیم، استعلام ممنوع 
الخروجی، اســتعلام بدهی مالیاتی، اســتعلام مالیات 
خریداران ســکه و ... نیز از طریق این درگاه ملی قابل 
ارائه به مردم است.یکی از خدماتی که این سامانه ارائه 
می دهد، استعلام بدهی مالیاتی به مودیان است که آن ها 
می توانند باید به My.tax.gov.ir مراجعه کنند و در 
صورتی که در سازمان امور مالیاتی پرونده مالیاتی داشته 
باشند، می توانند وارد ســامانه شده و اطلاعات خود را 

تکمیل و نهایی کنند. 

اخباراخبار

تجارت ۲.۵ میلیارد دلاری ایران با ۴ کشور حاشیه دریای خزر
سخنگویگمرکخبرداد

ارسال 76 هزار 
و 800 پرونده به 
تعزیرات

 بانی برنج فروشان
 در دپو و افزایش 
قیمت

معاون بازرســی و نظارت سازمان صمت استان تهران از ارجاع ۷۶ هزار و 
8۷۱ پرونده تخلف به تعزیرات حکومتی در سال گذشته خبر داد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت صمت، ســعید محمدی پور در 
خصوص بازرســی ها و نظارت بر واحدهای صنفی که در راســتای ایجاد 
آرامش در بازار و حمایت از تولید و مصرف در ســال گذشــته انجام شد، 
گفت: تعداد 8۰۰ هزار بازرســی توسط بازرســان این سازمان از صنوف و 

واحدهای توزیعی و خدماتی درسطح استان تهران انجام شده است.

خوزســتان دبیر اجرایی اتاق اصناف اهواز با اشاره به افزایش قیمت 25 درصدی برنج 
در هفته های اخیر گفت: برنج فروشان تبانی هایی بین خود انجام می دهند و برنج را دپو 
می کنند و نمی فروشــند تا قیمت آن را افزایش دهند که باید با این افراد برخورد شود.
ابوالقاسم کوره چینی در جلسه ستاد تنظیم بازار خوزستان که یکشنبه شب برگزار شد، در 
خصوص موجودی کالاهای اساســی اظهار کرد: در حال حاضر مشکلی که وجود دارد 
دو نرخی بودن قیمت شکر است؛ قیمت یک کیلوگرم شکر برای مصرف خانوار 8 هزار 

و ۷۰۰ تومان است اما قیمت صنفی صنعتی آن هر کیلوگرم ۱۱ هزار و 5۰۰ است.

معاونوزیرصنعت،معدنوتجارتخبرداد:

اشتغال۲00هزارنفریباتکمیلبنگاههاینیمهتمامدرشهرکهایصنعتی

عضوهیاترئیسهانجمنصنایعچرمایران:

صنایعنساجی،پوشاکوچرمجهش۲برابریتولیدراتجربهکردند

معاونوزیرصمتخبرداد؛

تخفیف۱0درصدیبرایتعهدارزیصادرکنندگان

معــاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت:  نزدیک به ۱۰ هزار بنگاه اقتصادی 
با پیشرفت فیزیکی بیش از ۶۰ درصد در 
شــهرک ها و نواحی صنعتی کشور وجود 
دارد که می تواند دســت  کم برای 2۰۰ 

هزار نفر اشتغال ایجاد کند.
به گزارش شاتا به نقل از سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران، علی 
رسولیان در گفت وگو با خبرگزاری ایرنا به 
تشریح کمبودها و اقدام های انجام شده در 
راستای تأمین خدمات مختلف زیرساختی 
از جمله زمین، آب، برق، گاز و مخابرات 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی سراســر 
کشور پرداخت و افزود: تأمین زمین یکی 

از دغدغه های جدی و همیشگی فعالان 
اقتصــادی به ویژه بنگاه هــای اقتصادی 

کوچک و متوسط است.
وی اضافه کرد: ســال گذشته چهار هزار 
و 5۱۳ هکتــار زمین بــرای فعالیت ۱۰ 
هــزار و ۶2۷ بنگاه  اقتصــادی جدید در 

شهرک های صنعتی واگذار شد.
رشــد 82 درصدی واگــذاری زمین در 

شهرکهای صنعتی
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی 
ایــران ادامه داد: این آمار در مقایســه با 
ســال ۱۳۹8 رشــد 82 درصدی از نظر 
زمین واگذار شــده و رشد 8۳ درصدی از 

نظر تعداد بنگاه ها داشته است.
به گفته رســولیان، در موضوع تأمین آب 
برای شهرک های صنعتی، کسری جدی 
2 هزار و ۴۰۰ لیتر بر ثانیه ای وجود دارد.

وی بیــان کرد: در این زمینه، دولت قول 
۴۰ درصد تخفیف قیمت آب در شهرک ها 
را داده و ابلاغ کرده که هر کجا آب حتی 
آب تصفیه شــده فاضلاب وجــود دارد، 
شهرک های صنعتی نسبت به خریداری 

آن اقدام کنند.
معــاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
اظهار داشت: در حوزه تأمین آب و برق با 
وجود این که وزارت نیرو متولی تأمین این 
خدمات تا در شهرک های صنعتی است، 

اما این ســازمان نیز برای مشارکت ۳۰ 
درصدی در تأمیــن آن ها اعلام آمادگی 
کرده تا کمبودی در این زمینه نداشــته 

باشیم.
رســولیان درخصــوص تأمیــن گاز در 
شــهرک های صنعتــی افزود: مشــکل 
خاصــی در ایــن زمینه وجود نــدارد و 
همکاری شرکت ملی گاز با این سازمان 

بسیار خوب بوده است.
به گفته وی، همچنین با همکاری شرکت 
مخابرات ایران، بیش از ۷8۰ شــهرک و 
ناحیــه صنعتی در کشــور از تلفن ثابت 
برخوردارنــد و در بیش از ۴۱5 شــهرک 
نیز اتصال شبکه جهانی اینترنت از طریق 

فیبر نوری برقرار است.
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
ایران و شــرکت های اســتانی  صنعتی 
تابعه آن اکنون با داشتن ۱۰۱۱ شهرک 
و ناحیه صنعتی و ۴ منطقه ویژه اقتصادی 
درحال بهره برداری، ۷۹ شهرک و ناحیه 
صنعتی تخصصی، ۶ شهرک فناوری، ۳8 
مرکز خدمات فناوری و کسب و کار، دو 
مجتمع فناوری اطلاعات و خدمات نرم  
افزاری، ۹۳ هــزار و ۶25 قرارداد منعقده 
و بهره برداری از ۴8 هــزار و ۱2۶ واحد 
صنعتی و سه هزار و ۱2۴ واحد کارگاهی، 
زمینه اشتغال مستقیم ۹۷2 هزار و ۹۹۴ 
نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.

کرج - ایرنا - عضو هیات رئیســه انجمن 
تولیدکنندگان صنایــع چرم ایران افزایش 2 
برابری تولید در صنایع نســاجی، پوشاک و 
چرم کشور در ســال ۹۹ نسبت به سال ۹8 
را نشــانه توانایی بالا و  تجربه ای ارزشمند 

درسال جهش تولید عنوان کرد.
سید جواد حسینی خواه روز دوشنبه در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا  افزود: این تجربه موفق 
در شرایطی حاصل شد که کار آفرینان صنایع 
نساجی، پوشاک و محصولات چرمی درسال 
۹۹ با انبوه مشکلات ناشی از شیوع بیماری 
کووید۱۹ ، تحریم ها و مهمتر از آن چالش 

حاد در مسیر تامین مواد اولیه مواجه بودند.
وی اظهار داشــت: این افزایش تولید را در 
شرایطی شاهد بودیم که غول های صنعت 
نساجی، پوشاک و چرم دنیا با کاهش شدید 
تولید و زیان های هنگفت ناشــی از شیوع 

کرونا مواجه شدند.
رفع چالش تامین مــواد اولیه همت والای 

مسوولان را می طلبد 
 حســینی خواه تاکید کرد: نساجی، پوشاک 
و محصولات چرمی برای همکاری و طرح 
نظرات کارشناســی دربحث پشتیبانی ها و 

مانع زدایی ها در بســتر تولید آمادگی کامل 
دارند. 

عضو انجمن تولیدکنندگان صنایع چرم ایران 
اظهار امیدواری کرد: مدیران ارشــد و میانی 
حاکمیت در نشست های تخصصی مستمر 
با کارشناسان بخش تولید و صنعت بستر را 
برای تسریع در تحقق منویات ارزشمند رهبر 
معظم انقلاب در خصوص شعار امسال فراهم 

آورند.
 اتفاق خوبی که با تمایل شهروندان به خرید 

پوشاک  داخلی همراه شد
حسینی خواه گفت: تولید کنندگان پوشاک و 
چرم  که همواره در برنامه ریزی هایشان در 
بســتر تولید با مشکل واردات قاچاق کالای 
خارجی مواجه اند ، طی چند ســال اخیر با 
عقب نشینی قاچاقچیان از واردات قاچاق رو 

به رو شدند.

وی توضیح داد: به لحــاظ افزایش نرخ ارز 
در سال های اخیر قاچاقچیان به این نتیجه 
رســیدند که دیگر واردات قاچاق پوشــاک 

برایشان مقرون به صرفه نیست.

وی گفت: این اتفاق خوب باعث شد مصرف 
کننــدگان از خرید پوشــاک و محصولات 
چرمی تولید داخلی استقبال و از خرید مشابه 
خارجی با قیمت های گزاف خودداری کنند.

حسینی خواه ادامه داد: بحث شیوع کرونا و 
کاهش سفر های خارجی نیز اتفاق دیگری 
بود که واردات  چمدانی پوشاک را به حداقل 
رســاند و این مهم  تقاضا در بخش مصرف 
را  به ســمت تولیدات داخلی هدایت کرد و 
بدین ترتیب عرضه انواع محصولات نساجی 
و پوشاک به ویژه کت، کیف و کفش چرمی 
تولید داخل با افزایش قابل ملاحظه خریداران 

در بازار مصرف همراه شد.
این فعــال اقتصادی که  تجربه تاســیس 
نمایندگی و شعب عرضه محصولات چرمی 
در سطح کشــور و چند کشور اروپایی را در 
کارنامه دارد و به عنوان کارآفرین برتر معرفی 
شده است، موفقیت صنایع در بحث صادرات 
را  در گرو فاصله گرفتن از روش های تولید 
ســنتی و حرکت به سوی شیوه های نوین 

تولید و برند سازی عنوان کرد.
حسینی خواه گفت: فعالان صنایع نساجی، 
پوشاک و چرم در شرایطی به نقطه ایده آل 

دست خواهند یافت که ضمن توجه خاص به 
شاخص سازی، در مسیر توسعه فعالیت های 
تولیدی و صادراتی مورد حمایت و دولت قرار 
گیرند و برای دریافت مجوزهای کار آفرینی 
با اتلاف وقت ، ســرگردانی و موانع و دست 

اندازهای غیر طبیعی مواجه نشوند.
عرضه پوشاک مرغوب ایرانی با پز خارجی 

پسندیده نیست
حسینی خواه  از اینکه  برخی تولید کنندگان 
ایرانی محصولات بســیار مرغوب خود را با 
پز خارجی و نام جعلی شــرکت های  دیگر 
کشورها عرضه می کنند گلایه کرد و گفت: 
اینگونه اقدامات حرکت پسندیده ای نیست 
و با این کار از وظیفه خطیری که در مســیر 
تولید کالای ایرانــی و حفظ فرهنگ غنی 

ایران زمین داریم  دور خواهیم شد.
وی افزود:  در یکســال  گذشــته  در بحث 
برند سازی و نیز ساخت ماشین آلات نساجی 
باهدف کاهش وابستگی ها کارهای زیادی 
شده است اما کافی نیست و باید در این راستا 
قدم های موثرتری برداشته شود چراکه هدف 
نهایی ما رقابت در بازار صادرات جهانی است.
وی تاکید کرد: اگر  بخواهیم حداقل در بازار 

کشور های همسایه رقابت داشته باشیم، باید 
شاخص سازی های تاثیر گذار در دستور کار 
قرار گیرد  و در این زمینه ســرمایه گذاری 

های کلانی را اختصاص دهیم.
فروش اینترنتی با استقبال مصرف کنندگان 

مواجه شده است
عضو هیات رئیســه انجمن تولید کنندگان 
صنایع چرم ایــران در ادامه این گفت و گو 
با اشاره به اســتقبال در خور توجه مصرف 
کنندگان پوشــاک و محصولات  چرمی از 
خرید های  اینترنتی گفت: عرضه محصولات 
از طریق فضای مجازی حق انتخاب بیشتری 
را برای مصــرف کنندگان فراهم می کند ، 
زیرا خریداران می تواند محصولات تولیدی 
سراسر کشور را در فضای مجازی مشاهده و 
کالای مورد نظرش را با سهولت  انتخاب و 

خریداری نماید.
حسینی خواه افزود: ایجاد خلاقیت و آشنایی 
بیشتر بخش تولید با نیاز های جامعه و فراهم 
شدن بستر مناسب جهت رقابت جدی تولید 
کنندگان در تولیــد محصولات با کیفیت و 
تنوع بیشتر از دیگر مزایای فروش اینترنتی 

است.

معاون وزیــر صمت گفت: بر اســاس 
مصوبــه جدید، بــه صادرکننــدگان از 
۱۳۹8.۱.۱ تا پایــان ۱۴۰۰ تخفیف ۱۰ 
درصدی برای ایفای تعهد ارزی داده ایم.

به گزارش خبرنــگار مهر، حمید زادبوم 
امروز در نشستی خبری، اظهار داشت: از 
فروردین سال ۹۷ و بنا به تصمیم شورای 
هماهنگی سران قوا، صادرکننده موظف 
به بازگشــت ارز حاصل از صادرات شد 
و در همان ســال نیز ضوابطی از سوی 
بانک مرکزی و کمیته ماده 2 )رئیس کل 
بانک مرکزی، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه، وزرای صمــت، نفت و اقتصاد( 

ابلاغ شد.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران 
افزود: در تیر ماه ســال ۹۹ بخشنامه ای 
صادر شــد که مبنــای بازگشــت ارز 
صادراتــی میزان عرضه ارز در ســامانه 
نیما بود. پس از اعتراض به این موضوع 
در آبان ۹۹ ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت مصوبــه ۱۷۷ را صادر کرد که بر 
مبنــای آن علاوه بر ارائه در نیما، ایفای 

تعهد از طریق واردات در برابر صادرات 
نیز بعنوان یکی از کانال های رفع تعهد 

ارزی به رسمیت شناخته شد.
وی ادامــه داد: در ادامــه نیــز ســتاد 
هماهنگــی اقتصــادی دولــت در ۱5 
فروردین ۱۴۰۰ مصوبــه 2۱۴ را ابلاغ 
کرد کــه جایگزین مصوبه ۱۷۷ شــد 
کــه تکمیل کننده مصوبه ۱۷۷ اســت. 
همچنیــن کمیته مــاده 2 نیز موضوع 
تسهیل ایفای تعهدات ارزی را تصویب 
کرد که تکمله همان مصوبه 2۱۴ است.

زادبوم گفــت: در واقع در حال حاضر 2 
مصوبه برای ایفای تعهدات ارزی داریم 
که یکی مصوبه 2۱۴ اســت که بیشتر 
روی صادرات تمرکــز دارد و یکی هم 
تکمله کمیته ماده 2 اســت که بیشــتر 

رویکرد وارداتی دارد.
معاون وزیر صمت افــزود: از مهم ترین 
مباحث این مصوبات تعیین تکلیف تعهد 
ارزی ســال ۹۷، تعییــن تکلیف میزان 
تعهد ارزی صادرکنندگان خدمات فنی و 
مهندسی، تعیین تکلیف سهمیه و تعهد 

ارزی مرزنشــینان و پیله وران و تخفیف 
۱۰ درصــدی به کلیــه صادرکنندگان 
اســت؛ بر این اســاس از یک فروردین 
سال ۹8 تا پایان سال ۱۴۰۰ تعهد ارزی 
بر مبنای ۹۰ درصد صادرات افراد خواهد 

بود.
زادبوم در ادامه در خصوص مشوق های 
صادراتی در سال ۱۴۰۰ گفت: با پیشنهاد 
ســازمان برنامه و بودجــه و با تصویب 
مجلس، ســه مبلغ برای مشــوق های 
صادراتی پیش بینی شــده است. بر این 
اســاس علاوه بر تخصیص اعتبار 8۰۰ 
میلیارد تومانــی در بودجه، 2۰۰ میلیارد 
تومان نیز برای حمل و نقل و توســعه 
صادرات محصولات کشاورزی با کمک 
وزارت جهاد کشاورزی و سازمان برنامه 
و بودجه پیش بینی شده است. همچنین 
مقرر شــده درصدی از درآمد حاصل از 
عوارض صادراتی به عنوان مشــوق در 

نظر گرفته شود.
وی افزود: سال گذشــته میزان مشوق 
صادراتی پیش بینی شده در بودجه ۶۰۰ 

میلیارد تومــان بود امــا در نهایت 5۰ 
میلیارد تومان دریافــت کردیم که این 
مبلغ برای زیرســاخت های صادراتی به 
ویژه در اســتان های مرزی هزینه شد. 
علاوه بر ایــن، از این مبلغ برای کمک 
هزینه سود بانکی صادرکنندگان استفاده 

شد.
رئیس سازمان توســعه تجارت در مورد 
وضعیــت کولبران نیز گفــت: کولبری 
افتخار نیست و باید کاری کنیم تا میزان 
کولبری در کشــور کاهش یابد. باید با 
برنامه ریزی به ســمتی حرکت کنیم که 
از کولبــری به تجارت مرزی و در ادامه 
به تجارت بین الملل برسیم. این مسائل 
نیاز به برنامه ریزی و آموزش کولبران و 

تخصیص مشوق دارد.
زادبوم همچنین از افتتاح ســه بازارچه 
مــرزی جدیــد بــا پاکســتان در روز 

چهارشنبه هفته جاری خبر داد.
اتفاقات  بــروز  به  صادرات ریالی منجر 

غیرقانونی می شود
معــاون وزیر صمت در مــورد صادرات 

ریالی معمولًا  نیز گفت: معاملــه  ریالی 
بین دو صراف ایرانــی و خارجی بدون 
در نظر گرفتن ضوابط بانکی ایران انجام 
می شــود بنابراین از نظر مــا صادرات 
ریالــی صحیح نیســت. ما مشــکلات 
صادرکنندگان را قبول داریم اما صادرات 
ریالی منجر بــه بروز اتفاقات غیرقانونی 
می شــود. ازایــن رو بــه صادرکنندگان 
توصیــه می کنیم که حتمــاً به صورت 

ارزی کالا را صادر کنند.
وی تصریح کرد: معمــولًا روال کار به 
گونه ای است که صادرکننده کالا را مثلًا 
به عراق صادر می کند و در آنجا صراف 
خارجی معادل ارزی را به صراف ایرانی 
می دهد امــا صراف ایرانــی مبلغ را به 
صورت ریــال در اختیار صادرکننده قرار 
می دهد و از آن طرف، ارز دریافتی را به 
شــکل دیگری برای خود خرج می کند. 
بــه عنوان مثال آنچه که شــاهد بودیم 
صراف ایرانی ارز دریافتی را در کشــور 
ترکیه هزینــه کرده بود که این موضوع 

به مثابه خروج ارز از کشور است.
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هشــت پروژه صنعــت آب و بــرق با 
ســرمایه گذاری یک هزار و ۷5۰ میلیارد 
ریال فردا در قالب ســومین هفته پویش 
ســه  در  #هرهفته_الف_ب_ایــران 

استان افتتاح می شود.
به گزارش روز دوشنبه خبرنگار اقتصادی 
ایرنا، وزارت نیرو با هدف عملیاتی کردن 
طرح های صنعت آب و برق از نیمه دوم 
ســال ۹8 برنامه ای را با نام پویش #هر 
هفته الف_ب_ ایران طراحی و عملیاتی 
کــرد که در قالب این برنامه مقرر شــد 
بهره برداری از طرح های مهم صنعت آب 

و برق اجرایی شود.
مرحله نخســت این پویش از نیمه دوم 
ســال ۹8 کلید خورد. تازه ترین مرحله 
این پویش نیــز از فروردین ۱۴۰۰ آغاز 
شد. قرار است فردا نیز در سومین هفته 
ســومین مرحله پویش هر هفته #الف 
ب-ایران از پروژه های جدید این صنعت 

در سه استان رونمایی شود.
»رضا اردکانیــان« وزیر نیرو درباره این 
پویش، با اشــاره به اجــرای 22۷ پروژه 
پویــش هــر هفته_الف_ب_ایران در 
ســال ۹8، خاطرنشــان کرد: هدف این 
پویــش شــکل دادن به یــک برنامه 
منظــم برای خدمت رســانی بــه مردم 
بــوده و کار وزارت نیــرو به عنوان یک 
دســتگاه خدماتی تولید، تامین و عرضه 
آب و برق اســت، اما اینکه نشان دهیم 
به ویژه در شرایط جنگ  اقتصادی دولت 
به طور کلــی و وزارت نیرو به طور خاص 
این توانایــی را دارد که بــا وجود همه 

مضیقه ها برنامه ریزی کرده و مهرماه ۹8 
اعلام کند تا پایان ســال 22۷ پروژه را 
با سرمایه گذاری ۳۳ هزار میلیارد تومان 
به اتمام می رســانیم،  نقطــه مثبتی در 

عملکرد است.
دومیــن مرحله افتتــاح طرح های مهم 
صنعــت آب و بــرق در قالب پویش هر 
هفته#الف_ب_ایران فعالیت خود را از 

فروردین ماه سال ۹۹ آغاز کرد.
ایــن پویش، بهره بــرداری از طرح های 
مهم صنعت آب و برق را برای سراســر 
کشورمان در شرایط سخت تحریمی به 
همراه داشت و نشان داد با وجود شرایط 
ســخت تحمیل شده به کشــور، قطار 
سازندگی دولت »تدبیر و امید« زمین گیر 
نشــده و همچنان با قوت رو به جلو در 

حرکت است.

هفته#الف_ب_ هــر  پویش  قالب  در 
ایران در سال گذشته از 25۰ پروژه مهم 
صنعت آب و برق در سراســر کشــور با 
ســرمایه گذاری 5۰ هزار میلیارد تومان 

بهره برداری شد.
اهیمت ایــن پویش به قــدری بود که 
دهم  رییس جمهوری،  روحانی«  »حسن 
تیرماه ۹۹ در پیامی که به وزیر نیرو بابت 
این طــرح، گفت: اقدام های برنامه ریزی 
شده در زمینه دو نیاز اساسی مردم یعنی 
آب و برق )الف و ب(، عبور بی مشکل از 
تابستان های گرم و خشک، ایجاد امنیت 
روحــی و اجتماعی در جهت اســتمرار 
بهره گیری از دو نعمت ارزشمند، اعتماد 
لازم برای برنامه ریزی اقتصادی و نگاه 
امیدوارانه به تابستان ۹۹ با وجود مواجهه 
با پاندمی کووید۱۹ و عدم دغدغه مردم 

برای قطعی آب یا برق در بیمارســتان، 
منزل یا محل کار از یک ســو و بیان و 
تشــریح لازم در پایان طرح ها و افتتاح 
آنها به ســبکی نوین و دل گرم کننده از 
ســوی دیگر، برای مردم ایران و دولت 
تدبیر و امید افتخارآمیز و غرورآفرین بود.

ویژگــی بارز دومین مرحلــه پویش هر 
هفته #الف ب-ایران این بود که علاوه 
پروژه های ساخت وســازی،  به  توجه  بر 
برای نخســتین بــار و در قالــب این 
پویش پروژه های ســازوکاری هم مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
پایگاه اطلاع رسانی   اکنون و به گزارش 
وزارت نیرو، هشــت پروژه آماده افتتاح، 
چهار پــروژه برای اصفهــان، دو پروژه 
بختیاری  و  اســتان چهارمحال  ســهم 
و یک پــروژه نیز در اســتان تهران به 
صورت ویدئوکنفرانســی به بهره برداری 

خواهد رسید.
مهم تریــن پــروژه این هفتــه  پویش، 
رونمایی از نخســتین روتور توربین بخار 
ســاخت ایران است که با ۶ متر طول و 
۱5 تــن وزن، تعداد دو هزار و 5۱۹ عدد 
پره دارد. این پروژه به روش مهندســی 
معکــوس و تولیــد داخل بــوده که با 
ســرمایه گذاری ۳5 میلیارد تومانی آماده 

رونمایی است.
 چهــار پروژه آماده افتتــاح صنعت برق 
در اســتان اصفهــان شــامل »نیروگاه 
خورشــیدی یک مگاواتی طالخونچه«، 
»نیــروگاه خورشــیدی یــک مگاواتی 
زادافشــار«، » بخشــی از اتصالات ۶۳ 

کیلوولت هسنیجه« و »خط ۶۳ کیلوولت 
در شهرستان های  اســت که  سپاهان« 
اصفهــان، نجف آبــاد و طالخونچــه با 
هــدف تامین برق پایدار و مطمئن برای 
تغذیه پســت های  مشــترکان صنعتی، 
۶۳ کیلوولت شــهرک صنعتی علویجه، 
سیمان ساروج و هسنیجه افتتاح خواهد 

شد.
با  پــروژه  »تصفیه خانه آب ســامان«   
ظرفیــت ۱2۰ لیتر در ثانیــه، دو هزار و 
۷۰۰ متر لوله خــط انتقال آب خام، پنج 
هــزار و 5۰۰ متر خط انتقال آب پاک از 
تصفیه خانه به مخازن شهر و مخازن آب 
به ظرفیت هــزار مترمکعب با اعتبار 5۱ 
میلیــارد تومان و ۳۰ هــزار نفر جمعیت 
تحت پوشــش در شهرســتان سامان و 
پــروژه »احداث 2 بــی ۶۳ کیلوولت در 
پست فارسان« برای تغذیه به پست ۶۳ 
کیلوولت دشــتک و با هدف تامین برق 
پایدار برای مشترکان صنعتی، خانگی و 
تجاری و تغذیه پســت سیار دشتک، دو 
پروژه آماده افتتاح در استان چهارمحال 

و بختیاری است.
همچنیــن پــروژه برق رســانی به ۶2 
روســتا در ۱۶ اســتان  اردبیــل، ایلام، 
آذربایجان غربــی،  آذربایجان شــرقی، 
خراسان رضوی،  خراسان جنوبی،  کرمان، 
و  سیستان  خوزســتان،  خراسان شمالی، 
کرمانشاه،  قزوین،  مازندران،  بلوچستان، 
کهگیلویه و بویراحمد، لرســتان و یزد با 
جمعیت تحت پوشــش ۹۳۱ خانوار قرار 

است فردا به بهره برداری برسد.

کسری 31 میلیون مترمکعبی 
ذخیره آب سدهای تهران 

نسبت به پارسال
 مدیر دفتر بهره برداری از تاسیســات آبی و برقابی 
شــرکت آب منطقه ای تهران گفــت: اکنون ۷۴5 
میلیون متر مکعب آب در ســدهای پنجگانه استان 
از جمله لار، لتیان، طالقان، ماملو و امیرکبیر تهران 
ذخیره شــده اســت که نســبت به روز مشابه سال 
گذشــته کســری ۳۱ میلیون متر مکعبی را نشان 

می دهد.
محمد شــهریاری روز دوشــنبه در گفــت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: در روز مشــابه ســال 
گذشــته ۷۷۶ میلیــون متر مکعب آب در پشــت 
سدهای پنجگانه این استان ذخیره شده بود که این 

امر کاهش وضعیت منابع آبی را نشان می دهد.
وی افــزود: درحــال حاضر ذخیــره آب در دریاچه 
ســدهای امیر کبیر ۱58 میلیون متر مکعب، لتیان 
5۱ میلیــون متر مکعب، طالقــان ۳۱۹ میلیون متر 
مکعــب، لار 8۰ میلیون متر مکعــب و ماملو ۱۳۷ 

میلیون متر مکعب است.
مدیر دفتر بهره برداری از تاسیســات آبی و برقابی 
شــرکت آب منطقه ای تهران با اشــاره به کاهش 
چشــمگیر بارش ها گفت: از ابتدای سال آبی جاری 
تا کنون 2۳5 میلی متــر بارندگی در حوزه عملکرد 
اســتان تهران به ثبت رسیده اســت که این میزان 
بارش در مدت مشــابه سال آبی گذشته ۳۹۷ میلی 
متر بوده که با کاهش ۴۱ درصدی مواجه شده ایم.

وی ادامــه داد: همچنیــن از ابتــدای فروردین ماه 
سالجاری تاکنون فقط 2.۳ میلی متر بارش در سطح 
استان داشتیم که این رقم در مدت مشابه فروردین 

ماه سال گذشته ۱۳2 میلی متر بوده است.
شــهریاری با تاکید بر اینکه بر اســاس نتایج برف 
ســنجی های انجام شده وضعیت مناسبی به جهت 
ذخیره برفی در حوضه آبریز سدهای تهران نداشته 
ایــم گفت: فصل بهار زمان آبگیری ســدها بوده و 
اساســا در اثر ذوب برف حاصل از بارشهای بهاری 
می بایست شاهد آبگیری حداکثری در سدها باشیم 
اما در ســال جاری بدلیل نبود ذخیره مناسب برفی 
و بارندگی های بهاری متاســفانه آبگیری و افزایش 
حجم ذخیره مناســب آب در سدهای تحت پوشش 

را نخواهیم داشت.
وی گفت: با این وضعیت منابع آبی و کاهش ذخیره 
آبی و همچنین روند افزایشــی میانگین دمای هوا ، 
از شهروندان درخواســت می کنیم که با حساسیت 
بیشــتر نســبت به مصرف آب اقدام کرده و صرفه 

جویی این نعمت الهی را مدنظر داشته باشند.
این مقام مســئول خاطر نشان کرد: برای تامین آب 
شــرب مطمئن و پایدار بخصوص در ماههای پیش 
رو و با توجه به شــرایط کرونایی حاکم در اســتان 
اگر همراهی و همکاری شــهروندان با شرکت های 
آب منطقــه ای و آب و فاضلاب اســتان تهران در 
مدیریت مصرف بهینــه آب و صرفه جویی صورت 
پذیرد مطمئنا با چالش و مشکلات جدی تامین آب 
در شرایط کم آبی امسال بخصوص در ماههای اوج 

مصرف آب مواجه نخواهیم شد.

گرم شدن تدریجی هوا 
و عبور از کانال 43 هزار 

مگاواتی مصرف برق
گرم شدن تدریجی هوا در مناطق مختلف کشور به 
روند مصرف برق شتاب داده است، به گونه ای که 
مصرف برق به بیش از ۴۳ هزار مگاوات رسید. این 
موضوع ضرورت توجه جدی به مدیریت مصرف با 
هدف تامین به موقع برق در شــرایط کرونایی را 

دوچندان می کند.
به گزارش روز دوشــنبه خبرنــگار اقتصادی ایرنا، 
روند افزایش دمای هوا این روزها پله پله به سمت 
صعــود در حرکت اســت و آن گونــه که »کبری 
رفیعی« کارشناس سازمان هواشناسی اعلام کرد، 
افزایش تدریجی دما تا روز چهارشنبه در نوار غربی 

کشور تداوم خواهد یافت.
افزایش دمای هوا در کشــور اســتفاده از وسایل 
سرمایشــی را بیشــتر ضروری کرده که این خود 

موجب بالا رفتن مصرف برق خواهد شد.
 گرچه هنوز برخی از نقاط کشــور دمای متعادلی 
دارد اما از روز گذشته بنابر اعلام شرکت مدیریت 
شبکه برق ایران، میزان مصرف برق در ساعت 2۱ 
و 2۱ دقیقه به رقم ۴۳ هزار و ۶۷ مگاوات رســید 
که در مقایسه با مدت مشابه پارسال که ۳۴ هزار و 
25 مگاوات برق مصرف شده بود، افزایش ۹ هزار 

و ۴2 مگاواتی نشان می دهد.
میزان مصرف برق روز گذشــته کشور در مقایسه 
بــا روز ماقبل آن که ۴2 هزار و ۳5۰ مگاوات بوده 
نیز نشــان از رشــد ۷۱۷ مگاواتی دارد که بیان گر 
در پیش بودن تابستانی گرم تر از سال های گذشته 
اســت.این در حالی اســت که امســال نیز مانند 
پارسال کشــورمان درگیر بیماری کرونا است که 
ضرورت تامین به موقع برق را صدچندان می کند، 
زیرا مراکــز درمانی باید از لحاظ تامین برق بدون 
مشکل باشــند.البته نباید فراموش کرد که امسال 
میزان بارش ها نیز نســبت به پارســال با کاهش 
حدود ۴۰ درصدی همراه شده است و این کاهش 
می تواند بر تامین برق از ســدهای آبی کشور اثر 
منفی به جای گذاشــته و آن را با مشــکل روبه رو 
کند. بر همین اساس باید صرفه جویی در مصرف 
و اعمال سیاســت هایی که منجر به اصلاح شیوه 

مصرف شود، همچنان در دستور کار باشد..

سال زراعی مازندران با 30 
درصد کاهش بارندگی به 

نیمه دوم رسید
 نیمه نخســت ســال زراعی جاری در حالی پایان 
یافته است که طبق گزارش مرکز ملی خشکسالی 
هواشناسی ایران ، میزان بارندگی در مازندران طی 
این مدت با کاهش ۳۰ درصدی نســبت به مدت 
مشــابه سال گذشته و ۱۶ درصدی نسبت به دوره 

آماری بلندمدت همراه بوده است .
به گزارش ایرنا ، گزارش مرکز ملی خشکســالی 
هواشناسی نشان می دهد که در نیم فصل زراعی 
جاری یعنی از مهر تا پایان اســفند ماه گذشــته ، 
۳۳5 میلــی متر باران در مازندران بارید ، در حالی 
که میانگین بارش نیمه نخســت ســال زراعی در 
دوره آماری بلندمدت ۴۰۰ میلی متر و سال گذشته 

هم ۴۹8 میلی متر بود.
ســال زراعی از اول مهر شــروع می شود و تا ۳۱ 
شــهریور ســال بعد ادامه می یابد. وضعیت آبی 
مناطق مختلف کشور برای برنامه ریزی کشاورزی 
بر اســاس میزان بارندگی در سال زراعی ارزیابی 
می شــود و به همین دلیل هــم میزان کاهش یا 
افزایش بارندگی برای کشــاورزان و متولیان این 

بخش دارای پیام خاصی است.
مازندران استانی با محور تولیدی کشاورزی است 
که تقریبا کشت تمامی محصولات آن به بارندگی 
و ذخیره سازی آب بســتگی دارد. طبق آمارهای 
رســمی تعداد بهره بــرداران بخش کشــاورزی 
مازندران حــدود 5۰۰ هزار نفر اســت و هرگونه 
تغییر در بارندگی به صورت مســتقیم بر زندگی و 
معیشت آنان و در نهایت بر امنیت غذایی کشور که 
مازندران نقش حدود ۱2 درصدی در تولید ارزش 

افزوده آن دارد ، اثرگذاری خواهد کرد.
اگر چه بررسی آماری نشان می دهد که مازندران 
تقریبا در تمامی ماه های نیمه نخست سال زراعی 
جاری به استثنای ماه آذر با کاهش بارندگی مواجه 
بود ، ولی بیشــترین میزان مربــوط به ماه آبان با 
کاستی 2۱۹ درصدی است. در حالی که طی آبان 
ماه ســال گذشــته تنها 52 میلی متر در مازندران 
باران بارید ، میزان بارندگی در آبان سال ۹8 حدود 

۱۶۷  میلی متر بود.
پاییز به طــور معمول پرباران ترین فصل ســال 
در مازندران اســت و اگر کاهــش بارندگی در آن 
با بارش برف زمســتانی جبران نشود ، زنگ خطر 

خشکسالی و کمبود آب به صدا در می آید.
طبق گزارش مرکز ملی خشکســالی هواشناسی ، 
میزان بارندگی ماه مهــر ۹۹ در مازندران هم ۶۷ 
میلی متــر بود که کاهش حــدود ۱2 درصدی را 
نســبت به مهر ۹8 نشان می دهد ولی در ماه آذر 
۹۳ میلی متر باران بارید که 5۳ درصد بیشــتر از 
آذر ۹۹ و ۱۳ درصــد هم بیشــتر از میانگین دوره 

آماری بود.
میانیگن بــارش ها در فصل زمســتان به عنوان 
دومین فصل ســال زراعی هم در تمامی ماه ها با 
کاهش همراه بود. میزان بارندگی در ماه دی تنها 
۳۳ میلی متر ثبت شــد کــه به معنای کاهش ۳5 

درصدی نسبت به دی ماه سال ۹8 است.
در ماه بهمن سال گذشته هم ۴۰ میلی متر بارندگی 
در اســتان ثبت شد که کاهش ۳۹ درصدی نسبت 
به بهمن ســال ۹8 دارد. میزان بارندگی ماه اسفند 
هم 55 میلی متر اعلام شــد که به معنی کاهش 

پنج درصدی نسبت به اسفند ۹8 است.
هم افزایی افزایش دما

اگر چه کاهش میزان بارندگی در نیمه اول ســال 
زراعی که پربارش ترین ماه های سال در آن قرار 
دارد به اندازه کافی نگران کننده محسوب می شود 
، ولی همراه شــدن با افزایش دمــا می تواند این 
وضعیت را تشــدید کند چرا کــه ضریب تبخیر را 
افزایش می دهد و زمین را تشنه تر نگه می دارد.

طبق گزارش مرکز  ملی خشکسالی هواشنای ، در 
نیمه نخست سال زراعی جاری مازندران میانگین 
دمای هوای اســتان 8.۳ درجه سانتی گراد بالای 
صفر بود که ۰.۷ نســبت به دوره آماری بلندمدت 
افزایــش دارد و بــه معنای گرم تر شــدن هوای 
مازندران اســت. میانگین دمای هــوای مازندران 
در دوره آماری بلندمدت برای نیمه نخســت سال 

زراعی ۷.5 درجه سانتی گراد بالای صفر بود.
کاهش میزان بارندگی مازندران در نیمه نخســت 
سال زراعی جاری تنها در جدول آمار و ارقام مرکز 
ملی خشکسالی یا هواشناسی استان منعکس نشد 
، بلکه اثراتش را بر میزان آبدهی رودخانه و میزان 
آب ذخیره شــده پشت ســدها و آببندان ها نشان 

داده است. 
داده های آماری شــرکت آب منطقه ای مازندران 
نشــان می دهد که از مهر ماه ۹۹ تا پایان اســفند 
ماه کــه مازندران کاهش ۳۰ درصــدی بارندگی 
نسبت به دوره بلندمدت را تجربه کرد ، میزان دبی 
رودخانه های اســتان هم در این مدت ۳2 درصد 

کاهش یافت.
مازنــدران ۱2۰ رشــته رودخانه به طــول حدود 
هفت هزار کیلومتــر دارد. آب این رودخانه ها در 
مسیر عبور برای رســیدن به دریای خزر با ایجاد 
سردهنه کشاورزی توسط کشاورزان برای آبیاری 
اراضی مورد اســتفاده قرار می گیرد. نوبت بندی 
دریافــت آب از رودخانه ها هم با مدیریت زنجیره 
ای شــرکت آب منطقه ای ، جهاد کشــاورزی ، 
بخشــداری ها ، دهیاری ها و شوراهای روستاها 
و در نهایت با اعمال ســهمیه توسط میرآب ها در 

مسیر رودخانه ها اجرایی می شود. 

اخباراخبار

رونمایی از یک هزار و ۷۵۰ میلیارد ریال پروژه جدید صنعت آب و برق
سومینهفتهسومینمرحلهپویشهرهفته#الفب-ایرانانجاممیشود؛

300 میلیون 
مترمکعب سوخت 
سی ان جی سال 
گذشته در کرمانشاه 
مصرف شد

کاهش تقاضا نفت را 
ارزان کرد

 مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشــاه با اعلام 
اینکه سال گذشته مصرف سی ان جی در استان پنج درصد افزایش داشت، 
گفت: سال گذشــته ۳۰۰ میلیون متر مکعب سوخت سی ان جی در استان 
کرمانشــاه مصرف شــد که منجر به صرفه جویی ۳۰۰ میلیون لیتری در 
مصرف بنزین شده است.»فریدون یاسمی« افزود: اکنون ۱۶۰ باب جایگاه 
ســوخت در استان کرمانشاه فعال اســت که از این تعداد ۷۶ باب جایگاه 

سوخت سی ان جی است.

کاهش تقاضا برای نفت در پی افزایش شمار مبتلایان به کرونا در جهان و اعمال 
محدودیت های اقتصادی و قرنطینه در بسیاری از کشورها، قیمت نفت را کاهش 
داد.به گزارش روز ایرنا، با وجود آغاز واکسیناســیون کرونا در اغلب کشــورهای 
جهان اما کند بودن روند واکسیناسیون موجب شده تا کرونا همچنان بر بازارهای 
مختلف تاثیرگذار باشد و به عنوان مهمترین شاخص این روزها خودنمایی کند.

این موضوع بر بازار نفت تاثیر بیشتری داشته زیرا کرونا فعالیت های اقتصادی را 
کاهش داده و سفرها نیز جز بر اساس ضرورت انجام نمی شود.

مدیرعاملتعمیراتنیروگاهیایراناعلامکرد:

ایراندرمیان۵کشوربرترسازندهروتورتوربینبخار

تداومخشکسالیدرچهارمحالوبختیاری

آبرسانیسیاربرایمردمانیدرسرزمینرودهایروان

مدیرعامل شــرکت تعمیرات نیروگاهی 
ایران با اشــاره به اینکــه روتور توربین 
بخار نیروگاه بعثت در قالب هفته ســوم 
#هرهفته_الف_ب_ایــران  پویــش 
توسط وزیر نیرو رونمایی می شود، گفت: 
ایران با ســاخت این روتور توربین بخار 
در میان پنج کشــور برتر ســازنده این 

روتورها قرار گرفته است.
به گزارش روز دوشــنبه ایرنــا ازپایگاه 
اطلاع رســانی وزارت نیرو، »عبدالرسول 
پیشــاهنگ« با اشاره به اینکه این روتور 

توربین 82.5 مگاواتی توسط متخصصان 
شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران ساخته 
شده اســت، افزود: به منظور خرید خارج 
توربین یاد شــده باید۹۰۰ میلیارد ریال 
)حدود ســه میلیون یورو( برای تامین ارز 
مورد نیاز اختصاص می یافت که با ساخت 
داخل این روتور، همه هزینه های صرف 
شــده به ۳5۰ میلیارد ریال کاهش یافته 
اســت.وی از آمادگی کامل این شرکت 
برای انجام پروژه های مشابه برای سایر 
نیروگاه های کشــور خبر داد و گفت: دور 

نامی این توربین سه هزار دور در دقیقه، 
تعداد مراحل پره ۱۹ ردیف، تعداد پروه 2 
هزار و 5۳۹ عدد، فشار نامی بخار ورودی 
8۶.۱8 بــار و دمای نامــی بخار ورودی 
5۱۰ درجه ســانتی گراد است.مدیرعامل 
شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران، مدت 
زمان عملیاتی ساخت این روتور توربین 
را ۶ ماه برشــمرد .وی افزود: در ساخت 
این توربین ۷5 هزار نفر ســاعت کارکرد 
در بخش هــای مهندســی متالــورژی، 
مکانیک و ساخت، تدارکات، ماشینکاری، 

پره سازی، تست های غیرمخرب و کنترل 
ابعادی برنامه ریزی و اجرا شده است.

پیشــاهنگ خاطرنشــان کــرد: ایــن 
روتور دمــای بخار بــالای 5۰۰ درجه 
ســانتی گراد را تحمــل می کند.مدیــر 
عامــل شــرکت تعمیــرات نیروگاهی 
ایران گفت: ســازنده پیشین این روتور 
شــرکت جنرال الکتریــک آمریکا بوده 
کــه تیم مهندســی شــرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران با وجود نبود دسترســی 
به مدارک ســاخت، نقشه های مربوط و 

امکان ارتباط با شرکت سازنده، توانسته 
است با اندازه برداری از روتور موجود در 
نیروگاه و از روش مهندســی معکوس 
 اقدام به ســاخت داخل روتــور توربین

 یاد شده کند.
وی خاطرنشــان کرد: ایران با ســاخت 
این روتــور توربین بخــار در میان پنج 
کشور برتر سازنده این روتورها و شرکت 
تعمیــرات نیروگاهی ایــران نیز در بین 
شرکت های برتر در زمینه ساخت روتور 

توربین جهان قرار گرفته است.

زمانی چهارمحال و بختیاری را به دلیل اینکه 
سرچشــمه رودخانه های زاینده رود،کارون و 
دز و 2۰رودخانه فصلی بود، سرزمین آبهای 
شــیرین زاگرس می نامیدند، به گونه ای که 
آب یکی از ظرفیت های توســعه  این استان 
بود، اما به دلیل تداوم خشکسالی و کاهش 
بارش ها، اکنون بخشــی از روستاها با تانکر 

آبرسانی می شود.
آب که نباشد بدون شک آبادانی نیز نخواهد 
بود و اکنون برخی از روســتاهای این استان 
نیازمند راهکارهای پاپــدار برای تامین آب 

شرب دائمی هستند.
وضعیت خشکسالی در چهارمحال و بختیاری 

چگونه است؟
خشکســالی یک دهه ای است که گریبان 
چهارمحال و بختیاری را ســفت و ســخت 
چسبیده است تا ســرانجام این استان را در 

زمره استانهای خشک قرار بدهد.
مدیرکل هواشناسی چهارمحال و بختیاری 
گفت: بر اســاس آخرین گزارش مرکز ملی 
خشکسالی کشور، این استان پس از استان 
کرمانشاه دومین استان کم بارش کشور اعلام 

شده است.
مهران چراغپور در گفت وگو با خبرنگار ایرنا 
افزود: چهارمحال و بختیاری در ســال آبی 
۹۹-۱۴۰۰ یکی از کم بارش ترین 5۰ ســال 
اخیر را تجربه می کند و خشکســالی تاثیر 

عمیقی بر این استان بر جا گذاشته است.
وی با بیــان اینکه خشکســالی ۹2 درصد 
مساحت چهارمحال و بختیاری را در برگرفته 
است، تصریح کرد: استان تا پایان سال آبی 
جاری درگیر خشکسالی هواشناسی می شود 
و منابع آب استان با کاهش شدیدی مواجه 

می شود.
چراغپور، میانگین بارش های سال آبی جاری 
را ۳۷۶ میلیمتــر اعلام کــرد و گفت: این 
بارش ها در مقایســه با میانگین دوره مشابه 
میانگین بلندمــدت حدود ۳۰ درصد کاهش 

دارد.
مدیرکل هواشناسی چهارمحال و بختیاری 
با بیان اینکه بارش های اردیبهشــت در حد 

معمولی)نرمال( خواهد بود، افزود: با این وجود 
تاثیری بر روند خشکســالی استان نخواهد 

داشت.
چراغپــور همچنیــن از افزایــش یک تا 2 
درجه ای دمای هوای اســتان در ســال آبی 
جاری خبر داد و گفت: یکی از علل کاهش 
بارندگی ها، افزایــش هوا و تغییرات اقلیمی 

است.
وی با بیان اینکه ســه اســتان خشــک و 
کم بارش کشور شامل کرمانشاه، چهارمحال 
و بختیاری و کردستان در اقلیم زاگرس قرار 
دارند، خاطرنشــان کرد: گرم شــدن هوا و 
تغییرات اقلیمی در سال های اخیر به شدت 
بر استان های زاگرس نشین تاثیر داشته است.
مدیرکل هواشناسی چهارمحال و بختیاری با 
اشــاره به اینکه تابستان امسال با تنش آبی 
ناشی از شرایط خشکسالی مواجه خواهیم شد 
بر ضــرورت مدیریت مصرف آب در بخش 

شرب، کشاورزی و صنعت تاکید کرد.
کمبود آب مشــکلی جدید بــرای برخی از 

روستاها
به عقیده کارشناسان، اکنون در چهارمحال 
و بختیــاری افزون بر برای ۷۰روســتای در 
فصل های گرم ســال آب رسانی به صورت 

سیار انجام می شود. 
یکی از اهالی شهرستان لردگان با اشاره به 
نبود سیستم دائمی آبرسانی گفت: نبود آب 
شرب دائمی زندگی اهالی برخی از روستاها 
را مختل کرده و باعث مشــکلات فراوانی 

شده است.
مهــدی جلیل در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
تاکید کرد:به دلیل نبود سیســتم پایدار آب 
شــرب مردم برخی از روستاها برای زندگی 
روزمره خود نیز نمی توانند اقدام کنند و باید 
ته مانده همان آب هایی که از تانکر گرفته اند 
را روی آتش گرم کنند و ســر و بدن خود را 

شستشو دهند.
جلیــل تصریح کرد: آب به عنــوان یکی از 
اصلی ترین و ابتدایی ترین نیازهای انســان 
اســت و در همین راستا از مسوولان مرتبط 
تقاضامندیم برای رفع مشــکلات بی آبی و 

تامیــن آب پایدار برای مردم چاره اندیشــی 
کنند.

نبود آب پایدار مشکلاتی را برای مردم پدیدار 
کرده است

یکی دیگر از اهالی شهرســتان لردگان نیز 
گفت: نبود آب پایدار باعث شده برای پخت 
و پز، حمام، شســتن ظرف ها، شستشــوی 
لباس هــا و نظافت منزل با مشــکل مواجه 

باشیم.
خانم بس اردشیری در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنــا تاکید کرد: مدت هاســت که از ترس 
تمام شدن آب موجود در ظرف ها و احتمال 
نرســیدن آب از طریق تانکر ســیار، حتی 
نتوانســته ایم برای رفع تشــنگی خود، آب 

به میزان کافی ذخیره کنیم.
وی یادآور شد: تانکر آبرسان سیار نیز هنگام 
ورود به کوچــه با تجمع افراد زیادی روبه رو 
می شود و بارها شده که آب به همه نرسیده 
اســت و خانوارها مجبورند برای تامین آب 
آشــامیدنی مورد نیاز خود در شرایط شیوع 
ویروس کرونا، در صف های شلوغ و طولانی 

بایستند که البته خطر فراوانی دارد.
اردشیری اظهار داشت: امید است با آب رسانی 
پایدار و دائمی، مشکل تامین آب مردم برای 
همیشه رفع و زمینه افزایش رفاه عمومی در 

این بخش فراهم شود.
نبود منبع دائمــی آب، هزینه های خانوار را 

افزایش داده است
یکی دیگر از مردم شهرســتان لردگان نیز 
گفت: نبــود آب دائمی، هزینه های جاری و 

روزمره خانوار را افزایش داده است.
حبیب الله محمدی در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا تاکید کرد: نبود آب باعث شده تا مردم 
علاوه بر تشنگی، فشار مشکلات اقتصادی 
را نیز بیشــتر لمس کننــد و با چالش های 

جدی تری مواجه شوند.
وی افزود: به عنــوان نمونه، مردم باید برای 
ساختمان سازی، حمام کردن و سایر اموری 
که نیــاز به مصــرف آب بیشــتری دارد، 
هزینه های مضاعفی را پرداخت کنند که البته 

از توان بسیاری افراد خارج است.

محمدی تصریــح کرد: مردم شهرســتان 
لردگان همیشه بدون هیچ گونه چشم داشتی 
یار و یاور مسوولان بوده اند و هم اکنون تنها 

خواسته اصلی آنان تامین آب دائمی است.
وی یادآور شد: پسندیده نیست، آب آشامیدنی 
مردم از طریق تانکرهای سیار تامین شود و 
مردم برای دریافت آب در صف های طولانی 

و شلوغ بایستند.
محمدی اظهار داشت: امیدواریم دولت برای 
رفع این مشــکل که خسارت های اجتماعی 
و اقتصادی فراوانی را به دنبال داشــته اقدام 

جدی و سریع کند.
آلودگی نفتی، مردم سرخون را به ایستادن در 

صف های دریافت آب مجبور کرد
یکی از اهالی ســرخون در شهرستان اردل 
نیز گفت: مردم ســرخون که روزگاری یکی 
از بهترین منابع آب پایدار را داشــتند، اکنون 
به علت نفتی شدن منبع آب، مجبورند برای 

دریافت آب خوردن در صف بایستند.
حسین طهماسبی در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا تاکید کــرد: آلودگی هــای مربوط به 
شکســتگی لوله انتقــال نفت مــارون در 
سال های مختلف، وضعیت آب بخش های 
مختلف ســرخون را با مشــکلات جدی و 

جبران ناپذیری مواجه کرد.
وی افزود: در حادثه اخیــر این خط انتقال، 
منبع تامین آب آشامیدنی سرخون بن نفت 
آمیخته، آلوده و به طور کلی از مدار خارج شد.
طهماسبی تصریح کرد: مردم سرخون اکنون 
تاوان اشتباه و بی توجهی مرتبط با لوله انتقال 
نفت مــارون را می پردازند چرا که باید قبل 
از وقوع حادثه نسبت به رفع شکستگی ها و 
پیشگیری از حوادث اقدام می کردند تا مردم 

با این مشکلات مواجه نشوند.
وی اظهار داشــت: انتظار مــی رود هر چه 
سریع تر مشــکل تامین آب مردم رفع شود 
تــا اهالی برای بهره منــدی از ابتدایی ترین 
نیازهای زندگی مجبور نباشــند در شرایط 
کنونی و وضعیت قرمز شیوع ویروس کرونا، 

در صف منتظر بمانند.
۹۰ درصد آب رســانی سیار در چهارمحال و 

بختیاری مربوط به شهرستان لردگان است
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب چهارمحال 
و بختیــاری گفــت: هم اکنــون ۹۰ درصد 
آب رسانی های ســیار مربوط به شهرستان 
لردگان و ۱۰ درصد مختص بقیه نقاط استان 

است.
احمدرضا محمدی روز دوشنبه در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا تاکید کرد:در فصل های گرم 
سال آبرسانی سیار به ۴۰ روستای شهرستان 
لردگان با 2۰ هزار نفر جمعیت انجام می شود 
که این میزان در فصل های سرد سال به 28 
روستا با ۱۱ هزار نفر جمعیت کاهش می یابد.

وی افزود: در ســال ۱۳۹2 به ۷5 روستای 
چهارمحــال و بختیــاری از طریق ۹ حلقه 
چاه اجاره ای آبرسانی سیار می شد که در این 
سال شاخص بهره مندی در آب رسانی ۴8.۰۶ 
درصد، 25 درصد روستای بحرانی آب و ۳۶ 

درصد روستای تنش آبی بود.
محمــدی تصریح کــرد: در ســال ۱۳۹2 
افزون بر ۴۰۰ کیلومتر تعویض شبکه توزیع 
آب در چهارمحــال و بختیاری اجرا شــد، 
این در حالی اســت که در ســال گذشته به 
28 روســتای استان از طریق یک حلقه چاه 
اجاره ای آبرســانی سیار می شــد که در این 
سال شاخص بهره مندی در آبرسانی ۷8.۰۶ 
درصد، ۱۱ درصد روستای بحرانی آب و 22 

درصد روستای تنش آبی اعلام شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب چهارمحال 
و بختیــاری اظهــار داشــت: هم اکنون به 
بخشی از سرخون و روستاهای مور و تلتک 
آب رسانی سیار انجام می شود و در شهرستان 
کیــار آب آشــامیدنی روســتاهای جغدان، 
حیدرآباد، چهراز، گوشه و چارطاق از طریق 

آب رسانی سیار تامین خواهد شد.
محمدی به آبرســانی ســیار در شهرستان 
لردگان از طریق پنج دســتگاه تانکر اشاره 
و تاکید کرد: تامین آب آشامیدنی مورد نیاز 
مردم این شهرســتان حداقل به سه تانکر 
دیگر نیاز دارد و منابع تامین آب آشــامیدنی 
شهرستان از طریق پنج رشته قنات، 5۳ حلقه 

چاه و 5۱ دهانه چشمه است.
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به گفته کامران ندری، ناترازی های برخی 
بانک ها به گونه ای است که صورت های 
مالی آنها، دارای مشــکل است. در واقع 
دارایی ها و بدهی هــای بانک ها و جریان 
ورود و خروج نقدینگی شــان، با یکدیگر 

همخوانی ندارد.
به گزارش پــول نیوز، دکتر همتی رییس 
کل بانــک مرکزی ششــم فروردین ماه 
۱۴۰۰ در یادداشــتی اینســتاگرامی بــه 
تشــریح اولویت های بانک مرکزی برای 
تحقق شعار ســال ۱۴۰۰ و اجرای عملی 
بیانات رهبر معظــم انقلاب در ایام نوروز 
پرداخت. رییس شــورای پول و اعتبار در 
همچون  اولویت هایی  به  یادداشــت  این 
مهــار تــورم، تقویت ارزش پــول ملی، 
محدود کردن رشــد نقدینگــی، کاهش 
ناتــرازی بانک ها مدیریت نوســانات ارز، 
هدایــت منابــع بانکی به ســمت تولید 
و ارتقای شــفافیت و مقابلــه با هرگونه 

پولشویی در سال جدید تاکید کرد.
کامران ندری اســتاد اقتصاد دانشگاه امام 
صادق )ع( با اشاره به اولویت های مطرح 
شده گفت: اصلی ترین ماموریت و وظیفه 
هــر بانک مرکزی، کنتــرل و مهار تورم 
است. در حقیقت اگر تورم را کنترل کنیم، 
ارزش پول ملی هم تقویت می شود. اینکه 
می بینید نرخ ارز هر چندگاهی یک جهشی 
را تجربه می کند، )صرفنظر از تحریم ها( 
یک بخشی از آن به دلیل تورم است.وی 

افزود: یعنی تورم داخلی در اقتصاد باعث 
می شود که قدرت رقابت پذیری کالا های 
داخلی نسبت به کالا های خارجی کاهش 
پیدا کند، به همین خاطر هر از چندگاهی 
نرخ ارز بــه یک باره جهــش و افزایش 
پیدا می کند، تــا این کاهش درجه رقابت 
پذیری کالا هــای داخلی در مقایســه با 
کالا های خارجی ترمیم و اصلاح شــود؛ 
بنابرایــن اگر تورم مهار و کنترل شــود، 
اهداف بعدی یعنی تقویت ارزش پول ملی 
و کنترل نوســانات نرخ ارز، به طور نسبی 
محقق می شود. البته نمی گویم که به طور 
۱۰۰ درصــد با کنترل تورم مســئله نرخ 
ارز مدیریت می شــود، زیرا اگر تحریم ها 
برداشته نشــود و نتوانیم صادرات داشته 

باشیم، همیشه با چالش نرخ ارز در اقتصاد 
مواجه خواهیم بود. منتهی یکی از عوامل 
اثرگذار بر نرخ ارز، همــواره تورم بوده و 
هســت. بانک مرکزی نیز بــا تحریم ها 
کاری نمی توانــد انجــام دهــد، ولی اگر 
بتواند تورم را کنتــرل کند، از این طریق 
می تواند نقشــی را که برای تقویت ارزش 
پول ملی و مدیریت بازار ارز باید ایفا بکند 
را انجام دهد و بیشترین از بانک مرکزی 
انتظار نداریم.ندری در ادامه یادآور شــد: 
در خصــوص بحث بعــدی یعنی هدایت 
منابع به ســمت تولید هم باید گفت اگر 
منظور این اســت که نظــام وام دهی در 
بانک ها اصلاح و عادلانه تر شــود و همه 
مردم به وام های بانکی دسترســی آسان 

داشــته باشــند، تبعیض ها برداشته شود، 
کســب و کار های کوچک و متوســط به 
همان اندازه ای که شــرکت های بزرگ از 
منابع بانکی اســتفاده می کنند، این ها نیز 
به سهولت به تسهیلات و وام های بانکی 
دسترسی داشــته باشند، بایستی گفت که 
این سیاســت و اولویت، کاملا درســت و 
خوب اســت و حرکت در این مسیر، گام 
موثری در اصلاح نظام بانکی محســوب 
می شــود. ولی اگر منظور این باشــد که 
نقدینگی خلق کنیم و سپس این نقدینگی 
خلق شده را به سمت تولید هدایت کنیم، 
باید گفت که این یک امر نشدنی و محال 
است. زیرا خلق بیش از حد نقدینگی، فقط 
منجر به تورم می شــود و هیچ کمکی به 

تولید نمی کند.
این کارشــناس اقتصــادی در خصوص 
مبارزه با پولوشــویی نیز گفت: این هدف 
و اولویت کاملا درست است. در سال های 
گذشــته، در مقایســه با نظام بانکی بین 
الملــل، موضوع مبــارزه با پولشــویی و 
شــفافیت را خیلــی جــدی نگرفتیم، در 
حقیقت اگر تحریم ها برداشــته شــود، به 
خاطر مشــکلاتی کــه در زمینه مبارزه با 
پولشویی داریم، نمی توانیم با نظام بانکی 
بیــن الملل ارتباط برقــرار کنیم. به بیان 
دیگــر، FATF از ایران چه می خواهد؟ 
می خواهد شفافیت داشته باشد. معاملات 
و تراکنش هایــی که از مبــدا ایران یا به 

مقصد ایران، انجام می شــود، این ها باید 
شــفاف باشد و مشخص شــود بابت چه 
معامله ای بوده است. به بیان دیگر، هدف 
مبارزه با تروریســم و مبارزه با پولشویی، 

همین شفافیت است.
به گفته کامران ندری، ناترازی های برخی 
بانک ها به گونه ای است که صورت های 
مالی آنها، دارای مشــکل است. در واقع 
دارایی ها و بدهی هــای بانک ها و جریان 
ورود و خروج نقدینگی شــان، با یکدیگر 
همخوانــی نــدارد؛ بنابراین تعــدادی از 
این بانک ها زیان ده هســتند. وی تاکید 
کرد: اصلاح صورت هــای مالی برخی از 
استاندارد های  اساس  بر  ناتراز،  بانک های 

بین المللی باید انجام شود.
این اســتاد اقتصاد معتقد اســت: اگر ما 
نتوانیم این مســائل را حل کنیم، برداشته 
شدن تحریم ها هم مشــکلات بانکی ما 
را حل نمی کند. یعنــی بانک های دنیا با 
بانک هایی که شــفافیت کافــی را ندارند 
و صورت هــای مالی آنها، مشــکل دارد، 

ارتباطی نخواهد داشت.
وی در جمعبندی صحبت های خود اظهار 
داشــت: در این شرایط حســاس کنونی، 
بایــد تمرکز مســئولان اقتصادی بر حل 
مشکل تورم باشــد. زیرا شرط لازم و نه 
کافی برای حل سایر چالش ها و مشکلات 
اقتصادی، این است که اول معظل تورم را 

کنترل و مهار کنیم.

چرا برخی سرمایه گذاران 
بورسی نگاه سفته بازی دارند؟

یک کارشــناس بازار ســرمایه یکی از دلایل نگاه 
کوتاه مدت ســهام داران به بازار ســرمایه را عدم 
ثبات در سیاســت های تقسیم سود و عدم اطمینان 
در خصوص میزان و زمان دریافت ســود تقسیمی 
شــرکت ها و همچنیــن عــدم شــفافیت در نحوه 

نگهداشت سود در شرکت ها عنوان کرد.
به گــزارش پول نیوز، مجید امــروی با بیان اینکه 
بسیاری از سرمایه گذاران به دلایل متعددی خرید و 
نگهداری )به عنوان منبع سود( دارایی های فیزیکی 
را بــه دارایی های مالی ترجیح می دهند، اظهار کرد: 
این امر منجــر به ایجاد نگاه کوتــاه مدت به بازار 
 capital( ســرمایه و تمرکز بر سود ســرمایه ای
gain( به جای تحلیل و خرید سهام دارای جریان 

نقدی شده است.
وی ادامــه داد: از جمله دلایل این موضوع می توان 
به عدم ثبات در سیاســت های تقســیم سود و عدم 
شــفافیت در نحوه نگهداشت سود در شرکت اشاره 
کرد. از این رو ســهامدار در روز مجمع با یک جعبه 
ســیاه مواجه می شــود. به نحوی کــه اطلاعی در 
خصوص میزان ســود تقسیمی شرکت و بازه زمانی 

پرداخت آن ندارد.
به اعتقاد این کارشــناس بازار ســرمایه، شرکت ها 
می توانند با اعلام سیاست تقسیم سود پنج ساله آتی 
خود امکان انتخاب استراتژی سرمایه گذاری با نگاه 

بلند مدت را برای سرمایه گذاران فراهم کنند.
امروی در ادامه با تاکید بر اینکه یکی دیگر از عواملی 
که منجر به کاهش تمایل سرمایه گذاران به خرید و 
نگهداری سهام با دید بلند مدت شده، پرداخت سود 
سهام به صورت سالانه و با تاخیر پرداخت فرسایشی 
و زمان بر است، گفت: در صورتی که سایر دارایی ها 
غالبا دارای جریانات نقــدی ملموس و کوتاه مدت 
)مانند اجاره املاک( هســتند. این در حالی است که 
در بسیاری از بورس ها، سود سهام به صورت مقاطع 

فصلی و پرداخت ماهانه تنظیم شده است.
وی افزود: از ســوی دیگر، علاوه بر سالانه بودن 
سود تقســیمی، پرداخت آن در بازه زمانی هشت 
ماه و بعضا بســیار بیشتر پس از روز مجمع است. 
در این حالت ســرمایه گــذار تمایل خود را برای 
خرید و نگهداری ســهام و استفاده از سود سالانه 
از دســت می دهد. همچنین عدم کنترل و نظارت 
بر نحوه پرداخت ســود تقسیمی موجب شده است 
پیگیری و دریافت ســود سهام به خصوص برای 
ســهامداران حقیقی کاری دشــوار تلقی شــده و 
بسیاری حضور و دریافت سود تقسیمی در مجامع 

ندانند. را مطلوب 

عملیات بازار باز با هدف ثبات 
نرخ سود در بازار بین بانکی

یک مقام مســئول در نظام بانکــی گفت: نرخ 
ســود سیاســتی بین بانکی در بانک مرکزی با 
اســتفاده از عملیات بازار باز تنظیم شــده و در 
حال حاضــر نیز هدف ثبات نرخ ســود در بازار 

است. بانکی  بین 
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از صدا و 
ســیما، هومن کرمــی، رئیس دایــره معاملات 
اوراق بهــادار بانــک مرکــزی با بیــان اینکه 
یکــی از اهداف اصلی هر بانــک مرکزی بحث 
کنترل تــورم و ثبات قیمت هاســت، گفت: در 
دهه های گذشــته هر کدام از بانک های مرکزی 
از ابزارهــای مختلفــی اســتفاده می کردند که 
مهم تریــن آن نیز کنترل کل هــای پولی مانند 

بود. پولی  پایه  یا  نقدینگی  حجم 
وی تصریــح کــرد: با گذشــت چند دهــه و با 
تکامل یافتن سیاســت پولــی و مباحث مربوط 
بــه اقتصــاد کلان، بانک های مرکــزی به این 
نتیجــه رســیدند که ابــزار نرخ ســود می تواند 
کاراتــر باشــد. نمونه هــای خیلــی موفقی هم 
در دیگــر کشــورها داریــم کــه از طریق این 
 ابزار توانســتند به اهداف سیاســتی خود دست

پیدا کنند.  
کرمــی افزود: از همین رو بانک مرکزی تصمیم 
گرفت از سال گذشــته از ابزار عملیات بازار باز 
بــرای کنترل و مدیریت نرخ ســود بــازار بین 
بانکی اســتفاده کند. در واقع اگــر بخواهیم به 
کنتــرل تورم و ثبات قیمت هــا به عنوان هدف 
نهایی بنگریم، می توانیم نرخ ســود سیاستی را 
در بازار بین بانکی به عنوان هدف میانی در نظر 
بگیریم. یعنی در واقع با توجه شــرایط موجود و 
چشــم اندازی که برای اقتصاد کلان از هر نظر 
متصور هســتیم، با توجه به شرایط اقتصاد کلان 
یک نرخ ســودی را تعیین کنیم که آن نرخ سود 
بتوانــد ما را در میان مدت بــه نرخ تورم هدف 

برساند.
وی گفت: نرخ ســود سیاستی در بانک مرکزی 
تعیین شــده که با اســتفاده از عملیات بازار باز 
توانستیم به آن دست یابیم و در حال حاضر هم 

هدفمان ثبات نرخ ســود بازار بین بانکی است.
رئیــس دایــره معامــلات اوراق بهــادار بانک 
مرکــزی ادامه داد: البته ممکن اســت هر زمان 
بــا توجه به تغییر فضــای اقتصادی یا نرخ تورم 
هدف، نرخ ســود سیاســتی بازنگری شود و بعد 
از بازبینی و تصویب نرخ ســود بازار بین بانکی، 
ما با اســتفاده از خرید و فروشی که در عملیات 
بازار باز در بازار بین بانکی انجام می دهیم، نرخ 
ســود بازار بین بانکی را به نرخ ســود سیاستی 

می رسانیم. جدید 

راهکاری برای بهبود 
بورس وضعیت 

عضو هیات مدیره شرکت بورس اوراق بهادار 
تهران گفت: انتشــار اوراق اجاره سهام زمینه 

رشد بازار را فراهم می کند.
به گــزارش پول نیــوز، جواد عشــقی نژاد، 
عضــو هیأت مدیره شــرکت بــورس تهران 
از جمله  گفت: شــرکت های ســرمایه گذاری 
شــرکت هایی بودنــد که در ســال گذشــته 
با وجود  بانکــی را  توان دریافت تســهیلات 
نداشتند.  پرتفوی خود،  نقد شونده  دارایی های 
از همیــن رو اصل و ذات ایــن کار مبنی بر 
بتوانند  نیز  این که شرکت های سرمایه گذاری 
با اســتفاده از این ابزارهــا، تأمین مالی خود 
را به ســرانجام برســانند، یک قدم با اهمیت 

می شود. برشمرده 
وی در مورد ســاز و کار اوراق اجاره ســهام 
بیــان داشــت: این مهــم که شــرکت های 
سرمایه گذاری نیز می توانند از این پس، برای 
تأمین مالــی پروژه های خود از ابزار های بازار 
سرمایه استفاده کنند، به نوبه خود اتفاق مهم 

و مبارکی است.
ایــن مقام مســئول در ادامه توضیــح داد: با 
توجه به وضعیت اقتصادی پیش رو در کشور، 
وضعیت تورم در ســال پیش رو و سال آتی بر 
اســاس پیش بینی ها، ممکن اســت بالاتر از 
نرخ بازده بدون ریسک بانکی باشد، به همین 
دلیل شرکت های ســرمایه گذاری باید از این 
محل، تأمین مالی سرمایه گذاری های خود را 

کنند. محقق 
 عشــقی نژاد در ادامه افــزود: نکته مهم این 
اســت که شرکت های ســرمایه گذاری از این 
طریــق تأمین مالی خــود را انجام دادند، این 
تأمین مالی کجا صرف شــود. اول این که با 
اهمیت ترین حوزه بــرای صرف این نقدینگی 
در حوزه ســرمایه گذاری این شرکت ها، یعنی 
بازار سرمایه است. این سرمایه گذاری قاعدتاً 
جز مواردی است که نهاد ناظر و شرکت های 
بورس ترجیحاً باید کنترل کافی بر آن داشــته 
باشــند که این میــزان تأمیــن مالی صورت 
گرفته از پرتفوی شــرکت های سرمایه گذاری 

نشود. خارج 
وی در ادامه گفت: به عنوان نگاه پایانی، باید 
گفت ورود چنین نقدینگی به بازار ســرمایه با 
شــرایط فعلی که قیمت ها حتی به پایین از 5 
هم رسیده است، می تواند موجب رشد بازار و 

بازار سرمایه شود. افزایش جذابیت 

هیات مدیره سازمان بورس 
مصوبه خود در زمینه گِره 

معاملاتی را لغو کرد
هیــات مدیره ســازمان بورس اعــلام کرد: 
اجرای مصوبه اصلاح دســتورالعمل رفع گره 
معاملاتی هیات مدیره این ســازمان با احترام 
به نظر فعالان و به منظــور رفع دغدغه های 

متوقف شد. سهامداران 
هیات مدیره ســازمان بورس مصوبه خود در 

زمینه گِره معاملاتی را لغو کرد
به گــزارش پول نیوز، هیات مدیره ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار با صــدور اطلاعیه ای 
اعــلام کــرد: با توجــه بــه ابــراز نگرانی 
اجــرای مصوبه  بــازار در خصوص  فعالیــن 
اصــلاح دســتورالعمل رفع گــره معاملاتی، 
هیــات مدیــره این ســازمان با احتــرام به 
نظــر فعالان و بــه منظور رفــع دغدغه های 
را  مذکــور  مصوبــه  اجــرای   ســهامداران 

کرد. متوقف 
شــایان ذکر اســت چنــد روز پیــش دهقان 
دهنوی، رئیس ســازمان بورس با اشــاره به 
مصوبات هیات مدیره این ســازمان، با اشاره 
گفته  معاملاتی،  گره  دستورالعمل  بازنگری  به 
باشــد که  بازنگری به نحوی  بود: مقرر شــد 

یابد.  افزایش  نقدشوندگی  امکان 
در تغییراتی کــه صورت گرفت مجموع حجم 
معاملات در 5 روز از 5 درصد به 2۰۰ درصد 

یافت. افزایش 
 البتــه دامنــه نوســان در گــره معاملاتــی 
همــان دو برابر باقی ماند، امــا حجم مبنا در 
 روز گــره معادل یک ســهم در نظــر گرفته 

می شود.

 بورس 8000 واحد
 افت کرد

شــاخص کل بورس در پایان معاملات امروز 
دوشــنبه ۳۰ فروردیــن ۱۴۰۰ با افت 8۰۹5 
واحــدی به یک میلیــون و 2۱۶ هزار و ۶۹۹ 

واحد رسید.
به گزارش خبرنگار مهر، شــاخص کل بورس 
در پایان معاملات امروز دوشنبه ۳۰ فروردین 
۱۴۰۰ با افت 8۰۹5 واحدی به یک میلیون و 

2۱۶ هزار و ۶۹۹ واحد رسید.
همچنین شاخص کل هم وزن نیز ۷۱۴ واحد 

افت کرد و به ۴۱۳ هزار و ۷5۰ واحد رسید.
نمادهای فارس، فولاد، ونیکی، کگل، شــپنا، 
کچــاد و وغدیر بیشــترین تأثیــر منفی را بر 

داشتند. شاخص 

اخباراخبار

مهار تورم، شرط لازم حل سایر چالش ها
یککارشناساقتصادیاظهارکرد؛

چین ارز دیجیتال 
خود را در المپیک 
زمستانی آزمایش 
می کند

مهلت تکمیل مدارک 
نامزدهای انتخابات 
شرکت های سرمایه 
گذاری استانی

یک مقام ارشــد بانک مرکزی چین اعلام کرد که پکن در تلاش اســت 
در المپیک زمســتانی 2۰22 ارز دیجیتال خود را توســط ورزشــکاران و 

بازدیدکنندگان خارجی مورد استفاده قرار دهد.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از سی ان بی ســی، یک مقام ارشــد بانک 
مرکزی چین اعلام کرد که پکن در تلاش اســت در المپیک زمســتانی 
2۰22 ارز دیجیتال خود را توســط ورزشــکاران و بازدیدکنندگان خارجی 

مورد استفاده قرار دهد.

مهلت تکمیل مدارک نامزدهای انتخابات شرکت های سرمایه گذاری استانی
ســازمان بورس و اوراق بهادار در اطلاعیه ای آخرین مهلت تکمیل مدارک 
اشخاص حقیقی نامزدی هیأت مدیره شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت را اول اردیبهشــت ماه ۱۴۰۰ اعــلام کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
ســازمان بورس و اوراق بهادار در اطلاعیه ای آخرین مهلت تکمیل مدارک 
اشخاص حقیقی نامزدی هیأت مدیره شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام 

عدالت را اول اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ اعلام کرد.

ابلاغیهجدیدبانکمرکزی؛

اتباعخارجیبالای۱8سالکارتبانکیمیگیرند

سخنگویکمیسیونبرنامهوبودجهمجلس:

دولتازسرمایههایمردمدربورسصیانتکند

کوچکلاهبردارانبورسیبهسمتبازاررمزارزها

با دســتور بانــک مرکزی، موسســات 
اعتباری می تواننــد حداکثر یک کارت 
پرداخت ریالی با سقف خرید روزانه ۱5 
میلیون تومان با تاریخ انقضا تعیین شده 
به اشخاص حقیقی خارجی بالاتر از ۱8 

سال تمام اعطا کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، بانک مرکزی 
دستورالعمل نحوه صدور کارت پرداخت 
ریالی برای اشــخاص حقیقی خارجی با 
سقف خرید روزانه یکصد و پنجاه میلیون 
ریــال با تاریخ انقضا تعیین شــده را به 

شبکه بانکی ابلاغ کرد.

در این بخشنامه که به امضای حمیدرضا 
غنی آبادی و محمدحسین دهقان از اداره 
کل مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه 
با پولشــویی و اداره مبارزه با پولشویی 
و تأمین مالی تروریســم بانک مرکزی 
صادر شده، آمده است:احتراماً همانگونه 
که اســتحضار دارید وفــق تبصره ذیل 
ماده ۴ دستورالعمل چگونگی شناسایی 
اعتباری،  مؤسســات  خارجی  مشتریان 
مصوب جلســه مــورخ ۱2/ ۱۰/ ۱۳۹۰  
شورای عالی مبارزه با پولشویی ابلاغی 
طی بخشنامه شماره ۹۰/2۷۴5۰8 مورخ 

۱۷/ ۱۱/ ۱۳۹۰  ارائــه هــر گونه کارت 
الکترونیکی و نیــز ارائه مجوز هر گونه 
خدمــات الکترونیک به اتبــاع خارجی 
دارنده دفترچه پناهندگی ســاده توسط 
نیروی انتظامی، کارت ویژه اتباع خارجی 
و کارت خروجی مدت دار صادره توسط 
وزارت کشــور ممنوع می باشد.علیرغم 
این و با توجه به شــیوع ویروس کرونا 
و محدودیت های ناشــی از آن در زمینه 
اســتفاده از وجه نقد و مشکلاتی که از 
این حیث برای اتباع یادشــده پدید آمده 
اســت، در جلســه مورخ ۱2/ ۱۱/ ۱۳۹۹  

شورای عالی مقابله و پیشگیری از جرایم 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم مقرر شد 
با هدف تســهیل ارائه خدمات بانکی به 
اشخاص حقیقی خارجی تا زمان تصویب 
و ابلاغ ضوابط اجرایی موضوع ماده ۷۳ 
آئین نامه اجرایی ماده ۱۴ الحاقی قانون 
مبارزه با پولشــویی مصوب جلسه مورخ 
2۱/ ۰۷/ ۱۳۹8  هیأت محترم وزیران و با 
لحاظ شرایط مورد نظر آن شورا ضوابط 
مربوط بــه ارائه کارت بانکــی به اتباع 
خارجی توســط بانک مرکزی تدوین و 
ابلاغ گردد، بر این اســاس دستورالعمل 

نحوه صــدور کارت پرداخت ریالی برای 
اشخاص حقیقی خارجی، مصوب جلسه 
مورخ ۱۰/ ۱2/ ۱۳۹۹  کمیسیون مقررات 
و نظــارت مؤسســات اعتبــاری بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران به شرح 
پیوست ایفاد می شود، به موجب ضوابط 
اخیرالذکر مؤسســه اعتبــاری می تواند 
حداکثر یــک کارت پرداخــت ریالی با 
سقف خرید روزانه یکصد و پنجاه میلیون 
ریــال با تاریخ انقضای تعیین شــده به 
اشــخاص حقیقی خارجی بالاتر از ۱8 

سال تمام اعطا نماید.

ســخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: وظیفه دولت و سازمان 
بورس اســت که وقتی مردم را به ســرمایه گذاری در بورس دعوت می کنند 
بتوانند با تسهیل زمینه های این سرمایه گذاری از سرمایه های مردم حفاظت 
و صیانت کنند.به گزارش پول نیوز، مهدی مفتح با اشاره به وظایف مجلس 
در تصویب بودجه جاری کشور اظهار داشت: بودجه ۱۴۰۰ پس از بررسی به 
شــورای نگهبان ابلاغ شد و این شــورا با وارد کردن ایراداتی آن را دوباره به 
صحن مجلس فرستاد و پس از بررسی و تائید نهایی قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
به تائید شورای نگهبان رسید و بعد از آن نیز رئیس مجلس آن به دولت ابلاغ 

کرد و همه این روال تا پیش از سال ۱۴۰۰ انجام شد.وی با اشاره به برگزاری 
جلسه ای با حضور وزیر اقتصاد و دارایی در زمینه بررسی بودجه ۱۴۰۰ گفت: 
وزارت اقتصاد و دارایی نقش اصلی در تامین هزینه های بودجه و درآمد ها دارد 
در این جلسات که در آینده هم ادامه خواهد داشت صحبت هایی درباره بودجه 
انجام شــد تا بتوانیم ابتدا ساختار و شاکله اصلی بودجه را بررسی کنیم بعد از 
آن در زمینه تأمین و تخصیص و هزینه کرد منابع، دولت وارد مرحله اجرایی 
می شود.سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با بیان 
این که کار بسیار سختی در تنظیم بودجه انجام شد، عنوان کرد: امیدواریم این 

بودجه گشایشــی برای مردم ایجاد کند و بتواند مشکلات مردم را رفع کند.
وی با تاکید بر ضرورت ســامان بخشی به بازار بورس کشور بیان کرد: باید 
بورس کشور به سامان برســد تا نگرانی های مردم برطرف شود این وظیفه 
دولت و ســازمان بورس است که وقتی مردم را به سرمایه گذاری در بورس 
دعوت می کنند بتوانند با تسهیل زمنیه های این سرمایه گذاری از سرمایه های 
مردم حفاظت و صیانت کنند چرا که همه مردم کارشــناس بورس نیستند و 
این تذکر ها همواره به مســئولان بورس و دولت توسط نمایندگان مردم داده 

شده است.

مدتی اســت که بازار ارز های دیجیتال به 
دلیل رشد عجیب و غریبشان، مورد توجه 
مردم قرار گرفته که زمینه را برای فعالیت 

کلاه برداران فراهم کرده است.
به گزارش پول نیوز، ســال گذشته چنین 
ایامــی بود که ســودآوری سرشــار بازار 
ســرمایه، فوج فوج افراد را بــه این بازار 
می کشاند. رشــد چندصد درصدی برخی 
ســهم ها، قطعا بــرای افــرادی که دچار 
مشکلات اقتصادی هستند و قصد داشتند 
انــدک ســرمایه های خود را بــا توجه به 
شــرایط تورم، حفظ یا رشد بدهند، جذاب 
بود.بالا رفتن نمودار شــاخص کل بورس 
به ســمت 2 میلیون واحــد از یک طرف، 
حمایت ها و تشــویق های دولت از طرف 
دیگر، ایــن دلگرمی را به مردم می داد که 
با خیال راحت تر بتوانند سرمایه  های خود 
را بیشتر کنند. به همین جهت، برخی افراد 
اقدام به فروش خانه، خودرو، طلا و سایر 
سرمایه  برای  خود  ارزشــمند  دارایی های 
گذاری در بــورس کردند که متاســفانه 
بســیاری از آن ها دچــار ضرر های مالی 

شدید شدند.
*آموزش های غلط؛ بلای جان دارایی های 

مردم
مســئولین همواره در کنار دعوت مردم به 
بازار، این مســئله را گوشزد می کردند که 
افراد نباید بدون دانش کافی و بهره گیری 
از مشاور های کاربلد در بورس فعالیت کنند. 

این هشدارها، موجب شد تا مردم به سوی 
آموزشگاه های بورسی روی آورند. در ابتدا 
شاید افرادی که سال ها در این بازار خاک 
خــورده و متخصص بودنــد، کلاس های 
آموزشی در آموزشگاه ها برگزار می کردند، 
ولــی با توجه بــه افزایــش متقاضیان و 
همه گیری کرونا این امکان فراهم نبود که 
همه افراد در کلاس هــا حضور یابند؛ لذا 
آموزش های مجازی به سرعت جای خود 
را باز کردند که اینت زمینه ای برای فعالیت 

شیادان و کلاه برداران شد.
افرادی که هیچ ســابقه و توانایی در بازار 
بــورس نداشــتند، خود را کارشــناس جا 
زده و با تبلیغات جــذاب و زیاد در فضای 
مجازی، بســته های آموزشــی که حاوی 
کمترین اطلاعات بورسی بود را به مردم با 
قیمت های بسیار بالا فروختند. از آنجا که 
افراد متقاضی، ســواد بورسی نداشتند، در 
خیال خود به اطلاعات مگو و تحلیل هایی 
که ســهامداران دیگر به آن ها دسترســی 
ندارند، دســت پیــدا کردند و بــا همان 
اطلاعــات و آموزش هــای عمدتا غلط و 
ناقــص، به فعالیت عمده در بازار پرداختند 
که موجب از دست رفتن سرمایه های خود 

و بعضا خانواده و دوستانشان شد.
VIP کلاه برداری از طریق کانال های*

کلاه بــرداری در بــازار بــورس فقط به 
ایــن حــوزه خلاصه نمی شــد. افــراد و 
مجموعه هایــی هــم بودند کــه در ایام 

ســوددهی بازار ســرمایه، در آن زمان که 
همه سهم ها هر روز صف خرید و اطلاحا 
ســبز بودند و معرفی هر ســهمی با سهم 
دیگر تفاوت نداشــت، با معرفی چند سهم 
)که عمدتا به صورت شانســی بوده( برای 

خود اسم و رسمی رقم زدند.
مردم بــا دیدن نتیجه این ســیگنال دهی 
ها، اقبال شــدیدی به سمت این افراد پیدا 
از  برخی  اینســتاگرام  کردند. صفحه های 
این به ظاهــر تحلیل گر ها تا چند میلیون 
نفر فالوئر رسیدند. یک شخص که هویت 
او مشخص نبود و با نام مستعار »م. و« در 
توییتر و تلگرام فعالیــت می کرد، یکی از 
معروف ترین سیگنال دهندگان بازار بود که 
بســیاری از مواقع، سیگنا ل های او غلط از 

آب در می آمدند.
فعالیت ایــن افراد تنها به صــورت ارائه 
سیگنال در صفحه های عمومی خود نبود. 
هر کدام از کانال ها، افراد و مجموعه ها، 
در کنار عمومی، کانال های خصوصی هم 
داشــتند که درآن به ارائه ســیگنال های 
خاص می کردند و افراد برای حضور در آن 
کانال ها باید ارقام ســنگینی می پرداختند. 
در آن ایام کانال هایی بودند که به صورت 
فصلی )۳ ماهه( عضو می گرفتند و هزینه 
عضویتشــان تا 2 میلیون تومان هم بود. 
این درحالی بود که طبق قانون شورایعالی 
بورس، ارائه ســیگنال در فضای مجازی 

جرم تلقی می شد.

پــس از آن که بــازار بورس، از اواســط 
تابســتان سال ۹۹ به سرازیری افتاد، رفته 
رفته فعالیت این کانال ها کم شــد و مردم 
هم که متوجه کلاه بزرگی بر سرشان رفته 
بود، شدند، از عضویت مجدد در کانال های 
خصوصی آن هــا انصارف دادند. اما در آن 
چند ماه طلایی، این افراد در کنارسود هایی 
که از بازار کرده بودند، درآمد بسیار بالایی 

هم از کلاه بردایشان داشتند.
*جــان گرفتن کلاه برداران با رشــد بازار 

رمزارز ها
در اواخر سال ۹۹ بخت با این کلاه بیرداران 
یار بود. کانال ها و تحلیلگرانی که چندین 
ماه فعالیتشــان کاهش یافته یا قطع شده 
بود، با توجه به رشــد چشــمگیر ارز های 
دیجیتال کــه مطرح ترین آن ها بیت کوین 
بــود، مجددا شــروع به فعالیــت کردند. 
تبلیغــات اغواکننده کانال ها و صفحه های 
اینستاگرامی مجددا آغاز شده که مردم را 
به حضور در این بازار پرریســک می کنند 
و برای دریافت سیگنال این ابزار ها مردم 
را بــه کانال های خصوصــی خود دعوت 
به  بورســی  می کنند.کــوچ کلاهبرداران 
تحلیلگران  فریب  رمزارزها/  بازار  ســمت 
بی ســواد را نخوریدکــوچ کلاهبــرداران 
بورســی به ســمت بازار رمزارزها/ فریب 

تحلیلگران بی سواد را نخورید
این افراد بــا این حربه که هرکس تحلیل 
تکنیــال را بلد باشــد، می توانــد در همه 

بازار های مالی فعالیت داشته باشند، شروع 
به تحلیــل نمودار های ارز هــای دیجتال 
می کنند و بــه مردم ســیگنال می دهند، 
امــا مردم غافــل اند از این هســتند که 
بازاررمزارز ها کاملا با سایر بازار ها متفاوت 
و پیچیده تر از همه بازارهاست. مهم ترین 
مشــکل و تفاوت این بازار با سایر بازارها، 
بی قاعده بودن و دخیل بودن افراد خاص 

در عملکرد آنهاست.
به عنــوان مثال، توییت یک ســرمایه دار 
آمریکایی بــه نام ایلان ماســک درباره 
بیت کویــن یــا رمزارز های دیگــر باعث 
افزایش چند صــد درصدی آن ها در یکی 
دو روز شــد. چنین بازاری که یک نفر با 
یــک توییت آن را بــالا و پایین می کند، 
قاعدتا تحلیل بردار نیســت و حضور درآن 
چیزی جز ریســک و اســترس به همراه 

نخواهد داشت.
بایــد مجددا متذکر شــد؛ بــازار ارز های 
دیجیتال با بورس بســیار متفاوت اســت. 
آنجا مانند بورس نیســت که دامنه نوسان 
محدودی داشته باشــد. ممکن است طی 
یک روز آنچنان ســقوطی را تجربه کنید 
که تقریبا همه داراییتان طی چند ســاعت 
نابود شود. همانطور که در چند روز گذشته 
و پس از رشد عجیب و غریب یک کوین، 
فعالین بازار سرمایه های خود را سمت آن 
بردند و با ضرر بیش از ۷۰ درصدی در این 

چند روز مواجه شدند.
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وزیر راه و شهرســازی گفت: هر پروژه 
اقدام ملی مسکن باید در زمان مشخص 
شــده مرحله آماده سازی آن انجام شود 
تا مردم بتوانند خانه هایشــان را تحویل 
بگیرند و نبایــد از این زمان بندی تجاوز 

کند.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقل از 
وزارت راه و شهرسازی، محمد اسلامی 
امروز ۳۰ فروردین در حاشــیه بازدید از 
پروژه های طرح اقدام ملی مسکن شهر 
جدیــد پرند در جمع خبرنــگاران اظهار 
کرد: پرند یکی از شــهرهای جدید و با 
کیفیت اســت که توانســته است پاسخ 
خوب و روشــنی به قشری از جامعه در 

کنار کلان شهر تهران بدهد.
حرکت پرند به سمت نیم میلیون نفری 

شدن
وی گفت: اکنون این شــهر به ســمت 
یک شهر نیم میلیون نفری حرکت کرده 
است و ما برای این شهر دو موضوع مهم 
را در دســتور کار قرار دادیم. یکی از این 
مســائل، مربوط به راه های دسترسی و 
توســعه ظرفیت راه ها بود که هم قطار 
حومه ای برقرار شــد و مسافر را جابه جا 
می کند و هم اتصال به مترو برقرار شــد 
که با شهرداری تهران به تعامل رسیدیم 
و امیدواریم که بتوانیم با مشــارکتی که 
آن ها انجــام خواهند داد و نقشــی که 
ایفا می کنند، ســریع تر به اتمام برسند و 
دسترســی ریلی برقرار شود و اتصال راه 
دسترســی که وجود داشته است، بهبود 

پیدا کند.
امکانات رفاهی، آموزشی و فرهنگی در 

پرند ایجاد شود
اسلامی عنوان کرد: نکته دیگر این است 
که در شهر امکاناتی برای زندگی مردم 
در فضاهای مورد نیاز اعم از بهداشــتی، 
درمانــی، فرهنگی، ورزشــی، تفریحی، 
تجاری، خدماتی و آموزشی به وجود آید 
که همه این ها جز مواردی هســتند که 
در دستور کار قرار دارند و بخش زیادی 
از آن در دســت اجراست و بخش دیگر 
از آن نیز تاکنون به بهره برداری رســیده 

است.
برنامه ســاخت 2۶ هزار مسکن ملی در 
پرند /   ساخت ۱۱ هزار واحد شروع شد

وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: موضوع 
دیگر بحث مسکن اســت که 2۶ هزار 
واحد مسکونی طرح اقدام ملی برای این 
شــهر به میزانی که برای مردم ثبت نام 
صورت گرفته برنامه ریزی شــده است و 
تفاهم نامه ای که با دستگاه های مختلف 
اجرایی کشور داشتیم برای تولید مسکن، 
هم اکنون حدود ۱۱ هزار واحد آن شروع 
شده که امروز از اکثر این پروژه ها بازدید 

بــه عمل آمد. حدود ۱5 هزار واحد دیگر 
نیز در برنامه اســت و در فاز دوم که در 
آینده در این شــهر ثبت نام انجام خواهد 
گرفت، کار عملیاتی آن وارد اجرا خواهد 

شد.
پیشــرفت های  برشــمردن  ضمن  وی 
فیزیکی انجام گرفته در پروژه های پرند، 
گفــت: پیشــرفت های پروژه ها متفاوت 
است. سری اول تقریباً در آستانه افتتاح 
اســت که طرح های اقدام ملی مسکن 
هســتند و به زودی به مردم تحویل داده 
خواهند شد و بخش های دیگر نیز یا در 
مرحله ســفت کاری یا در حال تشــکیل 

اسکلت ساختمان هستند.
اسلامی خاطرنشــان کرد: پروژه ای که 
امروز از آن بازدید شــد، ۱8۰۰ واحدی 
است که تقریباً نیمی از اسکلت پروژه رو 
به اتمام اســت و پیمانکاران نیز در حال 
اجرا هستند. در بخش دیگری از پروژه ها 
هم کار شــروع شده است که در مرحله 

فونداسیون هستند.
الــزام به تکمیل پروژه هــای اقدام ملی 

مسکن حداکثر تا ۱8 ماه
وزیــر راه و شهرســازی تأکیــد کرد: 
طرح های اقدام ملی مســکن دو مؤلفه 
دارنــد که یک بخش آن تســهیل گری 
است که خود دستگاه ها از جمله وزارت 
راه و شهرسازی باید برای عقد قرارداد و 
تهیه نقشه و صدور مجوز اقدام کنند که 
بخش مهمی از کار اســت و بخش دوم 
نیز مردمی هســتند که عضو می شوند و 
باید آورده خود را به حســاب واریز کنند. 
این دو هــر چقدر روان تــر کار کنند و 
به موقع تر باشند، پروژه در پایان مقرر به 

پایان می رسد.
وی در ادامه گفــت: ولی کل برنامه هر 
پروژه ای ۱8 ماه تا حداکثر دو ســال باید 
طول بکشــد؛ یعنی از زمانی که قرارداد 
منعقد می شود ۱8 ماه فرصت است تا به 
موارد تکمیلی آن که شــامل آماده سازی 

است، برسد. تا مردم سر دو سال بتوانند 
خانه هایشــان را تحویــل بگیرند و این 
موضوع در هر پــروژه ای صدق می کند 
و پروژه ها از این زمان بندی نباید تجاوز 

کند.
اتمام پروژه تقاطع غیر همسطح شهرک 

صنعتی پرند طی ۱۴ ماه
اسلامی اظهار کرد: شهرک صنعتی پرند، 
با ظرفیت بســیار خوبی که دارد، یکی از 
شــهرک های صنعتی فعال است که با 
توجه به آمدوشــد و لجستیک سنگینی 
که دارد، نیاز داشــت تا یک تقاطع غیر 
هم ســطح در آن بــه وجــود بیاید. این 
تقاطع ظرف ۱۴ ماه طراحی، ســاخته و 
امروز افتتاح شد و یک گره بزرگی از این 

منطقه را برطرف کرد.
وی افزود: موضوع دیگر مربوط به روکش 
آسفالت جاده ساوه به پرند بود که بعد از 
پایان یافته می تواند قلمداد  سال ها امروز 
شود. نکته دوم بحث پارک مشاهیر است 
که این پارک یک رود دره است و امروز 
فاز دوم آن به افتتاح رسید. اگر سال های 
۹۰ و ۹۱ این محل را مشاهده می کردید، 
یک بیابان بود کــه با طراحی که انجام 
گرفت، یک پارک بزرگ و گســترده و با 
ظرفیت عالی برای مردم پرند اســت که 
فرصت تفریحی فوق العاده ای را به وجود 

می آورد.
پاسگاه انتظامی در پرند می سازیم

اســلامی گفت: از دیگر موارد، درمانگاه 
اســت که افتتاح آن انجام خواهد شد و 
به  مربوط  که  به زودی ســاختمان هایی 
حوزه هــای انتظامی و امنیتی هســتند، 
امروز بهره بــرداری آن کلید خورده و به 
علاوه کارهایی که در بخش آینده نگری 
برای اینجا داریم مانند آرامســتان است 
که جزو مطالبات مردمی بود و امیدواریم 
که ازاین گونــه خدمات که مطالبه مردم 
با  زمان بنــدی خــودش،  هســتند، در 
مســاعدت همکاران ما به اتمام برسند 

تا مردمی کــه در اینجا زندگی می کنند 
هیچ گونــه کمبود و دغدغه ای نداشــته 

باشند.
پیشــنهاد وزیر جهت همکاری مردم با 
شرکت عمران پرند جهت رفع مشکلات 

پروژه های متوقف مانده
اســلامی درباره پروژه های معطل مانده 
مسکن مهر و تعاونی های مسکن اظهار 
کرد: نکته حائز اهمیت مسکن مهر این 
است که تقریباً در اکثر کشور در شهرها 
و پروژه ها تمام شده است و آن هایی که 
طرف قرارداد وزارت راه و شهرســازی 

بودند به اتمام رسیده است.
وی افــزود: ما کمتــر از ۳۰ هزار واحد 
داریم که تــا قبل از پایان دولت تحویل 
خواهند شــد و بخشی که در پرند هست 
که ۳8۰۰ واحدی شــرکت کیســون در 
دســت اجرا دارد این بازســازی آخرین 
پروژه های مســکن مهر است که انجام 

می شود.
عضــو کابینه دولت دوازدهم اظهار کرد: 
نوع دوم پروژه های خود مالکی هســتند 
کــه عمدتــاً تعاونی بوده و مشــکلات 
حقوقی دارنــد زیرا در آن هــا تخلفاتی 
صورت گرفته که این هــا در پرونده در 
محاکم قضائی دارنــد و خارج از کنترل 

ما است.
توقف 2۰ ساله یک پروژه ۴ هزار واحدی 

تعاونی ساز در شهر جدید پرند
وی گفت: به طور مثال پروژه ای که امروز 
مشاهده کردید، یک پروژه ای است که با 
یک تعریف می گویند ۴ هزار عضو دارد 
و تعریف دیگر می گویند حدود 2 هزار و 
۶۰۰ عضو دارد و مسائل حقوقی آن حل 
نمی شود و مشــکلی است که 2۰ سال 
است همچنان مانده و مربوط به مسکن 

مهر هم نیست.
اعضای تعاونی به شــرکت عمران پرند 
تفویض اختیار کنند تا واحدشان تکمیل 

شود
اســلامی تصریح کــرد: امــروز اعلام 
کردیم مردمی که عضــو این تعاونی ها 
هســتند اقرارنامه بدهند تا به این شکل 
به شــرکت عمران پرند اختیــار داده تا 
این پــروژه را تحویل بگیرد و همچنین 
بپذیرند که با نرخ تمام شــده شــرکت 
عمران این پــروژه را تکمیل کرده و در 
اختیار آنها قرار دهد. به شکلی که متعهد 
شوند که در زمان بندی مقرر، قیمت تمام 
شده برای مســکن خودشان را پرداخت 
کنند.وی گفت: اگر ایــن اتفاق بیفتد و 
این وکالت نامه و اختیار را بدهند، با یک 
فصل مشــترکی این پروژه را می توانیم 
طی یک پروســه حقوقــی، نجات داده 
و ایــن یک راه حل اســت. این راه حل 

را بــرای تعداد دیگــری از پروژه ها نیز 
می توانیــم انجام دهیم تــا مردم نجات 

پیدا کنند.
اســلامی تأکید کرد: اگر مردم بپذیرند 
و در این مســیر قرار بگیرند این مشکل 
برطرف می شــود اما اگر باورشــان این 
باشد که پولی که به تعاونی سال ها پیش 
داده اند و بخواهند بر این باور بمانند، این 
موضوع به دادگاه رفته و مشخص نیست 
که عاقبت چه سرانجامی خواهد داشت و 
زمان می گذرد و این خانه ها نیز همچنان 
می مانند و قیمت تمام شــده آن نیز هر 

روز افزایش پیدا می کند.
وزیر راه و شهرســازی درباره چگونگی 
برخورد بــا مدیران متخلــف تعاونی ها 
گفــت: آن گونه که ما مطلع هســتیم و 
به دادستان کل کشــور و وزارت تعاون 
منعکس کردیم، این ها مواردی هســتند 
که هم اداره کل تعاونی اســتانی و هم 
بخش قضائی اســتان در آن نقش دارند 
و هر کــدام از این ها یک پرونده و یک 
موضــوع خاص هســتند و نمی توان در 
مورد آن یک حرف فراگیر را مطرح کرد.
برخی پروژه های مسکن مهر پرند تمام 
شــده ولی مــردم هنوز آورده شــأن را 

تکمیل نکرده اند
وی تصریــح کرد: آنچه بــرای ما مهم 
است؛ مردمی هستند که در این موضوع 
اســیر هســتند و به امید خانه دار شدن 
در آن پروژه هــا عضو شــده اند. البته ما 
پروژه هایی داریم که از جنس مســکن 
مهر هســتند و رو به اتمام بوده و تمام 
شــده اند و مردم تعهدات مالی خودشان 
را انجام ندادند کــه و باید برای تحویل 

آن ها اقدام کنند.
اســلامی تأکید کرد: امیدواریم با نقشی 
کــه از ســوی مــردم ایفا می شــود و 
پیگیری که انجام می دهیم، چون حقوق 
خصوصــی مردم اســت و جــزو قلمرو 
مدیریت ما نیست، مردم مشارکت داشته 

باشند تا مسائل حل شود.
وزیر راه و شهرسازی ضمن ابراز رضایت 
از اقدامات عمرانی انجام گرفته در پرند 
عنوان کرد: با توجه به شــرایط مالی که 
در آن قــرار داریــم و وضعیتی که بوده 
به  باقیمانده  کارهای  امیدواریم  اســت، 
خصوص در محیط های مسکونی با یک 

سری اقدامات تکمیلی، انجام شود.
اســلامی تاکید کرد: اقداماتــی باید در 
محوطه ها انجام شــود، از جمله برطرف 
کردن کمبود بازارچه و پارک برای بازی 
بچه هــا و امکانات از این قبیل که مردم 
نیاز دارند و مدیرعامل در دستور کار خود 
قرار می دهند تا پروژه هایی که مردم نیاز 

دارند به آن سرعت بخشیده شود.

بازسازی و تعریض راه 
روستایی لاسوره سفلی

 رئیــس اداره راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
دورود گفت: رفع رانش، بازســازی و تعریض راه 
روستایی لاسوره ســفلی این شهرستان در محور 

گردشگری دریاچه گهر انجام شد.
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
شهرسازی)لرســتان(، مهدی حسینی رئیس اداره 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای دورود گفت: راه 
روستایی لاسوره سفلی در محور گردشگری دورود 
به دریاچه گهر در ســیل فروردین ۹8 دچار رانش 
شــد که با توجه به حجم رانش در شــرایط سیل 
یک راه فرعی جایگزین برای مردم ساکن در این 
منطقه ایجاد شــد اما به دلیل پیچ های خطرناک 
محور جایگزین، رفع رانش، بازســازی و تعریض 
محور اصلــی به عنوان مطالبه اصلی مردم منطقه 

در دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: در این راستا از ابتدای امسال با همکاری 
اداره ماشــین آلات اســتان، عملیات بازسازی در 
ســه مقطع رفع رانش، تعریض و شانه سازی راه 
روستای لاسوره سفلی و مجتمع گردشگری)تنگ 
لی لی( موجود در این مسیر آغاز شد که درمجموع 
دو هــزار و 5۰۰ مترمکعب خاکبــرداری صورت 
گرفت و هم اکنون در حال تعریض و شانه سازی 

محور هستیم.

پرونده مسکن مهر دهلران 
به زودی بسته می شود 

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان ایلام در بازدید 
طرح مسکن مهر دهلران از تکمیل واحدهای باقی 

مانده تا پایان دولت خبر داد.
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
شهرســازی)ایلام(، عبدالله بهــادری مدیرکل راه 
و شهرســازی اســتان در بازدید از مســکن مهر 
شهرهای دهلران و موسیان که به همراه فرماندار 
شهرســتان دهلران به انجام رســید گفت: عمده 
مســکن مهر باقیمانده استان مربوط به شهرستان 
دهلران می باشد که طبق برنامه زمان بندی اتمام 
این طرح تا پایان دولت همزمان با سراســر کشور 
در دســتور کار قرار دارد و بــا تمهیداتی که نظر 
گرفته ایم قطعاً واحدهای مســکن مهر باقیمانده 
این شهرســتان نیز تا پایان دولت با کیفیت لازم 

تکمیل و تحویل متقاضیان خواهد شد.
وی افزود: تعداد کل مســکن مهر شــهر دهلران 
۱۹۷۰ واحد می باشــد که هم اکنون از این تعداد 
واحد ۴۷5 واحد با پیشرفت فیزیکی بین ۶۰ تا 8۰ 
درصد توسط سه تعاونی در حال تکمیل هستندکه 
در تلاش هســتیم تا با افزایش ســقف تسهیلات 
و همچنیــن اختصاص کمک بلاعــوض با توجه 
به میزان پیشــرفت فیزیکی نسبت به تکمیل این 

واحدها تا پایان دولت اقدام نماییم.
عبدالله بهادری خاطر نشــان کرد مابقی واحدهای 
مســکن مهر دهلران قبلا تکمیل و به متقاضیان 
واگذار شــده و تعدادی هم که متقاضی نداشته اند 
از طریق مزایده عمومی در سنوات قبل واگذار شده 

اند.
مدیر کل راه و شهرســازی اســتان ایلام در مورد 
وضعیت زیر ساختها و معابر مسکن مهر شهرستان 
دهلران گفت: در بازدیــدی که به همراه فرماندار 
این شهرستان داشتیم مقرر شد با پی گیری های 
لازم و تلاش در جهت جــذب اعتبار ملی در این 
خصــوص و اعتباراتی که از طــرف فرمانداری و 
شــهرداری در نظر گرفته خواهد شد، بتوانیم معابر 
مســکن مهرهای دهلران و موسیان را ساماندهی 

نماییم.

انعقادقرارداد 2510 میلیارد ریالی 
برای احداث 20 کیلومتر از بزرگراه 

جیرفت - بافت- سیرجان 
سار دوئیه سرپرست اداره راه و شهر سازی ساردوئیه 
ازانعقاد قراداد 25۱۰ میلیارد ریالی برای احداث 2۰ 
کیلومتر از بزرگراه جیرفت – بافت – سیرجان )از 

سربیژن تا ورودی شهر درب بهشت( خبر داد.
سرپرست اداره راه و شهر سازی ساردوئیه از انعقاد 
قراداد 25۱۰ میلیارد ریالی برای احداث 2۰ کیلومتر 
از بزرگراه جیرفت – بافت – سیرجان )از سربیژن 
تا ورودی شهر درب( خبر داد و گفت: این پروژه در 

مرحله تجهیز کارگاه است.
محســن خوشــاب در ادامه افزود: بعــد از اتمام 
مطالعات قطعــه پنجم بزرگــراه جیرفت- بافت- 
سیرجان )از سربیژن تا ورودی شهر درب بهشت(، 
قرارداد این قطعــه از بزرگراه به طول 2۰ کیلومتر 
که مطالعات آن بر اساس آخرین و جدیدترین آیین 

نامه ها و استانداردها طراحی و تدوین شده است.
خوشاب درتشریح این بزرگراه بیان کرد: طول این 
بزرگراه  285 کیلومتر کــه ۰۱۱ کیلومتر از آن در 
حوزه راه وشهر ســازی جنوب کرمان قرار دارد و 
2۳ کیلومتــر آن به صورت چهارخطه در حال بهره 
برداری و در ادامه۴ کیلومتر دیگر بعد از پل کلدان 
در دست اجراست که در امســال به بهره برداری 
خواهد رســید.   سرپرســت اداره راه وشهر سازی 
ســاردوئیه گفت: اعتبار هزینه شده در این بزرگراه 
تا کنــون 58۰ میلیارد ریال و اعتبار موردنیاز برای 
اتمام پروژه افزون بــر ۱2۰۰  میلیارد ریال برآورد 

شده است.

ثبت املاک با سند رسمی و 
غیررسمی در سامانه املاک 

و اسکان ضروری است
مدیــرکل دفتــر اقتصــاد مســکن وزارت راه و 
شهرســازی تأکید کرد: کلیه املاک اعم از دارای 
سند رســمی و غیررسمی باید در سامانه املاک و 

اسکان ثبت کنند.
به گــزارش خبرگزاری مهر، پروانــه اصلانی در 
مصاحبه با رادیو گفتگو در مورد وضعیت ســامانه 
املاک و اســکان، اظهار داشــت: بــرای اینکه 
زیرساختها دچار مشــکل نشوند خوداظهاری را بر 
اساس ارقام کد ملی هموطنان طبقه بندی و دسته 

بندی کردیم.
وی افزود: اگرچه مردم هنوز آشــنایی کافی برای 
نحوه ثبت اطلاعات خود در این سامانه ندارند اما 
در حال حاضــر اطلاعات خود را به تدریج در این 

سامانه ثبت می کنند.
مدیــرکل دفتــر اقتصــاد مســکن وزارت راه و 
شهرســازی، راه اندازی ســامانه املاک و اسکان 
را گامی جدید در راســتای شفاف سازی اطلاعات 
دانســت و گفت: با توجه به اینکــه ما قبلًا چنین 
چیزی را نداشتیم ممکن اســت مقاومت هایی در 
برابر آن صورت بگیرد و لذا از رسانه ها درخواست 

می کنیم که به این حوزه ورود کنند.
اصلانی با اشــاره به طراحی کلیپ های آموزشی 
برای تسهیل ورود افراد جامعه به سامانه املاک و 
اسکان، گفت: ما این کلیپ ها را در اختیار رسانه ها 
و همچنین سامانه قرار دادیم تا مردم مشاهده کنند 
اما تحقق این مهم، وفــاق و همکاری عمومی را 

می طلبد.
وی نقش رسانه ها را در شفاف سازی اطلاعات و 
نشــان دادن هدف اصلی از راه اندازی این سامانه 
بسیار پررنگ دانســت و گفت: قطعاً منافع اصلی 

این اقدام به آحاد مردم بر می گردد.
مدیــرکل دفتــر اقتصــاد مســکن وزارت راه و 
شهرســازی با تذکر این نکته که نه تنها مالکان، 
بلکه همه ایرانی ها باید توســط سرپرست خانوار 
وارد این ســامانه شــوند و اطلاعات ســکونتی و 
مالکیتی خــود را وارد کنند، گفت: قانونگذار برای 
حمایت از افرادی که واقعاً قصد عرضه ملک خود 
را دارنــد اما در بازار تقاضایی برای آن ها نیســت، 

ضمانت هایی را در نظر گرفته است.
اصلانی افزود: اگر کســی بخواهد ملک خود را به 
قیمــت روز به بازار عرضه کند تداخلی با این ماده 

قانونی پیدا نخواهد کرد.
این مقام مسئول با تأکید بر اینکه کلیه املاک اعم 
از دارای سند رســمی و غیررسمی باید در سامانه 
ثبت کنند، گفــت: هیچ تبعیضی بین شــهرهای 
مختلــف نیز در این مورد وجود ندارد و حتی برای 
ســکونت و مالکیت در خانه هایی که در شهرهایی 
با جمعیت زیــر یکصد هزار نفر هســتند نیز باید 

خوداظهاری شود.

اشتغال زایی سالانه برای 
100000 نفر با بهره برداری 

از محور پاتاوه - دهدشت
علی اکبر محمدیمدیرکل ساخت و توسعه راه های 
جنوبی کشــور از تکمیل ۹5 درصدی پروژه پاتاوه 
- دهدشــت خبر داد و اظهار کرد که این پروژه در 
خرداد امسال، ابتدا با عبور محلی و موقت افتتاح و 

مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
علی اکبــر محمدی، مدیرکل ســاخت و توســعه 
راه های جنوبی کشــور در گفت وگو بــا خبرنگار 
پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی به تشریح 
آخرین اقدامــات انجام شــده در خصوص پروژه 
محور پاتاوه - دهدشــت پرداخــت و اظهار کرد: 
طبق برآوردهای انجام شــده، زمــان افتتاح این 
پروژه خردادماه خواهد بــود که ابتدا، عبور محلی 

و موقت در آن انجام می شود.
وی گفت: هم اکنون پیشرفت فیزیکی قطعه سوم 
ایــن محور به طول ۶۴ و نیــم کیلومتر حدود ۹۰ 
درصد اســت. لازم به ذکر است که طول کلی این 
محور پس از تکمیل حدود ۱۳۶ خواهد بود که در 
جمع می توان گفت که به طور متوســط ۹5 درصد 

این مسیر تکمیل شده و آماده بهره برداری است.
محمدی با اشــاره به موانع موجود در پروژه پاتاوه 
- دهدشــت تاکید کرد: یکــی از مهم ترین موانع 
اجرای کار مربوط به واقع شــدن بخشی از پروژه 
در کوهســتان زاگرس اســت که به دلیل ریزشی 
بودن تراشــه ها و صخره ها، روند کار به ســختی 
پیش رفته است.مدیرکل ساخت و توسعه راه های 
جنوبی کشور اظهار کرد: از دیگر موانع می توان به 
مشکلات مربوط به تأمین و تهیه سریع ادوات به 
دلیل صعب العبور بودن مسیر اشاره کرد، همچنین 
مشکلات مربوط به تأمین مصالح به ویژه آرماتور، 
سیمان و قیر و مسایل نقدینگی به دلیل هزینه های 
اجرایی ســنگین پروژه، مجموعه ای از موانع بودند 

که سختی کار را باعث شدند.
وی بــا ابراز امیدواری از اینکه بــا بهره برداری از 
ایــن پروژه، رخداد مهمی در همه حوزه ها از جمله 
حوزه حمل ونقل به وقوع خواهد پیوســت، تصریح 
کرد: دســتاوردهای این پروژه بســیارند؛ از جمله 
اینکه با بهره بــرداری از این محور، کاهش طول 
مســیر حدود ۱۰۰ کیلومتر و اتصال مرکز استان 
به خوزســتان را خواهیم داشت که متعاقباً، کاهش 
زمان و صرفه جویی در سوخت و کاهش تصادفات 

و تلفات جاده ای را ایجاد خواهد کرد.

اخباراخبار

واحدهای مسکن ملی ۲ ساله تمام می شوند
وزیرراهوشهرسازی:

کاهش ۹5 درصدی 
پروازهای ترکیه

افزایش اجاره بهای 
مسکن در نقاط شهری

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از کاهش چشمگیر پروازهای ایران و ترکیه 
در هفته های گذشــته خبر داد و گفت: در حال حاضر تنها پنج درصد از کل توافق 

پروازها بین دو کشور انجام می شود.
به گزارش ایسنا، محمدحسن ذیبخش درباره آخرین وضعیت پروازهای انجام شده 
بین ایران و ترکیه اظهار کرد: از پایان سفرهای نوروزی تاکنون، علی رغم ظرفیت 
بالای پروازی بین ایران و ترکیه، تنها پنج درصد آن مورد استفاده قرار گرفته است 

که البته تعلیق تورهای مسافرتی نیز می تواند از دلایل این کاهش باشد.

در زمســتان سال گذشته اجاره بها در نقاط شهری به طور متوسط ۴.۴ درصد 
افزایش داشته است.

به گزارش ایســنا، طبق گزارش مرکز آمار ایران یکی از بخش های مهم در 
برآورد شــاخص قیمت مصرف کننده، بخش مسکن است. این بخش شامل 
زیر بخش های »اجاره بهای واحدهای مسکونی« و »خدمات نگهداری و تعمیر 
واحد مســکونی« )تعمیرات جزئی واحد مسکونی: لوله کشی، گچ کاری، برق 

کاری، نصب ایزوگام و...( است.

مسئولگروههواییستادتوسعهفناوریهایفضایی

آشیانهایرتاکسی۲ماهآیندهآمادهمیشود

معاونوزیرراهبهمهرخبرداد؛

ساختقطعه۲آزادراهتهران-شمالسرعتگرفت

مسئول گروه هوایی ستاد توسعه فناوری های 
فضایی معاونت علمی با بیان اینکه قوانین، 
زیرساخت ها و ســوخت ایرتاکسی در حال 
آماده ســازی اســت، گفت: تا دو ماه آینده 

آشیانه ایرتاکسی آماده است.
آرش خانباشی در گفتگو با خبرنگار مهر با 
بیان اینکه در حال رفع مشــکلات بر سر 
راه هوانوردی عمومی هســتیم، اظهار کرد: 
بخشــی از این هوانوردی عمومی مربوط 
به ایرتاکسی ها می شــود که درصدد رفع 

مشکلات آن هستیم.
وی با اشــاره به مشــکلات این بخش از 
هوانــوردی عمومی گفــت: تدوین قوانین 
مربوط به هوانوردی، ایجاد زیرســاخت ها و 
سوخت رســانی به هواپیماهای کوچک از 
جمله چالش هایی هستند که باید برای راه 

اندازی تاکسی های هوایی برطرف شوند.

مسئول گروه هوایی ستاد توسعه فناوری های 
فضایی، حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی 
و فناوری در خصوص قوانین و مقررات برای 
حمل و نقل عمومی گفت: اکنون قوانینی در 
سازمان هواپیمای کشوری در حال تدوین 

است که بعد از تأیید، اجرایی خواهد شد.
خانباشی خاطر نشان کرد: تمام شرکتهای 
متقاضــی بــرای راه اندازی حمــل و نقل 
عمومی می بایســت از این کانال وارد شوند 
تا بتوانیم به عنوان مثال از ایرتاکســی ها یا 

هواپیماهای کوچک استفاده کنیم.
وی بــا تاکید بر اینکه یک الی دو ماه زمان 
می برد که این قانون منتشر شود، گفت: تمام 
شرکتهای متقاضی از این فیلتر رد می شوند 

تا هوانوردی عمومی را داشته باشیم.
خانباشی با بیان اینکه بخشی از هوانوردی 
عمومی بــه جابجایی مســافر ارتباط دارد، 

گفت: تورهای هوایــی، آمبولانس هوایی 
و… از هوانــوردی عمومــی محســوب 
می شوند که در حال حاضر نیاز به قانون در 
این حوزه احساس می شود و در حال تدوین 

است.
وی با اشــاره به ایجاد زیرساخت در زمینه 
هوانــوردی عمومــی گفت: ایــن چالش 
نیز در حال بررســی اســت کــه بتوانیم با 
زیرســاخت های قوی حمل و نقل عمومی 

داشته باشیم.
مسئول گروه هوایی ستاد توسعه فناوری های 
فضایی، حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی 
و فناوری ادامه داد: در حال حاضر، شــرکت 
فرودگاه ها آشــیانه ای بــرای هواپیماهای 
کوچــک در نظر گرفته که این آشــیانه به 
هواپیماهایی کوچک خدمات و ســرویس 

ارائه می کند.

به گفته وی، این آشــیانه دوماه آینده افتتاح 
می شود.

وی با اشاره به مشکل سوخت هواپیماهای 
کوچک گفت: تأمین ســوخت هواپیماهای 
کوچک معمولًا با مشــکل مواجه اســت و 
به احتمال زیاد طی جلسه ای که این هفته 
با مدیران تأمین کننده ســوخت هواپیما و 
ســایر مدیران داریم این مشکل را برطرف 

می کنیم.
وی افــزود: قانونــی برای توزیع ســوخت 
هواپیماهای کوچک وجود ندارد؛ ما ســعی 
می کنیــم با این جلســات ســازوکاری را 
برای توزیع ســوخت هواپیماهای کوچک 
استخراج کنیم.خانباشی افزود: بنابراین این 
اقدامات را انجام می دهیم که ایرتاکسی ها 
نمایشی افتتاح نشود و به طور واقعی با ایجاد 
زیرساخت ها و قوانین رونمایی شود و مورد 

استفاده قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه ۷۰ تا 8۰ درصد فرودگاه ها 
این زیرســاخت را دارند، گفت: اما نیاز است 
ترمینال بخصوصی داشته باشیم که ترددها 
به صورت جداگانــه از هواپیماهای بزرگ 

صورت بگیرد.
به گفته وی، ســازمان هواپیمایی کشوری، 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، 
شرکت نفت در این زمینه با یکدیگر تعامل 
دارنــد و معاونت علمی و فنــاوری نقش 
هماهنگ کننده بین این ســازمان ها را ایفا 
می کند.مســئول گروه هوایی ستاد توسعه 
فناوری های فضایی، حمل و نقل پیشرفته 
معاونــت علمی و فناوری با اشــاره به این 
حمایت های معنوی معاونت علمی و فناوری 
گفت: حمایت هــای معنوی معاونت علمی 

نقش تسهیل گری در این زمینه دارد.

مدیرعامل شــرکت ســاخت و توسعه 
زیربناهــای حمل و نقل کشــور گفت: 
ساخت قطعه دوم آزادراه تهران- شمال، 
فعال ترین پروژه عمرانی کشور است و به 
هیچ وجه تعلل کار در این پروژه نداریم.

به گزارش خبرنگار مهــر، جمعه هفته 
گذشــته ســید پرویز فتاح و محمد باقر 
نوبخــت رؤســای بنیاد مســتضعفان 
انقلاب اســلامی و ســازمان برنامه و 
بودجه کشــور به همراه محمد اسلامی 
وزیر راه و شهرســازی از پــروژه آزادراه 
تهران-شمال در قطعه 2 بازدید کردند.

در همین ارتبــاط خیرالله خادمی معاون 
وزیــر راه و شهرســازی در گفت وگو با 
خبرنــگار مهر دربــاره آخرین وضعیت 
پیشــرفت کار گفت: در کارگاه های این 
پــروژه 228۰ نفر در حــال کار کردن 
هستند هیچ مشکل مالی پیش نیامده و 
کارگران ایــن پروژه در 8۰ جبهه کاری 
مشغول کار هستند.وی احداث قطعه 2 
آزادراه تهران-شمال را فعال ترین پروژه 
عمرانی کشــور دانست و گفت: به هیچ 
وجه تعلــل کار در این پــروژه نداریم.

معاون وزیــر راه ادامه داد: تونل البرز در 

این قطعه بــه زودی آماده بهره برداری 
می شود قرار شــد اگر ساخت این تونل، 
زودتر از مسیر رفت آزادراه آماده شد، به 
بهره برداری رســانده و زیر بار ترافیک 
ببریم تا از ترافیک قطعه شهرســتانک 
کم شــود.خادمی یادآور شد: امسال باند 
رفت این آزادراه در قطعه 2 آماده سازی 
می شــود. بنابراین پروژه نه تنها متوقف 
نشــده، بلکه در کار تســریع هم داریم.
وی درباره تاریخ بهــره برداری از تونل 
البرز اظهار کــرد: طبق قولی که رئیس 
بنیاد مســتضعفان داده، قرار شد حداکثر 

تا آخر بهار امســال باند رفت تونل البرز 
آماده ســازی شــود.مدیرعامل شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور درباره افزایش هزینه ساخت پروژه 
گفت: رشد هزینه پروژه های عمرانی، بعد 
از برآوردهــای اولیه، یک اتفاق رایج در 
همه پروژه هاست؛ سال ۹8 برآورد اولیه، 
حدود 2 هزار میلیــارد تومان بود اما در 
حــال حاضر با تعدیــل قیمت هایی که 
اتفاق افتاده، شاهد رشــد آن تا ۳ هزار 
و ۴۰۰ میلیارد تومان هستیم.ســازمان 
برنامه و بودجه این تعدیل را اعلام کرده 

است؛ این سازمان برای همه پروژه های 
عمرانــی، تعدیل بهــا در نظر می گیرد؛ 
البتــه این تعدیل قیمت هــا با تأخیر در 
ســال جاری اعلام شد.به گفته خادمی، 
پیشــرفت فیزیکی باند رفــت قطعه 2 
آزادراه تهران-شــمال بــه طــول 22 
کیلومتر، 58 درصــد بوده و بیش از 2۰ 
کیلومتر آن پل یا تونل اســت که سبب 
شــده این پروژه به یکی از پیچیده ترین 
پروژه های عمرانی کشــور تبدیل شود؛ 
کمتــر از ۱.5 کیلومتر از قطعه 2 آزادراه 

تهران-شمال، بدون ابنیه است.
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ایسنا نوشــت: وزیر بهداشت گفت: نباید 
به دلیل عــدم پیروی از توصیه هایمان، 
مردم را تنها بگذاریم. قســم خورده ایم 
به مردم رســیدگی کنیــم، حتی آنهایی 
که ممکن اســت پروتکل ها را شکسته 

باشند.
ســعید نمکــی در چهاردهمین اجلاس 
مجازی روســای دانشگاه ها و دانشکده 
های علوم پزشکی سراسر کشور، اظهار 
کرد: مردم را دریابید. گروهی از مردم در 
خانه ماندند و ســفر نکردند، اما گروهی 
نیــز گوش نداده و به ســفر رفتند. نباید 
به دلیل عــدم پیروی از توصیه هایمان، 
مردم را تنها بگذاریم. قســم خورده ایم 
به مردم رســیدگی کنیــم، حتی آنهایی 
که ممکن اســت پروتکل ها را شکسته 

باشند. 
وی افــزود: خودتان را بــرای تزریق 5 
روزه یک میلیون دوز واکســن کرونا در 
قالب فاز یک ســند ملی واکسیناسیون 
کوویــد۱۹ آمــاده و به ســرعت برنامه 
ریزی کنید. نباید در این فرآیند، دقتتان 
را کاهش دهید. از روســای دانشگاه ها 
و معاونین بهداشت و درمان دانشگاه ها 
مــی خواهم که حتما دقــت کنند. مبادا 

کســی که در اولویت نیســت، واکسن 
تزریق کند و چنانچــه اتفاقی بیفتد که 
منجــر به بی عدالتی در نظام ســلامت 

شود را نخواهم بخشید. 
وزیر بهداشــت ضمن تاکیــد بر اینکه 
دانشــگاه هــای علوم پزشــکی باید از 
سیاســت زدگی دور باشند، تصریح کرد: 
واکســن کووید ۱۹ را به زحمت در این 
اوضــاع بحرانی تهیه کــرده ایم که به 
افراد بر اســاس اولویت های سند ملی 
واکسیناســیون کووید۱۹ تزریق شود و 

هر یک مورد اگر خارج از ضابطه باشــد، 
حتما مورد بازخواست و معرفی به مراجع 

قضایی قرار خواهد گرفت.
وی خطاب به روســای دانشــگاه های 
علوم پزشــکی در این نشست مجازی، 
گفت: حتما باید بر اجــرای پروتکل ها 
اصرار بی وقفه داشــته باشــید. رییس 
دانشگاه علوم پزشکی مسئول ایستادگی 
بر اجرای پروتکل ها اســت و اگر جایی 
پروتکل شکنی شد، حتما به مقامات ذی 
صلاح از جمله دادســتان ها و مقامات 

اســتانی منعکس و به بنده نیز رونوشت 
کنیــد. امروز، روز مماشــات نیســت و 
مصالحه کردن با جان مردم، کار بســیار 
فریب کارانه و خیانت کارانه ای است. بر 
اجرای پروتکل ها بایستید، چون هر قدر 
اجرای پروتکل ها ضعیف تر شــود، آمار 

ابتلا و مرگ و میر بالاتر خواهد رفت. 
ضــرورت توســعه مراکز ۱۶ ســاعته و 

سرپایی/ مردم نباید سرگردان شوند 
وزیر بهداشــت، تاکید کــرد: حتما باید 
درمانگاه ها و مراکز سرپایی را به اندازه 
کافی، توسعه دهیم. مردم نباید سرگردان 
شــوند و باید به این مراکز، دسترســی 
داشته باشند. تمامی دانشگاه های علوم 
پزشــکی باید مراکز ۱۶ ساعته را توسعه 
دهند تا در این مراکز امکان تست و ارائه 
داروهای ضدویروس وجود داشته باشد، 
همچنین اطلاع رســانی مناسبی نیز در 

این زمینه به مردم ارائه شود.
نمکی تصریح کرد: این افتخار که هیچ 
بیماری نباید پشت درب هیچ بیمارستانی 
ســرگردان شــود، باید همــواره برای 
جمهوری اســلامی ایران باقی بماند. در 
اوج پیــک قبلی حدود 2۳ هــزار بیمار 
داشتیم، اما امروز از مرز ۴۴ هزار بیمار رد 

می شویم، آن هم در روزهایی که در اوج 
امروز خوشبختانه  نیستیم.  بیماری  پیک 
جلســه خوبی با رییــس جمهور، رییس 
ســازمان برنامه و بودجــه و رییس کل 
بانک مرکزی، داشــتیم و قرار شد که از 
امروز تزریق منابع برای تجهیز سریع تر 

تخت های بیمارستانی آغاز شود. 
وی یادآور شد: کاهش مرگ و میر برای 
ما بســیار مهم اســت. در کاهش مرگ 
و میر دو پدیده یعنــی میزان مراقبت از 
بیماران و نیز حجم بیمار، تاثیرگذار است. 
در مورد پروتکل ها و شــیوه های موثر 
درمانی، از روز اول بــه دنبال این بودم 
که از تجارب دانشــگاه های موفق تر و 
بیمارستان هایی که مرگ و میر کمتری 

داشته اند، استفاده کنیم.
بنابر اعلام وبدا، وزیر بهداشت در پایان 
خاطرنشــان کرد: کار کــردن در حوزه 
ســلامت به ویژه در ماه مبارک رمضان، 
از اعمــال ویژه و با اجر و ثواب اســت. 
در این ماه حتی نفس کشــیدن عبادت 
اســت، اما آرام کردن نفس های گرفته 
و بازگرداندن نفس های سخت به سمت 
نفس های آرام تر، عبادتی خداپســندانه 

تر است.

کرونا جان 3۹8 نفر دیگر را در 
ایران گرفت

 وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
2۴ هزار و ۳۴۶ بیمار جدید کرونا در شــبانه روز گذشته 
شناسایی شد و با فوت ۳۹8 نفر دیگر از هموطنان مبتلا 
به کووید ۱۹ در شبانه روز گذشته، تعداد جان باختگان 

این بیماری در ایران به ۶۷ هزار و ۱۳۰ نفر رسید.
به گزارش خبرنگار ایرنا، مرکــز روابط عمومی وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی روز دوشنبه در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: از دیروز تا امروز )۳۰ فروردین 
۱۴۰۰( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 2۴ هزار 
و ۳۴۶ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی 
شــد که ســه هزار و ۹۰۱ نفر از آنها بســتری شدند و 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به دو میلیون و 2۶۱ 

هزار و ۴۳5 نفر رسید. 
وزارت بهداشــت در این اطلاعیه افــزود: تاکنون یک 
میلیــون و ۷۹۷ هزار و  ۳۱۹ نفر از بیماران، بهبود یافته 
یا از بیمارستانها ترخیص شده اند. چهار هزار و 8۴۳ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ نیز در بخش های مراقبت 
های ویژه بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند و ۱۴ 
میلیون و 5۰۰ هزار و 5۱۹ آزمایش تشخیص کووید۱۹ 
در کشور انجام شده اســت.بر اساس این گزارش، هم 
اکنون 25۷ شهرســتان قرمز و ۱2۹ شهرستان نارنجی 
هستند و بر اســاس مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا 
مســافرت »از« و »به« شــهرهای با وضعیت قرمز و 
نارنجی ممنوع است. همچنین 5۱ شهرستان در وضعیت 
زرد و فقط ۱۱ شهرســتان در وضعیــت آبی قرار دارند.
وزارت بهداشت همچنین اعلام کرد: تا کنون ۴۱۶ هزار 
و 8۴ نفر دوز اول واکســن کرونا و ۱۳۴ هزار و ۴۷ نفر 
نیز دوز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکســن های 
تزریق شــده در کشــور به 55۰ هزار و ۱۳۱ دوز رسید.
به گزارش ایرنا، واکسیناسیون کرونا در کشورهایی که 
تزریق واکسن به شهروندان خود را به سرعت انجام داده 
اند، موثر بوده به طوری که انگلستان با سرعت بخشیدن 
به روند واکسیناسیون کرونا توانسته است آمار مرگ های 

بالای هزار نفر را به حدود ۳۰ نفر در روز کاهش دهد.

توصیه های دفتر طب ایرانی 
وزارت بهداشت به روزه داران

مدیر کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، با 
اشــاره به تاکید طب ایرانی بر اصلاح سبک زندگی و 
حفظ تندرستی، این مکتب را ظرفیتی غنی در راستای 
ترویج خودمراقبتی دانســت و با تبریک فرارسیدن ماه 
رمضان، به بیان توصیه هایی مبتنی بر آموزه های طب 

ایرانی برای روزه داران پرداخت.
به گزارش ایســنا، دکتر نفیسه حسینی یکتا با تبریک 
فرارسیدن ماه مبارک رمضان، توصیه هایی را بر مبنای 
آموزه های طب ایرانی برای بهره مندی هرچه بیشــتر 
روزه داران از بــرکات این ماه پر خیر، بیان و تاکید کرد: 
طب ایرانی با توجه به قدمت چندین هزارســاله خود و 
تاکیدی که بر اصلاح ســبک زندگی و حفظ تندرستی 
دارد، ظرفیتی غنی در راستای ترویج خودمراقبتی بوده 
و پیروی از آموزه های این مکتب طبی، تاثیر بسزایی در 
پیشگیری از بروز بیماری ها و ارتقای سلامت جامعه دارد.
وی خوردن و آشامیدن را یکی از اصول مهم شش گانه 
در طب ایرانی دانســت و گفت: در مکتب طب ایرانی 
تدابیر ویژه ای در خصوص اصلاح شیوه های خوردن و 
آشامیدن، بر مبنای مزاج افراد، مزاج انواع مواد خوراکی، 
زمان مناســب خوردن و آشامیدن و ... وجود دارد که به  
کار بستن آنها در روزهای معمول و همچنین ماه مبارک 

رمضان، از عوارض تغذیه نامناسب بر بدن می کاهد.
حسینی یکتا با اشــاره به ســاعات طولانی روزه داری، 
نوشــیدن آب سرد و یا هر نوشیدنی سرد دیگر را هنگام 
افطار اقدامی آسیب رسان به معده و عامل ضعف این عضو 
در هضم غذا دانســت و تاکید کرد: مناسب است افطار 
با یک نوشــیدنی گرم و کمی شــیرین و سبک، ساده و 
زودهضم آغاز شود و بهترین گزینه، مصرف خرما، عسل، 
انجیر یا کشمش به همراه یک نوشیدنی گرم است، چراکه 
علاوه بر افزایش سریع قند خون و رفع ضعف قوا، سبب 
تضعیف عملکرد معده نشده و مانع پرخوری می شود.وی 
مصرف سبزی خوردن به همراه سبزی خرفه را که موثر 
در رفع تشنگی است، به عنوان دیگر توصیه تغذیه ای در 
وعده افطار مطرح کرد و افزود: این کار از بروز یبوست در 
اثر روزه داری جلوگیری کرده و مصرف سبزی های پخته 
در وعده سحری نیز برای این منظور توصیه می شود.مدیر 
کل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت از مصرف 
متعادل ســبزیجات و میوه جات تازه و مواد لعاب دار مانند 
نوشیدن شــربت خاکشیر، به عنوان راهکار دیگری برای 
رفع عطش در طول روزه داری یاد کرد و ادامه داد: یک تا 
یک ساعت و نیم بعد از افطار، زمان مناسبی برای مصرف 
میوه اســت و نوشیدن آب میوه های طبیعی نیز علاوه  بر 
اینکه موجب کاهش شدت عطش می شود، منبع مفیدی 
برای تامین املاح و ویتامین های مورد نیاز بدن به شمار 
می رود.وی با توصیه به پرهیز از پرخوری و روی هم خوری 
که عامل ضعف معده در انجام عمل هضم است، گفت: 
مصرف غذاهای غلیظ و لزج، مانند حلیم، شله زرد، حلوا و 
زولبیا و بامیه و مواد غذایی مختلف که ظرفیت هضمی 
متفاوت دارند، در وعده افطار و فاصله بین افطار تا سحر، 
موجب ســنگینی معده و خواب ناآرام شده و از تمایل به 
خوردن سحری می کاهد.وی بر مصرف یک وعده غذای 
کامل در سحر و بیداری تا حدود یک ساعت و نیم پس از 
آن، برای جلوگیری از سوء هاضمه و بروز علائمی مانند 
رفلاکــس و نفخ، تاکید کرد و افــزود: مصرف غذاهای 
خشک، شیرین، سرخ شده و پرچرب، نشاسته دار، پر ادویه 
و تند و مصرف بیش از حد گوشت و همچنین، نوشیدن 
قهوه، کاکائو و چای پررنگ، از مواردی هستند که سبب 
بروز تشنگی می شوند و بهتر است از وعده سحری کنار 

گذاشته شوند.

جزئیات نامه 11 صفحه ای 
ستاد حقوق بشر ایران به 

اتحادیه اروپا
دبیر ســتاد حقوق بشر، به تشریح جزئیات نامه ای 
که به ســفیر کشــور پرتغال در ایران داده است، 

پرداخت .
به گزارش خبرگزاری مهر، علی باقری دبیر ســتاد 
حقوق بشــر در شــورای عالی قضائی با اشاره به 
اقدام اخیر اتحادیه اروپا در به  روز رسانی فهرست 
افراد تحت تحریم خود ذیل عنوان حقوق بشــر، 
گفت: دو روز پس از اعــلام تحریم های اتحادیه 
اروپا علیه ۱۱ شــخصیت حقیقی و حقوقی ایرانی، 
ســتاد حقوق بشــر با دعوت از ســفیر پرتغال که 
کشــورش ریاست دوره  ای این اتحادیه را بر عهده 
دارد، نامه  ای ۱۱ صفحه  ا ی دبیر ستاد حقوق بشر 
ایران را به وی ارائه کرد و ســفیر پرتغال قول داد 
که در اسرع وقت نامه مذکور را به مقامات اتحادیه 

اروپا تسلیم خواهد کرد.
وی افــزود در این نامه با اشــاره به فهرســتی از 
نقض حقوق شهروندان ایرانی و ملت ایران توسط 
کشــورهای عضــو اتحادیه، از مقامــات اتحادیه 
اروپایی خواســته شده تا کشــورهای عضو را به 
رعایت حقوق شهروندان و ملت ایران و نیز جبران 

خسارت های وارده ملزم نماید.
دبیر ســتاد حقوق بشــر همچنین گفت: در نامه 
مذکــور تصریح شــده کــه عملکــرد برخی از 
کشــورهای اروپایی در نقض حقــوق ملت ایران 
به مثابه جنایت علیه بشــریت بوده و موجب قتل 
برخی از شــهروندان ایرانی به ویژه کودکان مبتلا 

به بیماری های خاص شده است.
باقری افزود: با توجه به وضعیت اسف بار شهروندان 
ایرانی زندانی در زندان های کشــورهای اروپایی و 
بــا عنایت به اینکه عملکــرد اروپایی ها در اعمال 
غیرقانونی تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران به 
ویژه در حوزه های غذا، دارو و تجهیزات پزشــکی 
موجب سلب حیات برخی از شهروندان ایرانی شده 
است، از دبیرکل شورای اتحادیه اروپا و نیز نماینده 
عالــی این اتحادیــه در امور خارجی و سیاســت 
امنیتی خواسته شده تا کشــورهای عضو را ملزم 
به همکاری با دو گزارشگر ستاد حقوق بشر ایران 
در زمینه های »بررسی وضعیت زندانیان ایرانی، در 
زندان های کشــورهای اروپایی« و »بررسی نقش 
شخصیت های حقیقی و حقوقی کشورهای اروپایی 
در وضع و اجــرای تحریم های ظالمانه علیه ملت 
ایران بــه ویژه در حوزه های غذا، دارو و تجهیزات 

پزشکی« نماید.
رئیس قــوه قضائیه نیز در واکنش به گزارش دبیر 
ستاد حقوق بشر ضمن تاکید بر پیگیری مطالبات 
حقوق بشــری ملت ایران در مجامع بین المللی، 
ســتاد حقوق بشر را مأمور کرد تا گزارشات واصله 
به این ســتاد در داخل کشور را نیز به هیأت حفظ 
حقوق شــهروندی مســتقر در دادگســتری های 
اســتان ها ارجاع و نتیجه رســیدگی این هیأت را 
برای رفع ظلم و رســیدگی به تظلم خواهی مردم 

پیگیری کند.

تجهیز پایتخت به سنسورهای 
سنجش باد و طوفان 

رییس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران از نصب حســگرهای ســنجش ســمت و 

سرعت باد در پایتخت خبر داد.
رضا کرمی محمدی در گفت وگو با ایســنا، دراین 
باره گفت: در راستای توسعه سامانه های پیش بینی 
پایــش و هشــدار مخاطرات جوی نظیر ســامانه 
پیش بینی و هشــدار ســیل، یخبندان و ... که در 
سال گذشــته در پایتخت رونمایی شد، امسال نیز 
طرح خرید و راه اندازی تجهیزات سنجش سمت 
و ســرعت باد که از سال گذشــته در دستور کار 
سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران 

قرار گرفته بود، به مرحله اجرا رسید.
وی با بیان اینکه نقاط اولویت دار و جانمایی برای 
نصب این سنسورها شناسایی شده است، افزود: در 
همین راستا تعدادی سنســور و ملزومات ایستگاه 
ســنجش سمت و ســرعت باد خریداری شده که 
حدود ۱۰ ایســتگاه به طور کامل راه اندازی شده 
و مابقی در ســال جاری نصب و به بهره برداری 
خواهد رســید.رییس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهــران ادامه داد: البتــه این تعداد 
ایســتگاه برای تهران و اطراف آن کافی نیست و 
از برنامه های امسال سازمان این است با توجه به 
محدودیتی که در بودجه داریم تا جایی که بتوانیم 
تعداد آن را افزایش دهیم.به گفته کرمی محمدی، 
با توجه به افزایش اثرات ناشی از تغییرات اقلیمی 
در سال های اخیر نظیر وزش بادهای شدید و وقوع 
طوفان های موقت در تهران می تواند مشــکلات 
و خطرات مختلفی را ایجاد کند، از این رو موضوع 
ســنجش ســمت و ســرعت باد از دغدغه های 
مدیریت بحران شــهر تهران اســت و این سامانه 
نیز بر همین راستا اجرایی می شود.به گفته رییس 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران با 
استفاده از این سنسورها و دانش فنی متخصصان 
این حوزه، می توان در پیش بینی ســرعت وزش 
باد و احتمــال وقوع طوفان و یا آلودگی هوا از آن 
استفاده کرد. همچنین برای  تشخیص جهت بوی 
نامطبوع شــهر تهران چنانچه مســیر حرکت باد 
مشــخص باشــد می توان فهمید که چه مناطقی 
تحت تاثیر قرار گرفته و  منشا آن را نیز پیدا کرد.

اخباراخبار

نمکی: واکسن کرونا را به زحمت تهیه کردیم
تزریقخارجازضابطهبهمراجعقضاییمعرفیشود

بخش قابل توجهی از 
زندانیان به مرخصی 
20 روزه می روند

تست کرونا در منزل 
برای جلوگیری از 
رکوردی تازه!

سخنگوی قوه قضائیه گفت: بخشنامه  ای برای اعطای مرخصی 2۰ روزه به بخش 
قابل توجهی از زندانیان صادر شــده و این بخشــنامه در روزهای آینده ابلاغ و 
اجرایی خواهد شد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، 
غلامحسین اسماعیلی سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به شیوع موج چهارم کرونا 
در کشور اعلام کرد: به مناسبت ماه مبارک رمضان از سوی رئیس قوه قضائیه، 
بخشــنامه ای برای اعطای مرخصی 2۰ روزه به بخش قابل توجهی از زندانیان 

صادر شده و این بخشنامه در روزهای آینده ابلاغ و اجرایی خواهد شد.

امروزه با توجه به افزایش آمار مبتلایان به ویروس کرونا در کشور 
و محدودیت ها و تعطیلی مشــاغل بسیاری از موسسات پرستاری 
خدمات خود را در محل یا خانه انجام می دهند که تســت کرونا در 
خانه هــای افراد از نمونه های آن به شــمار می رود.در حال حاضر 
آمار مبتلایان به ویروس کرونا در کشــور به شدت افزایش یافته 
است. این بیماری به شکل عجیبی همه کشورهای جهان را درگیر 

کرده است. 

شریعتمداریبااشارهبهطرحجوانیجمعیت:

بامحدودکردنغربالگریژنتیکمخالفایم

رئیسقوهقضاییه:

پاسخحرکتهایتروریستیدشمنایستادگیمقتدرانهاست

رئیسجمعیتهلالاحمرخبرداد

تلاشواقداماتهلالاحمربرایوارداتواکسنکرونا

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت 
که بــا تصویب آن بخــش از »طرح 
جوانــی جمعیــت« مجلس شــورای 
غربالگری  کردن  محدود  که  اسلامی 

ژنتیک را در پی دارد مخالفیم.
ایسنا، محمد شریعتمداری  به گزارش 
در صفحــه شــخصی اش در توییتر 
نوشت: با تصویب آن بخش از »طرح 

جوانــی جمعیــت« مجلس شــورای 
کردن  غربالگری  محدود  که  اسلامی 
ژنتیــک را در پــی دارد مخالفیــم. 
اعتراض خــود را بر مبنــای نظرات 
ســازمان بهزیســتی برای اســتمداد 
فوری از شــورای نگهبان به آن شورا 

فرستادیم.
وی افــزود: با انجام ایــن غربالگری 

دارای  تولد۷۳۰۰نــوزاد  از  تاکنــون 
است. شده  جلوگیری  معلولیت 

اجتماعی  رفــاه  و  کار  تعــاون،  وزیر 
ویدئویی  پیــام  یــک  در  همچنیــن 
اضافه کرد کــه مهمترین تصمیم در 
این زمینــه ها حتی در حوزه معلولیت 
از کار انداختن ماشــین تولید آســیب 
اســت. آســیب های اجتماعی چون 

اعتیاد علت هــای موجده ای دارند که 
بایــد آن ها را از بین بــرد و اگر این 
اتفاق نیفتد مجددا آن ماشــین شروع 

به تولید آسیب می کند.
شــریعتمداری ادامه داد: سیاست های 
اقتصــادی باید سیاســت های عدالت 
محوری باشــد که فقیــر تولید نکند. 
مثلا در حــوزه  غربالگری 5۰ درصد 

ناشــی  ما معلولیت های  معلولیت های 
از ژنتیک اســت و اگر غربالگری های 
می توانیم  کنیــم  بــاب  را  ژنتیکــی 
از 5۰ درصــد معلولیتهــا جلوگیــری 
کنیــم. در همیــن دو ســال و اندی 
اخیر غربالگری ها را در بهزیســتی با 
جدی  بسیار  بهداشــت  وزارت  کمک 

گرفته ایم.

 رئیــس قــوه قضاییه با بیــان اینکه 
پاســخ حرکت  های تروریستی دشمن 
ایســتادگی مقتدرانه است، گفت: آغاز 
غنی ســازی ۶۰ درصدی نمونه  ای از 

است. اقدامات  همین 
از  ایرنا  دوشــنبه  روز  گــزارش  بــه 
مرکز رســانه قــوه قضاییــه، حجت 
ابراهیم  ســید  والمســلمین  الاسلام 
رئیســی در جلسه شــورای عالی قوه 
حوزه  در  دشمن  اظهارداشت:  قضاییه 
اقتصادی با پروژه تحریم و در عرصه 
به  تروریستی،  با حرکات  هســته  ای 
ایران  دنبال اخلال در حرکــت ملت 
اســت.رئیس قوه قضاییه افزود: ادامه 
به  فعالیت  های هســته  ای  مقتدرانه 
دشــمن این پیام را خواهــد داد که 
به هیــچ وجه در این مســیر متوقف 

شد. نخواهیم 
رئیســی تصریح کرد: باشــگاه سلطه 
دنبال آن است که با تحریم و حرکت 
از حرکت  مانــع  ناجوانمردانه   هــای 
علمــی و فناوری ملت ایران شــود، 

اما راهبــرد رهبر انقــلاب رفع همه 
تحریم  هاســت و در این زمینه اجماع 
ملی نیز وجــود دارد که پیگیری این 
راهبرد رهبر انقــلاب باید مقتدرانه و 

پیگیری شود. فرسایشی  نه بصورت 
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
علیه  امیرالمومنین  سیره  اظهارداشت: 
ایجاب  مبارک رمضان  ماه  السلام در 
مــی  کند که حل و فصــل اختلافات 
و دعــاوی در ایــن ایــام بــه دلیل 
شــیوع کرونا و تنگناهــای اقتصادی 
و مشــکلات معیشــتی بیش از پیش 
قوه  گیرد.رئیس  قرار  کار  دســتور  در 
قضاییه گفــت: قضات پیش از صدور 
حکم، به دنبال صلح و سازش طرفین 
و  اختلاف  باشند؛ شوراهای حل  دعوا 
میانجی گــری  و  داوری  نهادهــای 
کار  این  بــرای  ســازوکارها  بهترین 

. هستند
نامه ۱۱ صفحه ای به مقامات اتحادیه 
ملت  حقوق  نقــض  درخصوص  اروپا 

ایران

در این جلســه علی باقری کنی دبیر 
ســتاد حقوق بشر با اشــاره به اقدام 
به  روزرســانی  در  اروپا  اتحادیه  اخیر 
ذیل  تحریم خود  افراد تحت  فهرست 
عنوان حقوق بشــر گفت: دو روز پس 
از اعــلام تحریم هــای اتحادیه اروپا 
علیه ۱۱ شــخصیت حقیقی و حقوقی 
ایرانی، ســتاد حقق بشــر با دعوت از 
ســفیر پرتغال که کشــورش ریاست 
دوره  ای ایــن اتحادیــه را بــر عهده 
دارد، نامــه  ای ۱۱ صفحــه  ا ی دبیر 
ستاد حقوق بشر ایران را به وی ارائه 
کرد و ســفیر پرتغال قول داد که در 
اســرع وقت نامه مذکور را به مقامات 

اروپا تسلیم خواهد کرد. اتحادیه 
وی افــزود: در این نامه با اشــاره به 
از نقض حقوق شهروندان  فهرســتی 
ایرانی و ملت ایران توسط کشورهای 
عضــو اتحادیه، از مقامــات اتحادیه 
اروپایی خواســته شــده تا کشورهای 
عضو را به رعایت حقوق شهروندان و 
ملت ایران و نیز جبران خسارت  های 

نماید. وارده ملزم 
دبیر ســتاد حقوق بشر اضافه کرد: در 
نامه مذکور تصریح شــده که عملکرد 
نقض  در  اروپایی  از کشورهای  برخی 
حقوق ملــت ایران بــه مثابه جنایت 
علیــه بشــریت بــوده و موجب قتل 
برخــی از شــهروندان ایرانی به ویژه 
کــودکان مبتلا به بیماری های خاص 

شده است.
بــه وضعیت  توجه  با  افــزود:  باقری 
اسف بار شــهروندان ایرانی زندانی در 
با  زندان  های کشــورهای اروپایی و 
عنایت به اینکــه عملکرد اروپایی  ها 
در اعمــال غیرقانونــی تحریم  های 
ظالمانــه علیــه ملت ایــران به ویژه 
در حوزه  های غــذا، دارو و تجهیزات 
پزشــکی موجب ســلب حیات برخی 
از شــهروندان ایرانی شــده است، از 
نیز  و  اروپا  اتحادیه  دبیرکل شــورای 
نماینــده عالی ایــن اتحادیه در امور 
خارجی و سیاســت امنیتی خواســته 
شــده تا کشــورهای عضو را ملزم به 

همکاری با دو گزارشــگر ستاد حقوق 
بشــر ایران در زمینه  های »بررســی 
وضعیــت زندانیان ایرانــی، در زندان  
»بررسی  و  اروپایی«  های کشورهای 
و  حقیقی  شــخصیت  هــای  نقــش 
حقوقی کشــورهای اروپایی در وضع 
اجرای تحریم  هــای ظالمانه علیه  و 
ملت ایران به ویژه در حوزه  های غذا، 

دارو و تجهیزات پزشکی« کند.
یک ماموریت برای ستاد حقوق بشر

رئیس قــوه قضاییه نیــز در واکنش 
بــه گزارش دبیر ســتاد حقوق بشــر 
ضمــن تاکید بــر پیگیــری مطالبات 
حقوق بشــری ملت ایران در مجامع 
بیــن المللی، ســتاد حقوق بشــر را 
به  واصله  گزارشــات  تــا  کرد  مامور 
این ســتاد در داخل کشــور را نیز به 
هیات حفظ حقوق شــهروندی مستقر 
در دادگســتری  های استان  ها ارجاع 
و نتیجه رســیدگی این هیات را برای 
رفع ظلم و رســیدگی به تظلم خواهی 

کند. پیگیری  مردم 

رئیس جمعیت هلال احمر از ارتقای اعتماد 
عمومی به هلال احمــر، تلاش ها و رایزنی 
برای خرید و واردات واکسن کرونا و تقویت 

خانه های هلال در سال جاری خبر داد.
به گزارش ایســنا، کریم همتی در نخستین 
جلسه شــورای مدیران هلال احمر در سال 
۱۴۰۰ که با حضور دبیرکل، روسای سازمان 
ها، معاونین، مدیــران کل و مدیران عامل 
اســتانهای جمعیت هلال احمر برگزار شد، 
با تقدیر از تلاش های انجام شــده در سال 
۹۹ گفت: حاشــیه هایی که در سال ۹8 در 
جمعیت هلال احمر رقم خورد سبب شد تا 
مردم آزرده خاطر شــوند اما امروز با صداقت 
و درستکاری، اعتماد مردم به جمعیت هلال 
احمر بیشتر شده اســت و به همین واسطه 
توانســته ایم کارهای مثبتــی را آغاز کنیم. 
امروز نیاز اســت تا تمامی رده های هلال 
احمر وظایف خود را به خوبی انجام دهند تا 

امورات محوله و اجرایی به خوبی پیش رود.
وی افزود: امروز نیاز است که مدیران استانی 
هلال احمر ارتباط خوبی را با استانداران برقرار 

کرده و ضمن حفظ استقلال، هم افزایی را در 
دستور کار خود قرار دهند. این امر کمک می 
کند تا در مواقع بحران در کنار سایر نیروهای 
اســتانی و به دور از حاشــیه بتوان به مردم 
خدمت رسانی کرد. در زلزله سی سخت این 
هم افزایی سبب شد تا نیروهای هلال احمر 
به همراه استانداری در همان لحظات اولیه در 
مناطق زلزله زده حاضر و در مناطق بحرانی 
مســتقر شــوند و کارهای خوبی در همان 
ساعات اولیه انجام شد.رئیس جمعیت هلال 
احمر خاطرنشان کرد: هماهنگی با رده های 
ســتادی و نزدیکی با سازمان امداد از جمله 
اتفاقات دیگری است که می تواند عملکرد 
هــلال احمر را ارتقا دهد و به مدیریت بهتر 
بحران ها کمک کند. امروز خدمات رسانی 
هلال احمر تحت تاثیر کرونا قرار گرفته که 
همین امر سبب شد ماموریت های ما بیشتر 
شــده و در کنار وزارت بهداشــت، جمعیت 

هلال احمر نیز در این عرصه فعالیت کند.
همتی ادامه داد: فعالیت ما به قدری در این 
عرصه موثر بود که ســران کشور و وزارت 

بهداشــت از عملکرد هلال احمر در مقابله 
با کرونا تقدیــر کرده این هم افزایی را موثر 
دانستند. فعالیت های ما علیه کرونا از ابتدای 
سال ۹۹ با کنترل مبادی ورودی و خروجی 
شهرها آغاز و همه آنچه که به جمعیت هلال 
احمــر مرتبط بود به خوبی انجام شــد. این 
فعالیت ها در روزهای پایانی ســال ۹۹ نیز 
ادامه داشت و مبحث کنترل مرزهای ورودی 
کشور در سال جدید نیز به هلال احمر واگذار 
و این ماموریت بدون هیچگونه توقعی توسط 
مدیران اســتانی هلال احمر به خوبی انجام 
شــد که جا دارد از اقدامــات این نیروهای 
هلال احمر نیز تقدیر شــود.وی با اشاره به 
این که امروز پرسنل هلال احمر در مبادی 
مرزی در معرض ابتلا به کرونا هستند، اظهار 
کرد: امید است بتوانیم پس از جلسه ای که 
با وزارت بهداشت در دستور کار قرار گرفته، 
نیروهای امدادی مســتقر در مبادی مرزی 
کشور را واکسینه کنیم تا با ایمنی بیشتری به 
خدمات رسانی بپردازند. امروز تعداد واکسن 
های موجود در کشور و گروه هدف با یکدیگر 

همخوانی ندارد به این علت که محدودیت 
های زیادی در مســیر وارد کردن واکســن 
به کشور وجود داشت.رئیس جمعیت هلال 
احمر در ادامه با بیان اینکه ۱۴ فروردین ماه 
مجوز واردات واکســن کرونا از سوی وزارت 
بهداشــت به هلال احمر داده شــد، افزود: 
اقدامات اولیه برای واردات واکسن کرونا به 
کشور انجام شده و تلاش ها در این عرصه 
ادامه دارد. در کنار این اقدامات، ۴۰۰ هزار دز 
واکسن سینوفارم اهدا شده از سوی صلیب 
ســرخ چین وارد کشور و به وزارت بهداشت 
تحویل داده شــد که در قالب واکسیناسیون 
سراسری در کشــور به گروه هدف خواهد 
رسید. رایزنی ها با کشورهای روسیه و چین 
ادامه دارد و با اتحادیه آســیا و اقیانوسیه نیز 
صحبت هایی انجام شده تا هر چه سریع تر 

مابقی واکسن های مورد نیاز تامین شود.
رئیس جمعیت هلال احمر با تشریح جزئیات 
زلزله روز گذشته در استان بوشهر خاطرنشان 
کرد: در همان لحظات اولیــه و با توجه به 
قــدرت زلزله در همان لحظــات اول مرکز 

عملیات اضطراری شــکل گرفت و مساله 
مدیریت شد. این زلزله خسارات جانی نداشت 
و تعداد مصدومین نیز بسیار کم بود اما منطقه 
آســیب دیده و رصد منطقــه از نزدیک در 
دستور کار قرار گرفت. این حضور به موقع و 
همکاری و در کنار مردم بودن خود می تواند 
بســیار موثر باشد. ما در کشور حادثه خیزی 
زندگی می کنیــم و باید همواره در آمادگی 

کامل باشیم.
همتــی افزود: به منظــور آمادگی کامل در 
مواجهه با حوادث، استان ها باید در ساعات 
غیرمعمول شبانه روز، مانورهای صفر لحظه 
ای را در دســتور کار قرار دهنــد و تا پایان 
خردادماه تمام استان ها باید این کار را آغاز 
کننــد. به دنبال یک طراحــی بهتر در این 
عرصه هستیم. این مانورها به کارآیی بهتر 
در زمان بحران کمک خواهد کرد و کیفیت 
کار تیمی و بدون اطــلاع قبلی را ارتقا می 
دهد. در راستای برگزاری بهتر این مانورها، 
تا روز دهم اردیبهشت ماه پذیرای پیشنهادات 

دوستان و همکاران هلال احمری هستیم.



گفت و گو

دبیر شورای نظارت بر صداوسیما با تاکید بر لزوم مهندسی پیام 
در انتخاب برنامه های رمضانی، مطرح کرد که در ایام رمضان 
مردم دنبال معنویت هســتند و می بایست که شادی، شادی 
معنوی باشد و حتما باید از تولید و پخش برنامه هایی که تلخ 

و سیاه است، جلوگیری شود.
محمدحسین صوفی در این گفت و گو با ایسنا، همچنین درباره 
ی عملکرد صداوسیما در نوروز و حواشی که به ویژه با پخش 

سریال »گاندو« همراه شد، به گفت و گو پرداخت. 
* تفاوت سریال های طنز نوروز و رمضان

دبیر شورای نظارت بر ســازمان صداوسیما درباره ی چینش 
سریال های رمضانی و لزوم پخش کارهای کمدی و طنز در 
شرایط امروز کرونایی جامعه، اظهار کرد: سریال های طنز در 
ایام نــوروز تقریبا خوب بودند. در رمضان نیز همین طور باید 
باشــد اما می بایست کمی شادی ها معنوی باشند و تفاوتش 
در نوروز به همین نکته برمــی گردد. در نوروز ترجیح بر این 
اســت که برنامه های شــاد، فکاهه و کمدی پخش شود. در 
ایام رمضان هم مردم دنبال معنویت هستند و می بایست که 
شادی، شادی معنوی باشد و حتما از تولید و پخش برنامه هایی 

که تلخ و سیاه است، جلوگیری شود.
زمانی بحث سر این بود که »ماه عسل« تلخ است

صوفی به صحبتهایش ادامه داد: ما معمولا به مدیران ســیما 
تاکیدمان است که مهندسی و مدیریت پیام رعایت شود. اگر 
یادتان باشد یک زمانی بحث سر این بود که »ماه عسل« تلخ 
و ســیاهی و گریه پخش می کند. لذا در مهندســی پیام باید 
دقت شــود؛ اینکه مثلا در زمان اذانگاهی افطار برنامه هایی 
که لطافت و زیبایی بیشتری دارد و خشم و غم کمتری دارد، 
پخش شــود. این هنر مدیریت است که دوستان ما باید آن را 

مد نظر قرار دهند.
توضیحاتی درباره آمار برنامه های نوروز تلویزیون

صوفی در ادامه درباره عملکرد سازمان صداوسیما در ایام نوروز 
و آمار و آرقامی که در این زمینه اعلام شد، توضیح داد: ما در 
ارتباط با نظرسنجی ها یک مقاسه نسبی انجام می دهیم. سال 
۱۴۰۰، هم کمیت و هم کیفیت و چیدمان برنامه های نوروز 
شبکه های مختلف تلویزیونی در مقایسه با سال گذشته بهتر 
بود. کیفیت و کمیت سریال ها بهتر شده بود. کیفیت و کمیت 
برنامه های ترکیبی، فیلم ها و ویژه برنامه های نوروز و سال 
تحویل هم بهتر شــده بود و  یکی از شواهد آن، در کنار کار 
کارشناسی که انجام دادیم، بحث نظرسنجی بود. نظرسنجی 
بیانگر این بود که نســبت به گذشــته مخاطب رشد داشت. 
ســریالی مثل »نون.خ« را داشــتیم که نزدیک به 8۰ درصد 
مخاطب داشت. سریالی داشتیم که بیش از 5۰ درصد مخاطب 

داشت و درعین حال رضایتمندی از این کارها هم بالا بود.
معاون سابق صداوسیما، اظهار کرد: آمار نظرسنجی نشان می 
دهد، هر آنچه نظر کارشناسی داشتیم در ارتباط با این برنامه 
ها ، مردم هم همراهی کردند. نظرسنجی ها بیانگر این است 
که مخاطبان ارتباط بهتر و بیشتری در ایام نوروز با برنامه های 

نوروزی برقرار کرده بودند.
او با اشاره به فیلم هایی که نوروز از تلویزیون پخش شد، گفت: 
امسال در ارتباط با پخش فیلم ها جهشی داشتیم و آن اینکه 
توزیع مناســب تری از پخش فیلم ها از کشورهای مختلف 
داشتیم. در سالهای گذشته ممکن بود کشورها محدود باشند، 
اما امســال تقریبا از ۱۶ کشور فیلم پخش شد و میزان پخش 
فیلم های سینمایی آمریکایی و هالیوودی نسبت به سال های 
گذشته کمتر و پخش فیلم اولی ها بیشتر شده بود. ضمن اینکه 
برای اولین بار اتفاق افتاد که دو فیلم سینمایی ایرانی که اکران 
عمومی نشده بودند در تلویزیون پخش شدند که این اتفاق را 

می توان جهش کمی و کیفی دانست.
مهندسی و مراقبت هایی که باید از »گاندو« صورت می گرفت

دبیر شورای نظارت بر سازمان صداوسیما در ادامه ی این گفت 
و گو، درباره ی پخش سریال »گاندو« و حواشی از این جنس 
که تا چه میزان آن را می پسندد؟ اظهار کرد: اساسا تلویزیون 

یا رسانه بایستی معجونی از همه ی گونه هاو ژانرها باشد. باید 
ژانر پلیسی، معمایی، خانوادگی، اجتماعی، سیاسی، دفاع مقدس 
و همه اینها را پخش کند. بالاخره ما جامعه بزرگ و متنوعی 
هســتیم. اقلیم ها و خرده فرهنگ های متنوعی وجود دارد، 
اقوام مختلف وجود دارد؛ بنابراین رسانه ملی برای اینکه بتواند 
پاسخگوی میل، مصلحت و نیاز مخاطبان باشد و بتواند ذائقه 
مخاطبان را تامین کند، می بایست همه ی گونه ها را پخش 
کند. منتهی مهم این است که آن را یک مهندسی کند. اینکه 
که چه موضوعی را در چه زمانی و چگونه پخش کند. لذا می 
بایست در زمان هایی که نیاز هست نماد بیشتری از وحدت و 
یکپارچگی و انسجام داشته باشیم مراقبت هایی صورت بگیرد.

بخشی از حواشی »گاندو« به رسانه ها برمی گشت
دبیر شورای نظارت بر صداوسیما درباره حاشیه هایی که پخش 
سریال »گاندو« در نوروز ایجاد کرد، گفت: بخشی از حواشی 
که برای »گاندو« ایجاد شــد، به رسانه ها برمی گشت. لزوما 
نمی خواهم به رسانه های داخلی اشاره کنم. موسسه اندیشه 
شهید آوینی رسما اعلام می کند که این سریال ۱۳ قسمتی 
است. تهیه کننده و کارگردان و مدیران رسانه هم اعلام می 
کنند کار ۱۳ قسمتی بوده است. ما هم باید اعتماد کنیم، کار 
۱۳ قسمت است. رسما هم به ما گفتند که کار ۱۳ قسمت بوده 
و تمام شده است. حالا بحث بوده که آیا ادامه آن ادامه باشد و 
اعلام هم کردند که در یک فرصت مناسبی نسبت به پخش 
آن اقدام می کنیم. می خواهم بگویم بخشــی از این حواشی 

فضاسازی رسانه ای بوده است.
اراده مدیران ارشد صداوسیما فاصله گرفتن از جریانات سیاسی 

است
صوفی در ادامه در پاسخ به اینکه آیا نمی توان سریال »گاندو« 
را تسویه حسابی سیاسی از سوی صداوسیما تلقی کرد؟ گفت: 
اعتقاد ندارم ســازمان صداوسیما وارد این مقوله ها می شود. 
بالاخره صداوسیما یک رسانه حاکمیتی است، نه اینکه وابسته 
به این جریان و آن جریان باشــد. ممکن است در یک برنامه، 
کارشناســی، گوینده ای و تهیه کننــده ای چیزی بگوید اما 
برآیند کلی بر این است که صداوسیما از حواشی فاصله بگیرد 
و وارد جریانات نشــود. اراده مدیران ارشــد صداوسیما بر این 
است که واقعا از این حواشــی فاصله بگیرند و وارد جریانات 
نشــوند. عملکرد یک تهیه کننده، گوینده، گزارشگر و حتی 
 یک مدیر گروه را نباید به حســاب مدیریت کلان رسانه ی

 ملی گذاشت. 
تاکید بر روشنگری ها و شفاف سازی در سازمان صداوسیما

دبیر شورای نظارت بر صداوسیما در پایان این گفت وگو تاکید 
کرد: اگر ســازمان صداوسیما به موقع اطلاع رسانی کند و به 
موقع پاســخ دهد، توضیح دهد و از فضای رسانه ای موجود 
استفاده کند، بهتر خواهد بود. هر چقدر با روشنگری ها و شفاف 
سازی هایمان اجازه ندهیم که مورد سوء استفاده قرار گیریم، 
بهتر خواهد بود. گاهی اوقات گفته می شد که برای مثال یک 
قطعه موسیقی غیرمجاز پخش شده است، ولی مطلع باشیم که 
در طول شبانه روز صدها هزار قطعه موسیقی پخش می شود 
که حالا ممکن اســت دو قسمت آن هم مشکل داشته باشد؛ 

بنابراین باید برآیند کلی رسانه را ارزیابی کنیم.

کارشناس مســائل بین الملل در گفتگویی اظهار 
داشت: بعید اســت که در زمان بسیار کوتاه شاهد 
توافقــی همه جانبه و بازگشــت همه طرف ها به 
تعهداتشان در برجام باشیم. اما خبرهایی که از وین 

می رسند، مثبت هستند.
 پالس های مثبتی از ســوی وین در حال ارســال 
اســت. عراقچی از توافقی تــازه می گوید و اعلام 
کرده که متــون مدنظر هیات ایرانی به طرف های 
مذاکره کننده ارائه شده است. به نظر می رسد دیدار 
های فشرده اخر هفته که در هفته جدید هم ادامه 
پیدا کرد، راه های تازه ای را بر روی طرفین باز کرده 
است. کشورهای ۴+۱ هم اوضاع را مثبت ارزیابی 
می کنند. اما مشخص است که همه طرف ها برای 
رســیدن به یک توافق همه جانبه و کار آمد نیاز به 
زمان و دقت کافی دارند. گفتگو با امیرعلی ابوالفتح 

را در ادامه می خوانید:
-مذاکراتی که آخر هفته گذشته در وین 
آغاز شــده به نسبت گفتگوهای پیشین، 
طولانی تر شــده و به نظر می رسد که 
طرفین در حال بررســی دقیق وضعیت 
و یافتــن راه هایی بــرای احیای توافق 
هسته ای هستند.  مذاکرات اخیر را چطور 

ارزیابی می کنید؟
این مذاکرات نســبت به موضوعی که مورد بحث 
قرار گرفته و با توجه به اختلافاتی که بین طرفین 
اســت و ذی نفع های مستقیم و غیر مستقیم این 
موضوع، خیلی طولانی نشده به نظر من هنوز هم 
جای کار زیادی دارد. بنابراین نباید انتظار داشت که 
با یک نشســت و برخاســت و چند دیدار و گفتگو 
مســاله حل و فصل شــود و از این نظر راه دشوار 
و طولانی مدتی در پیــش خواهد بود و همچنان 
باید صبر کرد تا طرفین به یک نتیجه برسند. چون 
همانطور که گفتم مساله بسیار وسیع و موضوعات 
بسیار زیادی چه مربوط به خود مساله هسته ای و 
چه مسائل حاشیه ای مطرح است که کار را خیلی 

پیچیده کرده است.
-این مذاکرات یعنی مذاکراتی که از روز 
پنجشنبه شــروع شده، چه ویژگی هایی 
نســبت به گفتگوهای هفته قبل در وین 
داشــت؟ ما می دانیم که در فاصله بین 
این دو جلســه اتفاقات زیادی افتاده. از 
جمله حمله ای که از ســوی اسراییل به 

تاسیسات نطنز انجام گرفته است.
آنچه مســلم اســت اینکه هم ایران و هم آمریکا 
مصمم هســتند تا راه حلی برای مشــکلات پیدا 

کنند. همین که ایران بعــد از آن حمله خرابکارانه 
به نطنز که اســراییل مسئولیتش را قبول کرده به 
مذاکره ادامه می دهد و همین که  واشــنگتن هم 
با شروع غنی سازی شصت درصدی از سوی ما در 
گفتگو ها حضور دارد، نشان دهنده این است که این 
اراده وجود دارد تا به نتیجه برسند. اما این به معنی 
آن نیست که حتما به توافق برسند. در حال حاضر 
همه کسانی که در مذاکرات حضور دارند، چه طرف 
ایرانی و چه طرف امریکایی و چه ۴+۱ متفق القول 
هستند که مسیر درست انتخاب شده و همچنان نیاز 

است که بحث ادامه داشته باشد.
 به نظر می رســد دو اتفاق افتاد چه در مورد حادثه 
نطنز و غنی ســازی. اما در جریــان مذاکرات هم 
اتفاقاتی افتاده اســت. طرفین تقریبا به این جمع 
بندی رسیده اند که چه تحریم هایی باید از طرف 
آمریکایی ها برداشته شود و یک نقشه راهی برای 
برداشته شدن آنها در حال تدوین است. همچنین 
نقشه راهی هم برای بازگشــت ایران به تعهدات 
برجامی در دست تهیه است. بخش مربوط به ایران 
به نظرم مسیر دشواری نیست. مسیر مشخص است 
و ســندی وجود دارد به نام برجام و کافی است که 
ایران از همان نقطه ای که اجرای توافق را متوقف 
کــرده، به همان برگردد. با این حســاب کاری که 
ایران باید بکند به صورت شســته و رفته مشخص 
است. سختی کار مربوط به بخشی است که آمریکا 

باید انجام دهد.
اینکه ایران چه تحریم هایی را می خواهد برداشته 
شود و چه تحریم هایی را امریکایی ها می خواهند 
بردارنــد جای حرف دارد. از نظر ایران همه تحریم 
هایی که در زمان ترامپ ایجاد شــده باید برداشته 
شــود. به نظر می رسد که ایالات متحده به دنبال 
تفکیک تحریم هاست و آنها را به دو دسته آنها که 
مغایر برجامند و آنهایی که نیستند تقسیم کرده و می 
گوید مایل است که آن دسته از تحریم های مغایر 
بــا برجام را بردارد و مــی تواند در موردش مذاکره 
کند. اگر موضع ایران این باشد که همه تحریم ها 
برداشــته شوند و آمریکا نخواهد همه آنها برداشته 
شــوند، احتمال طول کشیدن و یا شکست خوردن 
مذاکــرات وجــود دارد. اما باز هم نمی شــود زود 
قضاوت کرد و باید منتظر ماند تا ببینیم چه فرایندی 

دنبال می شود.
-بــه تازگی برخی مدعی شــده اند که 
بابت  به رژیم صهیونیستی  امریکایی ها 
حمله ای که به تاسیســات نطنز داشته 
توپیده انــد و گفته اند که کارشــان در 

مذاکرات ســخت تر شده. ایا این اتفاق 
برگ برنده را در دســت ایران قرار داده 

است؟
من مطئن نیستم که این گزارش صحت داشته باشد 
یا نه. یک رسانه اســراییلی این را نوشته اما هنوز 
منابع معتبر غیر اسراییلی تایید نکرده اند. بنابراین 
نمی توانیم بگوییم که هشداری از سوی واشنگتن 
به آنها داده شــده. اما اگر فرض بگیریم که درست 
بوده و به هر حال می دانیم که امریکا در مذاکرات 
حضور دارد و نمی خواهد که کسی مانعی در مذاکره 
ایجاد کند، احتمال دارد که چنین پیامی داده شــده 
باشد. اما نتانیاهو به آن توجهی نخواهد کرد. از نگاه 
او هر چیزی که مربوط به ایران باشد، چه هسته ای، 
چه غیر هسته ای چه با موشک و چه بی موشک، 
مردود اســت. یعنی هر نوع توافقی شود و امتیاز و 
تضمینی هم از ایران گرفته شود او راضی نخواهد 
شد. طبیعی است که اقدامات مخرب اسراییلی ها از 
طریق لابی گری، فضا سازی، کمپین های تبلیغاتی 
و جنگ روانی ادامه داشــته باشد. اما بحث بر سر 
این است که دولت امریکا می تواند در مقابل فشار 
اسراییلی ها و لابی هایی که آنها در کنگره دارند و... 
به قول هایش عمل بکند یا نه؟ این از موضوعاتی 

است که باید منتظر زمان ماند.
-به این سوال برگردیم که ایا اتفاقی که 
در نطنز افتاد و همزمان بالا بردن شصت 
درصدی غنی سازی، به ایران دست بالا را 

در مذاکرات وین بخشیده است؟
دقیقــا این یکــی از برگه های موثــر و ابزارهای 
فشار ایران بر مذاکرات است. طبیعی است که هر 
کشــوری که با دست پر وارد شود و بتواند قدرت و 
توانمندی خود را نشــان بدهد، امکان بهره برداری 
بیشــتر از مذاکرات را خواهد داشت. کشوری که تا 

همین چند ســال پیش می گفتند که ســه درصد 
را می تواند غنی ســازی کند، حالا شصت درصد 
غنی ســازی دارد. بنابراین برای آنها جلب رضایت 
ایران برای اینکه به قول خودشان به سمت ساخت 
سلاح هسته ای نرود، اهمیت دارد. همین است که 
امریکایی ها را الان پای میز مذاکره کشانده و آنها 
امادگی خود را برای اینکه بخشــی از تحریم ها را 
برداشته اند، اعلام می کنند. این هم حاصل فعالیت 
های هســته ای و دیگر عناصر قدرت ایران است 
که باعث می شــود که ایران ابزار چانه زنی داشته 
باشد. پس ایالات متحده می داند که یا باید شروط 
را قبول کند و به برجام برگردد و ایران هم در مقابل 
به غنی سازی سه درصدی بازگردد یا برجام نباشد 
و ایران از این هم جلوتر قدم بردارد. این وضعیت به 
ایران قدرت ویژه ای داده تا بتواند به پای میز مذاکره 
برگردد و شرط و شروط خودش را هم مطرح کند. 

-آقای عراقچــی در خلال مذاکرات اخیر 
وین گفته کــه توافق جدیدی در وین در 

حال شکل گیری است؟ ماجرا چیست؟ 
به هر حال توافق باید بشود و این مشخص است. 
حتی ممکن است سندی تنظیم نشود. اما برگشت 
دو طرف به برجام نیازمند به توافق دارد. به نظر می 
رسد که طرفین به نقطه ای می رسند که شاید به 
سندی هم برسند که نقشه راه باشد و فرایند زمان 
بندی شــده داشته باشد. برجام هم همینطور بود و 
جز به جز همه چیز مطرح شده بود. به احتمال زیاد 
اگر قرار باشد توافق صورت بگیرد یک متن را اماده 
می کنند. الان هم بحث بر ســر همین هاست که 
چه چیزهایی باید ذکر شود. همین که دو طرف در 
موقعیت فعلی قرار گرفته اند قدمی رو به جلوست اما 
تا زمانی که یک پیش نویس تهیه نشود، وضعیت 

شکننده خواهد بود.

   صاحب امتیاز و مدیرمسئول: محمد حیدری8
   زیر نظر شورای سردبیری

  آدرس: تهران، اتوبان نواب، بالاتر از میدان جمهوری، خیابان 
ارومیه شرقی،  پلاک 104  صندوق پستی: 765 - 1318

  شماره تماس: 66568491 - 021
نمابر: 66948723 - 021

  چاپ و لیتوگرافی: کاروکارگر

رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

واکسن دردسرساز!
ماجرای عجیب مدیران شــهرداری آبادان و چند شــهر دیگر با جا زدن خود به عنوان پاکبان برای دریافت واکسن ضد 

کرونا همچنان سوژه کارتونیست ها در فضای مجازی است.

توانایی هسته ای ایران، آمریکا را به میز مذاکره کشاند

ایران و آمریکا تا چه حد به توافق نزدیک شده اند؟

اظهاراتدبیرشوراینظارتبرصداوسیمادربارهعملکردتلویزیوندرنوروزورمضان

چرا»گاندو«حاشیهسازشد؟
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

پاسخگاردینبهیکسوالمهم:تاکیبایدماسکبزنیم؟

مسافرانکروناییشناسایینمیشوند

مرکــز مدیریــت و پیشــگیری بیمــاری آمریــکا 
ســختگیری ها درباره پوشیدن ماســک برای افراد 
واکسینه شــده را کاهش داده است. اما این بدان معنا 
نیست که ما به زودی شاهد پایانی برای ماسک زدن 

خواهیم بود.
 مقامات بهداشــت عمومی از مردم می خواهند حتی 
پس از دریافت واکســن، از ماســک استفاده کرده و 
فاصله اجتماعی را حفظ کنند. اما این مســئله شاید 
متناقض به نظر برسد و این سوال به وجود بیاید که 
اگر کسی واکســن بزند، آیا از ویروس کرونا در امان 

نمی ماند؟
پاسخ پیچیده است: اکثریت قریب به اتفاق افرادی که 
واکسینه می شوند ازکووید-۱۹ در امان هستند. با این 
حال، افراد واکسینه شده ممکن است ویروس را منتقل 

کنند، حتی اگر هیچ علائمی نداشته باشند.
اوری آگوست، استاد ایمونولوژی در دانشگاه کرنل در 
این رابطه می گوید: »ما امروز می دانیم که واکسن ها 
قادر به محافظت در برابر بیماری هســتند، اما چیزی 
که واقعاً فرصت کافی برای درک آن نداشــته  ایم این 
است که آیا واکس ها از شیوع بیماری هم پیشگیری 

می کنند؟«
به این دلیل که ســارس کروناویروس ممکن است 
هنوز دستگاه تنفسی را درگیر نگه داشته باشد، حتی 
اگر سلول های ایمنی سیستمیک، بدن را از بیماری 

کووید-۱۹ محافظت کنند.
تا کِی باید از ماسک استفاده کنیم؟

برای یک آینده  دور ، ماســک های خود را نگه دارید. 
در حال حاضر، چندین مســئله ناشناخته وجود دارد 
که باعث می شود اســتفاده از ماسک و حفظ فاصله 
اجتماعی درجهــت محافظت از جامعه، در ســطح 

گسترده تری مهم باشد.
اولا، دانشــمندان نمی دانند که واکسن های کووید- 

۱۹چگونه از انتقال بدون علامت سارس کروناویروس 
محافظت می کنند. نشانه های امیدوارکننده ای وجود 
دارد، اما تحقیقات ناقص اســت. محققان همچنین 
نمی دانند که واکســن کووید-۱۹ بــرای چه مدتی 

ممکن است از افراد در برابر ویروس محافظت کند.
دانشمندان همچنین حواسشــان هست که چگونه 
تغییــرات تکاملی ویروس یا انواع آن بر اثربخشــی 
واکسن ها تأثیر می گذارد. محققان قبلًا دریافته اند که 
تاثیرگذاری واکســن جانسون و جانسون در آفریقای 
جنوبی که نوع جهش یافتــه   B۱۳5۱، در آن وجود 

دارد، کاهش یافته است.
اوری آگوست، استاد ایمونولوژی در دانشگاه کرنل در 
این رابطه می گوید: »ما امروز می دانیم که واکسن ها 
قادر به محافظت در برابر بیماری هســتند، اما چیزی 
که واقعاً فرصت کافی برای درک آن نداشــته  ایم این 
است که آیا واکس ها از شیوع بیماری هم پیشگیری 

می کنند؟«
با این حال، شــاید مهمترین عامل، »میزان پذیرش 
واکســن توسط بزرگســالان واجد شــرایط« باشد. 

کودکان می توانند عامل شیوع بیماری باشند، اما واجد 
شرایط تزریق واکسن نیستند. برخی از آن ها ممکن 
است بیش از حد در معرض خطر ایمنی قرار بگیرند 
و برخی دیگر  ممکن اســت با موانــع اداری در روند 

واکسیناسیون روبه رو شوند.
اگر هنوز مجبور به ماسک زدن باشیم، تزریق واکسن 

چه فایده ای دارد؟
اســتفاده از ماســک و حفظ فاصلــه اجتماعی را به 
عنوان اســتراتژی های مداومی برای کاهش خطر در 
نظر بگیرید که در کنار آن دانشمندان مشغول انجام 
تحقیقات هستند تا بیشتر افراد واکسینه می شوند و 

شیوع کووید-۱۹ کاهش می یابد.
به عنوان مثال، مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها 
گفتند که افراد می توانند در خانه و بدون ماســک با 
اشــخاصِ کاملًا واکسینه شــده دور هم جمع شوند. 
افراد، دو هفته پس از دریافت آخرین واکسن، »کاملا 
واکسینه شده« تلقی می شــوند. همان افراد پس از 
تزریق واکسن باید در رابطه با حفظ فاصله اجتماعی و 
استفاده از ماسک در ملأ عام وظیفه شناس باشند، زیرا 

به طور بالقوه می توانند بیماری را در جامعه به  شکل 
گسترده ای منتقل کنند.

امید اســت که هرچه تعداد بیشتری واکسینه شوند، 
افراد کمتری به موارد شدید کووید-۱۹ مبتلا شود و با 

شیوع بیماری، فشار بر سیستم بهداشتی کاهش  یابد.
دکتر بروس وای لی، اســتاد سیاســت بهداشت در 
دانشکده بهداشــت عمومی دانشگاه نیویورک گفت: 
»امیدوارم بتوانیم اکثریت جمعیت را واکسینه کنیم. 
آن وقت می توانیم درباره حرکت به سمت حالت عادی 

صحبت کنیم«.
چه زمانی این پاسخ ها را خواهیم داشت؟

مطالعات در مورد میزان محافظت واکســن در برابر 
انتقال ویــروس ادامه دارد و امیدوارکننده اســت اما 
ناقص اســت. بعید به نظر می رســد که واکســن ها 
خاصیت محافظت کامل یا »ضدعفونی کننده« داشته 
باشند. فقط تعداد معدودی از واکسن ها می توانند چنین 

ادعایی داشته باشند، از جمله واکسن آبله.
با این حال، اگر واکسنی انتقال را به میزان قابل توجهی 
کاهش دهد، خبر خوبی برای توانایی جهان در مهار 

ویروس خواهد بود.
در شــرایط عادی، این دســته از پرســش ها ممکن 
اســت در آزمایشــات بالینی واکســن که سال های 
طولانی انجام شده است، پاســخ داده شده باشد. در 
این شرایط اضطراری، توقف بیماری مهم ترین هدف 
بود و واکسن های موجود این کار را بسیار موثر انجام 

می دهند.
آگوست گفت: »ما احتمال می دهیم که تا اواسط ماه 
سپتامبر، تعداد هر چه بیشتری از افراد واکسینه شوند. 
مهمتر اینکه، واکســن ها لزومــاً نیازی به محافظت 
کامــل برای کمک بــه مبارزه با پاندمــی را ندارند. 
 اگر همه واکسینه شــوند، ویروس در سطح کمتری

 وجود دارد«.

با وجود الزام به اســتعلام مسافران مبتلا به کرونا 
در ســفر با وســایل نقلیه عمومی، اما آژانس های 
مســافرتی هنوز به ســامانه ای که این بیماران را 
شناسایی کند، دسترســی ندارند و بدون استعلام، 

خدمات سفر می فروشند.
به گزارش ایسنا، ستاد ملی کرونا در آذرماه ۹۹ سفر 
افراد مبتلا به کرونا را ممنوع و استعلام الکترونیکی 
وضعیت مبتلایان به کرونا برای مسافران هوایی، 
ریلی و زمینی داخل کشور و رانندگان تاکسی های 
اینترنتی را اجباری کرد.در آن مصوبه تاکید شــده 
بود: تمام شرکت های هواپیمایی و نیز »ارائه دهنده 
سامانه های فروش بلیت مسافری به صورت انفرادی 
و چارتری« که در حال حاضر سامانه های آن ها در 

دفاتر خدمات مسافربری و گردشگری کشور در حال 
استفاده است، ملزم هستند ضمن انجام تنظیمات 
فنی لازم از طریق گذرگاه خدمات الکترونیکی سروا 
)PGSB( که در سازمان فناوری اطلاعات ایران 
ایجاد و راه اندازی شــده است، از امکان »استعلام 
الکترونیکی و ممانعت فروش بلیت« استفاده کنند.

براساس این مصوبه، فقط شرکت های هواپیمایی، 
فرودگاه ها، پایانه های ریلی و اتوبوسی و سامانه های 
فروش بلیــت و دفاتر خدمات مســافرتی امکان 
دسترســی به چنین ســامانه ای را برای شناسایی 

مسافران مبتلا به کرونا داشتند. از همین رو، معاون 
گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی در نامه ای از وزارت بهداشت درخواست 
کرد دسترســی به داده های این بیماران برای تمام 
تاسیســات گردشگری از جمله هتل ها برقرار شود. 
با این حال و با گذشــت چهار مــاه از آن مصوبه، 
پیگیری های ایسنا نشــان می دهد نه تنها هتل ها 
که آژانس های مسافرتی و سامانه های فروش بلیت 
هنوز به چنین ســامانه ای دسترسی ندارند و بدون 
استعلام، خدمات سفر می فروشند.حرمت الله رفیعی 

ـ رییــس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مسافرتی ایران ـ در گفت وگو با ایسنا تایید می کند 
که آژانس های گردشگری هنوز به چنین سامانه ای 
دسترسی ندارند و از زمانی که چنین مصوبه ای صادر 
شده، چنین دسترسی ای در اختیار آژانس ها قرار داده 
نشده است.مدیر یکی از آژانس های مسافرتی نیز به 
ایسنا می گوید: برای فروش بلیت، کد ملی مسافر 
را که وارد می کنیم، اما به سامانه ای برای استعلام 
از وضعیت بیماران کرونایی دسترســی نداریم و در 
سامانه های فروش بلیت نیز هنگام ورود کد ملی، 
هیچ پیامی درباره ابتلای مســافر بــه کرونا داده 
نمی شود. معمولا مسافران در فرودگاه و پایانه های 

ریلی رصد و استعلام می شوند. 


